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DAMES EN HEREN, 

De Commissie voor Onderwijs, Vorming en Weten-
schapsbeleid organiseerde op 20 en 27 februari
2003 hoorzittingen over de hervorming van het
hoger onderwijs. Deze hoorzittingen kaderen in de
aangekondigde bespreking van het ontwerp van
decreet betreffende de herstructurering van het
hoger onderwijs in Vlaanderen (Parl. St. Vl. Parl.
2002-2003, nr. 1571/1).

Hoorzitting van 20 februari 2003

Volgende personen werden gehoord :

– professor Eddy Van Avermaet, opdrachthouder
structuurdecreet ;

– de heer Hugo Mettepenningen, secretaris-gene-
raal van het Vlaams Verbond van Katholieke
Hogescholen (VVKHO) ;

– de heer Guy Aelterman, voorzitter Vlhora ;

– de heer Joris Roos, voorzitter van de Vlaamse
Vereniging van Studenten (VVS) ;

– de heer Rudy Van Renterghem, nationaal secre-
taris COC ;

– de heer Hugo Deckers, adjunct algemeen secre-
taris ACOD-Onderwijs ;

– de heer Karel Soudan, vakgroepvoorzitter Mi-
lieu, Technologie en Technologiemanagement,
UFSIA-RUCA ;

– professor Rudi Verheyen, voorzitter raad van
bestuur autonome hogeschool Antwerpen, ere-
rector-voorzitter Universiteit Antwerpen ;

– professor Hilde Symoens, vakgroepvoorzitter
Nieuwe Geschiedenis, Universiteit Gent ;

– mevrouw Pascale De Groote, departements-
hoofd Muziek, Dramatische Kunst en Dans aan
de Hogeschool Antwerpen ;

– de heer Luk De Smet, directeur-generaal Ge-
zinsbond ;

– mevrouw Gaby Jennes, directrice Hoger Insti-
tuut voor Gezinswetenschappen ;

– mevrouw Ann Demeulemeester, ACW.

1. Toelichting door professor Eddy Van Avermaet,
opdrachthouder structuurdecreet, de heer Hugo
Mettepenningen, secretaris-generaal van het
Vlaams Verbond van Katholieke Hogescholen
(VVKHO), en de heer Guy Aelterman, voorzit-
ter Vlhora

Professor Eddy Van Avermaet : Ik zou me eerst
willen voorstellen. Ik ben opdrachthouder van de
VLIR voor het structuurdecreet. Dat heeft te
maken met de werkzaamheden van de heer Van
Damme, de algemeen directeur van de VLIR op
het kabinet van de minister van Onderwijs. Sinds
jaren coördineer ik ook de werkzaamheden in ver-
band met de onderwijsvisitaties. Daarnaast ben ik
aan de KULeuven de voorzitter van de task force
die de voorbereiding van het structuurdecreet in
goede banen probeert te leiden. Niet te vergeten
ben ik eigenlijk hoogleraar sociale psychologie.

De VLIR heeft uitgebreid de gelegenheid gehad
om – formeel en informeel – advies te verlenen
over dit ontwerp van decreet. De VLIR drukt zijn
tevredenheid uit over de mate waarin met dit ad-
vies werd rekening gehouden. Volgens de VLIR is
het voorliggend ontwerp van decreet, in zijn totali-
teit beschouwd, een verdedigbare Vlaamse ver-
taling van de kernelementen van de Bolognaver-
klaring. Deze verklaring telde weliswaar maar twee
en een halve bladzijde, terwijl het ontwerp van de-
creet ruim honderd bladzijden telt en de voorberei-
dende teksten in de instellingen nog veel meer. De
voorbereiding en de implementatie van het decreet
vergt van de universiteiten dan ook de inzet van
heel wat mensen.

Vanuit het perspectief van de VLIR wil ik kort in-
gaan op een aantal kernthemata die te maken heb-
ben met het voorliggend ontwerp van decreet : de
hertekening van de basisstructuur, de invoering
van het accreditatiesysteem en de associaties. Ik wil
ook een aantal andere belangrijke themata vermel-
den.

De bestaande structuur van het hoger onderwijs
had iets van een lappendeken, zeker op Europees
niveau. Lappendekens kunnen zeer kleurrijk en
aantrekkelijk zijn, maar in dit geval was er een pro-
bleem met de naden, de aansluitingen tussen de
verschillende lappen. De Bolognaverklaring pro-
beert daaraan iets te doen, probeert meer transpa-
rantie te creëren. De BaMa wordt als het ware de
euro van het Europees hoger onderwijs.

De VLIR meent dat de structuur die men probeert
te creëren, goed is : een bachelor-masterstructuur
(BaMa-structuur) en daarnaast het aangehouden
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onderscheid tussen het hoger professioneel onder-
wijs en het academisch onderwijs waarin de hoge-
scholen met twee cycli geïntegreerd zijn. Voor de
VLIR was het in elkaar schuiven van de academi-
sche opleidingen en de opleidingen met twee cycli
aan de hogescholen aanvankelijk geen vanzelfspre-
kendheid maar de VLIR verkoos uiteindelijk een-
duidigheid boven de huidige ambiguïteit. De asso-
ciaties, het mechanisme waarin voorzien werd in
het decreet, lijken daartoe een geschikt instrument.
De realisatie van dit project zal een werk van lange
adem zijn.

Wat de invoering van een accreditatiesysteem be-
treft, wijs ik erop dat het niet is omdat overal de-
zelfde vlag wordt gecreëerd – die van bachelor en
master – dat die vlag ook overal dezelfde lading
dekt. Er is daarom nood aan een controlesysteem
dat de vergelijkbaarheid van de kwaliteit van de
opleidingen garandeert. Hiervoor werd gekozen
voor een accreditatiesysteem als metatoets van de
visitatieoordelen, wat de VLIR als positief evalu-
eert.

De Vlaamse universiteiten hebben al meer dan tien
jaar een behoorlijk werkend extern onderwijsvisi-
tatiesysteem, waarbij de nadruk vooral ligt op de
optimalisering en pas in tweede instantie op de
verantwoording. De VLIR heeft in 2001, na de eer-
ste visitatieronde, beslist om het systeem aan te
scherpen, dit op basis van de opgedane ervaringen.

Van accreditatie was toen nog geen sprake, maar
een aantal van de doorgevoerde wijzigingen be-
reidden ons toch op een interessante manier voor
op de invoering van een accreditatiesysteem. De
aanscherping bestond er vooral in dat van de visi-
tatiecommissie meer dan vroeger een transparant
en duidelijk oordeel wordt gevraagd over een aan-
tal afgebakende kwaliteitsaspecten, uitgedrukt in
de vorm van een kwantitatief oordeel.

De bepalingen over accreditatie in het ontwerp van
onderwijsdecreet sluiten dus goed aan bij het hui-
dige accreditatiesysteem. Dit wil nog niet zeggen
dat de overgang geen consequenties zal hebben.
Zo zal de aard van de visitatieprocessen in de toe-
komst veranderingen ondergaan, niet alleen in
vorm, maar de onderwijsinstellingen zullen de visi-
taties ook anders gaan beleven. De uitkomst van
de visitatie zal immers de basis zijn waarop de ac-
creditatieorganisatie al dan niet een positief oor-
deel zal uitspreken.

Ik ga even in op de relatie tussen Vlaanderen en
Nederland op dit gebied. Vlaanderen heeft gedu-
rende een bepaalde tijd op Nederland achterop ge-

hinkt, maar beent Nederland zeer snel bij. Een ver-
gelijking tussen de Nederlandse wetgeving en de
uitgewerkte Nederlandse kaders voor de accredita-
tie van bestaande en nieuwe opleidingen enerzijds,
en de inhoud van het ontwerp van onderwijsde-
creet en het huidige visitatieprotocol van de VLIR
anderzijds, toont aan dat er heel wat overeenkom-
sten zijn vast te stellen. Het werk dat nodig is om
tot een onderlinge afstemming te komen, is niet
groot. Uit het rechtstreekse overleg tussen VLIR,
Vlhora en andere actoren met de NAO, blijkt bo-
vendien dat onze vroegere vrees dat we gewoon
meelopers zouden zijn, ongegrond is. Er is de ga-
rantie dat Vlaanderen inspraak heeft in het Neder-
lands-Vlaamse accreditatiesysteem.

Ik zal zeer kort zijn over de associaties. Associaties
zijn nodig met het oog op de academisering van de
tweecyclussenopleidingen. Zij vormen tevens een
goed instrument om onderwijsprogramma’s en
kwaliteitszorgsystemen beter op mekaar af te
stemmen. Zij spelen op die manier een potentieel
positieve rol in het flexibiliseren van de overgan-
gen tussen diverse vormen van onderwijs. De
VLIR is van mening dat de regelingen die in het
decreet staan opgenomen, hiervoor een adequate
basis vormen. De universiteiten zijn zeker bereid
om in dat associatieproces een belangrijke voor-
trekkersrol te spelen. Zij zijn daar trouwens al mee
bezig, maar dit proces zal de nodige tijd vergen. De
universiteiten moeten daarbij voldoende respect
blijven opbrengen voor de eigenheid van alle in-
stellingen, én ook aandacht besteden aan de ééncy-
clusopleidingen.

Ik ga nog even in op het onderdeel van het ont-
werp dat betrekking heeft op de toelatingsvoor-
waarden voor de diverse opleidingen. De memorie
van toelichting bij artikel 68 toont aan dat dit arti-
kel een nadrukkelijke poging is om voor meer
flexibiliteit te zorgen. Een van de essentiële onder-
delen van het flexibiliteitdebat is de toegang tot
het hoger onderwijs. Het artikel streeft naar een
evenwicht tussen de creatie van flexibele overgan-
gen en het instellen van grenzen en het geven van
discretierecht aan de ontvangende instellingen en
opleidingen. De VLIR kan zich vinden in dit arti-
kel. Het is evident dat vormen van voorbereidings-
en schakelprogramma’s hierin een belangrijke rol
spelen. Het valoriseren van elders verworven com-
petenties zal in het licht van die flexibiliteit een be-
langrijke rol spelen.

Het nagestreefde evenwicht is niet makkelijk te be-
reiken. Ik verwijs naar de overgangen van profes-
sionele bacheloropleidingen naar masteropleidin-
gen. De universiteiten staan erop dat schakelpro-
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gramma’s van voldoende omvang worden uitge-
werkt, niet uit territoriale overwegingen of een su-
perioriteitsgevoel, maar uit zorg om de kwaliteit. In
het verleden ervoeren universiteiten dat studenten
uit andere opleidingen het vaak zeer moeilijk had-
den. Het is makkelijk om studenten maar toe te
laten, terwijl die studenten dan achteraf worden
geconfronteerd met een studierealiteit die ze niet
aankunnen. Belangrijk is ook dat er geen vorm van
competitie ontstaat tussen de universiteiten, die
studenten kunnen proberen te lokken door te zeg-
gen dat de overgang bij hun makkelijker is dan el-
ders. Dat creëert alleen maar een neerwaartse kwa-
liteitsspiraal.

De omvormingsoperatie van de bestaande oplei-
dingen naar de nieuwe structuur nemen de univer-
siteiten ernstig. Ze dragen er bijvoorbeeld zorg
voor dat de bacheloropleidingen meer zullen zijn
dan een verlengde vorm van de kandidaturen. De
omvormingsdossiers en de erkenningscommissie
uit het ontwerp van decreet lijken ons goede in-
strumenten.

Wat de timing betreft, wil ik niet verhelen dat de
voorbereidingen van de omvormingen, met als cru-
ciale data 30 juni voor de indiening van de omvor-
mingsdossiers en 2004-2005 als startjaar, een grote
druk leggen op de instellingen. Wijzigingen in de
ontwerpvisie van het decreet hebben instellingen
die al vroeg bezig waren met de voorbereidingen,
problemen bezorgd, wat tot enig tandengeknars
aanleiding heeft gegeven. Toch zijn de universitei-
ten geen vragende partij voor verder uitstel : de
trein rijdt, laat hem rijden. Ik zou met aandrang
willen vragen om ervoor te zorgen dat eventuele
veranderingen die men nog zou willen aanbrengen
in het decreet, de interne logica van het ontwerp
van decreet niet in gevaar brengen. De opleidingen
die niet anders kunnen dan zich nu voor te berei-
den, zullen op deze manier niet opnieuw een stuk
terug worden geslagen.

Wat de heikele problematiek betreft van de studie-
omvang van de masteropleiding, beperk ik me
ertoe te zeggen dat de VLIR en de universiteiten al
lang vragende partij zijn voor duidelijkheid hier-
over. Ingaande op de suggestie van de minister van
Onderwijs bij de opening van het academiejaar in
Leuven, heeft de VLIR in november een standpunt
ingenomen. Ik zal de commissie de tekst bezorgen.
Het is duidelijk dat in deze thematiek zowel stellin-
gen pro als contra kunnen worden verdedigd.

De VLIR heeft, rekening houdend met de visie van
de minister dat zij nu geen veralgemeende studie-
duurverlenging wil, haar standpunt gebaseerd op

de norm van de opleidingsduur die nu bestaat.
Voor die opleidingen waarvoor het internationaal
het duidelijkst is dat er een extra jaar bestaat en
waar de meeste studenten doorvloeien naar een
doctoraat, willen we overgaan tot de toevoeging
van een extra jaar, maar met behoud van een stu-
dievariant van de huidige omvang. De VLIR wacht
nog steeds op een antwoord op zijn voorstellen.

De heer Guy Aelterman : Ik zal ingaan op de ver-
anderingen die de laatste jaren al plaatsvonden in
de hogescholen, op het positieve van dit ontwerp
van decreet, op een aantal aandachtspunten en op
de vraag om een vervolg op dit ontwerp van struc-
tuurdecreet.

Het decreet van 1994 heeft voor de hogescholen
voor een aardverschuiving gezorgd. Sinds 1995
werd het aantal hogescholen van 164 teruggebracht
naar 22 : in Brussel van 22 naar 4, in Antwerpen
van 32 naar 4, in Hasselt van 11 naar 3, in Brugge
van 6 naar 2, in Gent van 26 naar 4. In Dendermon-
de, Ronse en Eeklo zijn zelfs geen hogescholen
meer.

Ook het opleidingsaanbod is in die periode geredu-
ceerd. Zo daalde het aantal instellingen voor nor-
maalopleidingen van 48 naar 19 en dat voor econo-
mische opleidingen van 41 naar 17. Terwijl het aan-
tal instellingen, het aantal opleidingen en het aan-
tal vestigingsplaatsen verminderde, steeg sinds
1995 wel het aantal studenten met ongeveer 10
procent tot het stabiliseerde rond de 96.000. Die
tendens is niet merkbaar merkbaar voor de finan-
cierbare studenten, maar nog meer voor degenen
die regelmatig ingeschreven zijn. Dat komt door de
nieuwe regeling voor vrijstellingen en de toename
van het aantal buitenlandse studenten. De combi-
natie van deze gegevens brengt met zich mee dat
het aantal studenten per instelling gegroeid is van
550 tot 4500.

Sinds 1995 kregen de hogescholen ook heel wat
bijkomende taken en verplichtingen en dat niet al-
leen door de uitvoering van het decreet van 1994.
Ze moeten ook rekening houden met de effecten
van de wetgeving inzake milieu, veiligheid, volks-
gezondheid en welzijn, (bijvoorbeeld controle ge-
neeskunde) ; de interne en externe kwaliteitszorg
uitbouwen ; een nieuw personeelsbeleid voeren en
de financiële gevolgen van enkele CAO’s verwer-
ken. Als gevolg daarvan is de taakbelasting en de
stress vergroot, wat bevestigd wordt door studies in
opdracht van de minister van Onderwijs en de
SERV, zoals die van mevrouw Smolders.
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De evolutie van de financiële middelen laat zien
dat zowel door de vorige als door de huidige minis-
ter van Onderwijs inspanningen werden gedaan.
Minister Van den Bossche trok een half miljard
frank uit voor de stijging van het aantal studenten
en minister Vanderpoorten haalde de terbeschik-
kingstelling uit de enveloppe, wat eveneens goed
was voor een half miljard frank. Zij deed ook nog
een extra injectie in de financiering van de sociale
voorzieningen en investeringen.

Als men de evolutie van de middelen voor de ho-
gescholen zonder de terbeschikkingstelling bekijkt,
blijkt dat die een duidelijk dalende tendens tussen
1995 en vandaag vertoont. Er waren in 2002-2003
inspanningen voor de academisering en de voorbe-
reiding op de nieuwe structuur, maar tegenover die
nieuwe middelen staan dus ook nieuwe taken.

De conclusie is dat de hogescholen thans over 7 tot
8 procent minder middelen per student beschikken
voor de basisfinanciering. De inspanning die wordt
gedaan om aanvullende middelen uit te trekken
(ten belope van een halve fulltime-equivalent per
1000 studenten) blijft beperkt. Het gaat hier voor
de 100.000 Vlaamse hogeschoolstudenten om een
bedrag van 1,9 miljoen euro. Als men dat vergelijkt
met de 2 miljoen euro voor de uitstapvergoeding
van de heer Schouppe… Hetzelfde kan gezegd
worden over de vier fulltime-equivalenten voor de
academisering per 1.000 studenten.

De Vlhora juicht wel toe dat het ontwerp voortaan
een duidelijke structuur biedt en één ruimte
creëert voor het hele hoger onderwijs. Voorts ap-
preciëren wij het omvattende Europese kader, dat
tevens mogelijkheden openlaat voor een gediffe-
rentieerde aanpak per land. Het is goed dat het on-
derzoek geïntegreerd wordt aangepakt. De hoge-
scholen vragen immers niet zozeer om zelf funda-
menteel onderzoek te mogen doen, als wel dat hun
competentie in het onderzoek zou worden ingezet.
De Vlhora juicht het complementaire in de associa-
ties toe. Zij bevorderen de samenwerking op het
vlak van onderwijs, onderzoek en dienstverlening.
Tot slot waarderen wij de mogelijkheid om het
aanbod te optimaliseren en af te stemmen.

De Vlhora juicht toe dat het ontwerp gedifferen-
tieerde leerwegen mogelijk maakt. Het streeft ook
terecht naar een gelijke behandeling van de stu-
denten uit de hogescholen en de universiteiten.
Dat het ontwerp een kwaliteitsbewakingsysteem
invoert, sluit aan op een ontwikkeling die binnen
de hogescholen de voorbije jaren bezig is, zowel in-
tern als extern. Wat dat laatste betreft, proberen wij

nu al het visitatiemodel dichter en dichter te laten
aansluiten bij de toekomstige accreditatie.

Wel vragen wij aandacht voor de problematiek van
de programmeringsdrift en de herbenaming van
opleidingen. De bewuste reductieoperatie van be-
namingen sinds 1995 mag niet opnieuw naar een
proliferatie worden omgebogen. Het ontwerp mag
ook het behoud van de eigenheid van de bestaande
opleidingen niet uit het oog verliezen. Het moet
voorts oog hebben voor de oude graden, zoals die
van gegradueerde en licentiaat. Hoe hen inschake-
len in de nieuwe structuur ? Er is ook waakzaam-
heid nodig ten aanzien van de afscherming van be-
roepen door de federale overheid, die immers de
toegang regelt. Tot slot moet elke associatie, zonder
enige discriminatie, dezelfde slagkracht krijgen.

De Vlhora vraagt tevens aandacht voor het tijds-
pad dat wordt uitgezet voor de accreditatie en voor
de kosten die daarmee gepaard gaan. Die lopen
immers makkelijk op van een half miljoen tot een
miljoen frank. Men moet vermijden dat de inspan-
ningen op het vlak van visitaties, die thans aan de
gang zijn, voor niets blijken te zijn en dat alles weer
moet overgedaan worden omdat de verslaggeving
niet voor 31 december van dit jaar klaar zal zijn.
Enkele andere items vermeld ik alleen maar,
omdat andere gasten er later dieper zullen op in-
gaan : de integratie van de kunstopleidingen, de
verhouding met HOSP en het tussenniveau tussen
secundair en hoger onderwijs. Wat de overgang tus-
sen de twee laatstgenoemde betreft, is het niet de
bedoeling dat men voortaan zonder diploma gelijk
welke opleiding kan aanvatten, zoals De Standaard
gisteren ten onrechte suggereerde. Wel willen wij
oudere, ervaren werknemers zonder diploma se-
cundair onderwijs bepaalde mogelijkheden bieden.
Tot slot vragen wij aandacht voor de studentge-
richtheid, de financiering (basisfinanciering, opti-
maliserings- en academiseringsgelden), de basisfi-
nanciering voor onderzoek voor bachelors en de
blijvende verschillen in de sociale subsidiëring.

Vlhora acht snelle wetgevende initiatieven wense-
lijk inzake flexibilisering, studiefinanciering, stu-
dentenvoorzieningen, lerarenopleidingen, het toe-
komstige financieringsmodel (tegen 2007) en de
rechtspositie van het personeel.

De heer Hugo Mettepenningen : Ook wij juichen
dit initiatief toe, maar kunnen niet nadrukkelijk ge-
noeg stellen dat een billijke ondersteuning voor de
financiële verantwoordelijkheid van de hogescho-
len noodzakelijk is. Zij nemen hun verantwoorde-
lijkheid ondanks een systematische erosie van de
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hogescholenenveloppe. Daarenboven staat de zeer
ingrijpende Bolognaherstructurering voor de deur.

Voorgaande opmerkingen en de actiedag van de
hogescholen zijn gericht op de begrotingscontrole
van 2003. We hanteren ook een langetermijnper-
spectief : het uiteindelijke doel is extra geld voor
extra taken, maar vooral een billijke basisfinancie-
ring.

Het is belangrijk dat de associaties in het ontwerp
ruime bevoegdheden krijgen. Ze moeten een be-
hoorlijke vrijheid krijgen voor de verdere uitbouw
van de associatie. Wij gaan uit van een vrij, verzelf-
standigd en autonoom functionerend hoger onder-
wijs, zonder voortdurende regulering en inmenging
onderweg.

Een structurele aanpak van de basisfinanciering is
reeds vernoemd. De hogescholen moeten voort
functioneren, daarom vragen ze dat het debat op
korte termijn afgerond wordt. De druk op de uit-
voering wordt immers steeds groter, terwijl de mid-
delen schaars blijven.

Autonomie en verzelfstandiging is belangrijk voor
het vrij onderwijs. Daarom vragen we een open in-
vulling van het begrip associatie. Er is reeds ge-
sproken over de gelden voor de sociale voorzienin-
gen en het structureren van de betoelaging daar-
van. We zijn akkoord met de voorgestelde maatre-
gelen voor de regionale samenwerking. De instel-
lingen moeten echter vrijwillig en autonoom over
samenwerking kunnen beslissen. Ook de basisfi-
nanciering past in dat beeld : voldoende middelen
om autonoom een redelijk beleid te kunnen voe-
ren. Ik verwijs daarvoor tevens naar het creditsys-
teem en de flexibilisering.

Voorts wil ik het hebben over het financieel on-
evenwicht binnen het hoger onderwijs, de voorge-
stelde maatregelen voor de lerarenopleiding, de
flexibilisering, de sociale voorzieningen en de sa-
menhang met de federale regelgeving.

Uit de tabel over de evolutie van het budget hoger
onderwijs blijkt dat het verschil in middelen tussen
universiteiten en hoger onderwijs groeit. De bron
van die cijfers is onverdacht, namelijk Het Vlaams
Onderwijs in Beeld, een uitgave van het departe-
ment Onderwijs. Zowel de universiteiten als de ho-
gescholen staan voor dezelfde uitdagingen. Noch-
tans is het verschil in de kostprijs per student tus-
sen hogeschool en universiteit toegenomen. Be-
kijkt men de evolutie van het budget hoger onder-
wijs, dan kan worden vastgesteld dat het verschil
tussen universiteiten en hogescholen tussen 1999

en 2002 is verviervoudigd. Ondanks dezelfde uitda-
gingen is het verschil nooit zo groot geweest. Uit
de bovenvermelde publicatie blijkt overigens ook
dat de middelen per leerling in het secundair on-
derwijs gelijk blijven, terwijl die van de hogescho-
len dalen.

Het aantal financierbare studenten tussen 1996 en
2001 stijgt, het onderwijzend personeel daalt. Er is
dus minder personeel voor meer studenten. We
vrezen dat dat de dienstverlening bij onze kern-
taak, namelijk onderwijs geven, verder dreigt aan
te tasten. In 1996 waren er ongeveer 11,3 studenten
per onderwijzend personeelslid, nu zijn dat er on-
geveer 13,5. In het universitaire onderwijs is de si-
tuatie beter.

Er is dus sprake van een financieel onevenwicht
binnen het hoger onderwijs. Het ontwerp struc-
tuurdecreet geldt voor beide onderwijsvormen. Ze
krijgen dezelfde doelstellingen, dezelfde uitdagin-
gen maar niet dezelfde middelen. De hogescholen-
enveloppe is bevroren en dreigt gelijk te blijven tot
een nieuw financieringssysteem in 2007. Misschien
kunnen de acties een budgetherziening voor 2003
op gang brengen en we hebben daarbij enkele dui-
delijke vragen.

Beursstudenten betalen lagere inschrijvingsgelden.
Is het niet mogelijk om de hogescholen met veel
beursstudenten daarvoor te compenseren ? Ze
worden nu gestraft voor hun sociale toegankelijk-
heid. Het zou ook zinvol zijn om het systeem van
de puntengewichten te evalueren.

Alle opleidingen zouden bij extra financiering het-
zelfde puntengewicht moeten krijgen, namelijk een
factor 1. De Bolognahervorming geldt immers voor
alle opleidingen.

Er is sinds 1994, toen de factor bepaald werd, heel
wat gebeurd in alle studiegebieden, onder meer op
vlak van onderwijsvernieuwingen, stijging van de
overheadkosten, versnippering van taken.

Samengevat pleiten we voor een billijke basisfinan-
ciering in plaats van een projectfinanciering. De
middelen voor wetenschappelijk onderzoek moe-
ten deel uitmaken van de basisfinanciering. Bij de
financiering moet rekening gehouden worden met
een aantal evoluties. De vergrijzingkost zal toene-
men. De noodzakelijke academisering, een doel-
stelling in het ontwerp, is ontoereikend gesubsi-
dieerd. Bij de accreditering, onder meer op vlak
van wetenschappelijk onderzoek, start het hoger
onderwijs van twee cycli vanuit een zwakkere posi-
tie. Voor de indexering verwijs ik naar artikel 184
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van het hogescholendecreet. De hogescholen der-
ven immers aanzienlijke middelen door een onjuis-
te indexering. Hoe dan ook is een actualisering of
een actuele kijk op actuele studentencijfers nodig.
Bij de berekening moet een gemiddeld aantal stu-
denten van de laatste drie jaren in rekening geno-
men worden. Het evolutiepatroon van de studen-
ten is immers een belangrijk element bij de finan-
ciering van de hogescholen.

Als er één onderwijsaanbod komt en één struc-
tuurdecreet voor één hoger onderwijs, pleiten we
ook voor transparantie van het aanbod en integra-
tie van het hoger onderwijs voor sociale promotie
(HOSP). We menen dat er één accreditatieproce-
dure moet zijn voor het volledige hoger onderwijs,
inclusief het HOSP. Bachelor- en masterdiploma’s
kunnen dan afgeleverd worden door hogescholen
en universiteiten. Buiten de associaties kan er dan
geen hoger onderwijs aangeboden worden. Dat zal
verdere versnippering, een doelstelling van het ont-
werp, verhinderen.

Ik ben van mening dat de Centra voor Volwasse-
nenonderwijs (CVO), in die mate dat zij Hoger
Onderwijs voor Sociale Promotie (HOSP) aanbie-
den, in een tussenfase kunnen streven naar een
partnership met de associatie. Dit moet geplaatst
worden in de context van de flexibilisering. Uiter-
aard moet er ook sprake zijn van het verwerven
van credits, maar ook dit is een verantwoordelijk-
heid van de ontvangende instelling binnen het
hoger onderwijs, namelijk hogeschool of universi-
teit. In de context van schaalvergroting, integratie
en transparantie van het aanbod, mag de sector van
het HOSP volgens mij niet voorbijgaan aan de her-
structurering van het hoger onderwijs. Zo verwijs
ik bijvoorbeeld ook naar het dossier van de pro-
grammatie. Hogescholen kunnen niet programme-
ren en dus stelt zich de vraag of dit verder in het
HOSP wel moet kunnen gebeuren. Dit zijn punten
die volgens mij in de cultuur van het structuurde-
creet en de context van de associatie moeten wor-
den behandeld.

Een volgend punt is de samenhang met de federale
regelgeving. Regelmatig wordt er geen factuur ge-
maakt voor bijkomende opdrachten en middelen.
Terzijde is er ook verwezen naar het dossier van de
arbeidsgeneeskundige onderzoeken. Jarenlang is er
onduidelijkheid geweest en financiële onzekerheid
bij de hogescholen. Ik stel dan ook soms de vraag
of de federale regering de problematiek van het
Vlaams onderwijs voldoende kent en in welke
mate er eventueel sterkere connecties moeten ont-
wikkeld worden tussen de federale en de gemeen-
schapsregering.

Een laatste punt houdt verband met de problema-
tiek inzake accountancy en fiscaliteit en betreft de
vraag of de federale regering de waarde van het
Vlaams onderwijs wel voldoende waardeert. Zij
geeft bijvoorbeeld onvoldoende ondersteuning in
de erkenning van de opleidingen en geeft te veel
ruimte aan de beroepsverenigingen die hierbij be-
trokken zijn. Dit is een actueel dossier waarbij ook
mag worden verwezen naar landmeters en andere
beroepen. Het zal waarschijnlijk als een belangrij-
ke discussie op de voorgrond treden.

Professor Aelterman heeft ook verwezen naar de
lerarenopleiding. In het verleden hebben we een
werkdocument in verband met de hervorming van
de lerarenopleiding van de minister gekregen. Er is
mij uitdrukkelijk gevraagd om de sterke verwach-
tingen te uiten die aanwezig zijn bij het opleidend
personeel in verband met de taak van de overheid
om tot een herformulering te komen van de basis-
competenties, waarbij wordt aangegeven waarvoor
de professioneel-initiële lerarenopleiding als basis-
opleiding instaat en wat daarna als permanente
vorming verworven wordt. Ik vind ook dat de
voortgezette lerarenopleiding een volwaardige fi-
nanciering verdient zoals de initiële lerarenoplei-
ding.

Belangrijk is dat er een duidelijk partnership tus-
sen de opleiding en het werkveld ondersteund
wordt. Er moet een duidelijke flexibilisering van de
opleidingstrajecten mogelijk zijn en binnen de op-
leidingen moet men omgaan met verschillen. Zo
verwijs ik bijvoorbeeld naar het gelijke-kansende-
creet. Ook is er een aanvullend financieel luik
nodig in die zin dat innovatie en ICT in het onder-
wijsveld aanwezig moeten zijn, maar dat lerarenop-
leidingen op dit vlak niet achterna mogen hinken.

Accreditatie zorgt niet enkel voor een bijkomende
financiële druk, maar ook voor een druk naar de
basisopdrachten zonder compensatie. Het interna-
tionaal karakter van de accreditatie mag zich vol-
gens mij niet enkel beperken tot louter een samen-
werking met Nederland. In het debat van vorige
week werd ook aangehaald dat er een garantie
voor voortgezette democratisering werd gevraagd
tegenover de mogelijke vermarkting van het hoger
onderwijs. Onderwijsdoelen reiken verder dan een
louter financieel of economisch rendement. De
maatschappelijke rol van het hoger onderwijs moet
gegarandeerd blijven, ondanks groeiende druk tot
economiseren. Verder is reeds verwezen naar het
onderscheid maar ook naar de samenhang tussen
visitatie en accreditatie.
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Wat betreft de flexibilisering zou ik graag een be-
langrijk accent willen leggen. Ik heb reeds verwe-
zen naar respect voor de autonomie van een instel-
ling, maar ook naar de aandacht die moet gegeven
worden aan de vergelijkbaarheid van de program-
ma’s. Vooral de begeleiding van de studenten moet
centraal blijven staan.

Het verschil aan sociale voorzieningen moet ver-
dwijnen omdat elke student het recht moet hebben
op voldoende ondersteuning die niet beïnvloed
wordt door studiekeuze of onderwijsinstelling.
Daarbij verwijs ik naar het onderscheid met de
voorziening voor universiteiten.

Ik pleit er ook voor dat er een objectieve kijk op
het cijfermateriaal wordt opgebouwd, niet alleen
vanuit het budgettaire oogpunt van de overheid,
maar ook vanuit het oogpunt van de behoeften van
de hogescholen.

De laatste jaren zijn er veel dossiers geweest waar-
bij er verschillende invalshoeken en discussies
waren, dit zowel tussen hogescholen onderling als
naar andere koepelorganisaties toe. Men keek zeer
wantrouwig naar instellingen en verdedigers van
bepaalde standpunten, zodat een neutrale en ob-
jectieve blik absoluut noodzakelijk is.

De voorzitter : Mijnheer Mettepenningen, u bent
ook voorbijgegaan aan het structuurdecreet naar
datgene wat nog moet worden gerealiseerd. Het is
echter goed dat ook dit ter discussie komt. Ik geef
nu het woord aan mijn collega’s om vragen te stel-
len.

De heer Chris Vandenbroeke : Ik zou graag mijn
waardering uitspreken over de aanzet die door de
drie sprekers is aangebracht. In uw uiteenzetting
heb ik een positieve inschatting gehoord, maar ook
een kritische blik op het prijskaartje.

Een eerste vraag is gericht aan professor Van Aver-
maet. Het toverwoord is accreditatie, waarbij ik
echter enkele opmerkingen heb. Accreditatie moet
garant staan voor kwaliteit, maar hoe is dit moge-
lijk als we vandaag nog steeds niet weten hoe de
structuur van de opleidingen eruit zal zien ? Ik her-
neem de woorden van rector Oosterlinck, die be-
weerde dat de ideale structuur 3-5-8 zou zijn, maar
dat men zich tot nader order bij 3+1 moet houden.
Hoe kan de kwaliteit van de master dan worden in-
geschat ? Daarbij aansluitend maak ik graag de be-
denking dat wij via de visitatie de absolute garantie
hadden van kwaliteitsbewaking. Sinds een paar
dagen wordt dit bevestigd doordat twee van onze
Vlaamse universiteiten in de top tien op wereld-

schaal worden geplaatst. Naast de visitatie wilt u nu
accreditatie, die dan in het bijzonder zou zijn afge-
stemd op Nederland. Gaat men dan niet inboeten
aan kwaliteit ?

Een volgende vraag betreft de timing. U beweert
allen dat wij vooruit moeten, maar bij mijn weten
impliceert Bologna dat wij tijd hebben tot 1 okto-
ber 2010. Wij hebben dus nog 7 jaar tijd om rustig
alles voor te bereiden en te optimaliseren, daar
waar een haastige optimalisatie nu misschien plaats
moet ruimen voor improvisatie. Namens mijn partij
ambieer ik echter optimalisatie. Ik vrees er een
beetje voor dat we ons overhaasten door absoluut
op 1 oktober 2004 te willen starten.

Mijn laatste vraag richt zich tot de heer Aelterman
en de heer Mettepenningen. Professor Aelterman
heeft volgens mij met recht en reden het pijnpunt
van de financiering onder de aandacht gebracht.
Nu krijgen we met het structuurdecreet voor de
hogescholen de bijkomende opdracht dat men aan
onderzoek moet doen. Wij hadden een minimale
HOBU-beurs voor onderzoek, maar die moet nu
gedeeld worden met de universiteiten. Universitei-
ten zijn op dit terrein steeds vragende partij ge-
weest voor grotere en betere beurzen. Als de hoge-
scholen hierin geïntegreerd worden en wij dit kwa-
liteitsvol willen laten verlopen, zal hier een prijs-
kaartje aan vasthangen dat u vermoedelijk al heeft
bepaald. Ook wil ik opmerken, en dit is eveneens
gericht tot de heer Mettepenningen, dat indien een
vierde van de studentenpopulatie aan de hogescho-
len van het lange type is, dit inhoudt dat men de fi-
nanciering moet aanpassen. Deze populatie zit in-
derdaad ten volle mee in het proces van academi-
sering. Het is eenvoudig de simulatie te maken. Als
men deze populatie financieel gaat beschouwen als
universiteitstudenten, komt men aan een prijs-
kaartje van meerdere miljarden Belgische frank.
Als we dan ook de onderzoeksopdrachten die erbij
komen en de sociale toelagen met andere elemen-
ten in aanmerking nemen, zou ik graag van u horen
wat de prijs hiervan is. Welke supplementaire mid-
delen hebben we nodig op korte en middellange
termijn ? Dit prijskaartje zou ik willen kennen en
aan de regering voorleggen.

De heer Dirk De Cock : Accreditatie moet garant
staan voor de kwaliteitszorgbewaking. Op welke
manier kan het accreditatiesysteem de vergelijking
doorstaan met de weggevallen homologatie ? Wat
is volgens de VLIR en de Vlhora de aangewezen
weg ? Verder had ik graag de mening van beide or-
ganisaties over het taalartikel dat in het ontwerp
van structuurdecreet is ingeschreven.
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De heer Luc Martens : Het onderwijs Sociale Pro-
motie staat al tien jaar te trappelen voor een nieu-
we regeling. We zijn er nog niet in geslaagd om een
nieuwe regeling uit te werken. Welke mogelijkhe-
den zijn er vervat in de voorliggende teksten ? Uit
een audit is gebleken dat het OSP, zowel op het
vlak van het aanbod als van de kwaliteit, zeer hete-
rogeen is. Er zijn een aantal instellingen die klaar
zijn. Hoe kijkt u daar tegenaan ?

Professor Eddy Van Avermaet : Accreditatie is
voor mij geen toverwoord. Ik heb me lange tijd af-
gevraagd waarom accreditatie nodig is omdat er
een goed werkend visitatiesysteem bestaat. Onder-
tussen bekijk ik accreditatie vanuit Europees per-
spectief.

Een goed werkend kwaliteitszorgsysteem in de
vorm van de visitaties, is geen garantie dat de kwa-
liteitszorgsystemen die elders bestaan, van verge-
lijkbare kwaliteit zijn. Daarom is er vraag naar een
instantie die de kwaliteit van de respectieve kwali-
teitszorgsystemen bewaakt.

Als zodanig heeft men geen accreditatiesysteem
nodig. Er zijn landen waar er geen onderscheid be-
staat tussen een visitatie- en een accreditatiesys-
teem. Accreditatie als model doet de metatoets of
het visitatiesysteem naar behoren heeft gewerkt.

Verder is mijn basisstandpunt dat het accreditatie-
systeem in het bekijken van de kwaliteit van de op-
leiding niet moet uitgaan van de studieomvang van
de opleiding maar van de competenties die door de
opleiding worden gerealiseerd. In dat opzicht is 3
+1 versus 3 +2 geen absolute maatstaf. Ik beperk
me tot een vergelijking met Nederland, waar men
niet altijd 3 +2 heeft. In de wetenschappen heeft
men +2 terwijl dat in Vlaanderen +1 is, maar er zijn
richtingen in de humane wetenschappen waar
Vlaanderen +2 heeft en Nederland niet. Als er een
gemeenschappelijke accreditatie van de psycholo-
gieopleidingen moet worden bekeken in Vlaande-
ren en Nederland, dan rijst het probleem dat
Vlaanderen +2 heeft en Nederland +1. De duur
van de studies is belangrijk, maar moet niet an sich
worden bekeken. Het is belangrijk om na te gaan
wat het profiel van de volledige opleiding is en
welke doelstellingen ze wil realiseren.

Accreditatie alleen met Nederland ? Onmiddellijk
streven naar een gezamenlijk Europees accredita-
tiesysteem werkt niet. Men moet vertrekken van
samenwerkingsverbanden tussen gelijkgezinde sys-
temen.

De verdere weg moet niet noodzakelijk de vorm
aannemen van een groot systeem. De formule van
wederzijdse accreditatie van respectieve systemen
op grond van vergelijkbare criteria lijkt de aange-
wezen weg te zijn.

De heer Guy Aelterman : Accreditatie ligt in het
verlengde van datgene waarmee we al bezig zijn in
de hogescholen (interne kwaliteitszorg en visita-
tie). Men mag dat niet los van elkaar bekijken.

Verder is het een pragmatische aanpak om met
twee partners (Vlaanderen en Nederland) te star-
ten met een gemeenschappelijk accreditatieorgaan.
We zullen internationaal wel zien hoe we naar el-
kaar toegroeien. In het kader van de vermarkting
komen er steeds meer private groeperingen op de
markt die de accreditatie in handen nemen.

Een rijke hogeschool of universiteit kan zich per-
mitteren om in een internationaal privaatgericht
systeem mee te spelen, maar dat kost zeer veel
geld. We willen dat er een accreditatiesysteem
komt binnen een publiekrechtelijk kader zodat
men een erkenning krijgt die niet louter gebaseerd
is op het financiële aspect.

Op de vraag van de heer De Cock kan ik antwoor-
den dat de homologatie al is weggevallen door het
decreet van 1995. Men kan geen vergelijking meer
maken. De hogescholen hebben net als de universi-
teiten de autonomie gekregen inzake de diploma’s.
Dat is een evolutie van autonomie en verantwoor-
delijkheid.

De heer Hugo Mettepenningen : De samenwerking
met Nederland is een begin en men mag zich niet
daartoe beperken.

Professor Eddy Van Avermaet : Wat de timing be-
treft, is er inderdaad nog een zee van tijd als men
bedoelt dat men in 2010 moet starten. De intentie
van de Bologna-verklaring is evenwel dat het sys-
teem in 2010 goed moet werken. Het klopt dat de
instellingen onder druk staan en dat er veel werk is
met de voorbereidingen, en het is belangrijk om
voldoende tijd te nemen, maar de instellingen zijn
reeds een hele tijd bezig met die voorbereidingen.

De KULeuven heeft bijvoorbeeld in juni 2001 de
eerste kadernota voor alle opleidingen opgesteld
met het perspectief van waaruit men de opleidin-
gen wil hervormen. We zullen de datum van 2010
op een gedegen manier kunnen halen, maar ik ont-
ken niet dat het hard werken is. Het is belangrijk
om het huidige elan niet te breken.
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De heer Guy Aelterman : De vraag naar de supple-
mentaire kosten van de academisering : dit hoeft
geen lineaire operatie te zijn. Het is een feit dat er
ook tussen universiteiten een groot verschil is per
student. Ook binnen de universiteiten heeft men
een verschil in de productie van wetenschappelijk
onderzoek naargelang de faculteiten. Dat wil niet
zeggen dat het probleem van de financiering van
de academisering daarmee van de baan is geveegd.

Als men associaties vormt, is het de bedoeling om
competenties bij elkaar te brengen. In hogescholen
die een twee-cyclusopleiding hebben sinds 1977 en
zeker sinds het decreet van 1995 kan men maar do-
cent zijn nadat men een doctoraat heeft behaald.

De laatste jaren stelt men vast dat er enorm veel
mensen met een doctoraat en enorm veel capaci-
teiten binnenkomen. Als men dat potentieel niet
terugkoppelt aan de universiteiten, dan is de we-
tenschappelijke competentieopbouw feitelijk voor
niets geweest.

Momenteel proberen we in een aantal projecten
met de universiteiten samen te werken om de com-
petenties te behouden. De bedoeling is : enerzijds
academisering en anderzijds binnen de associatie
de competenties optimaal te gebruiken. Ik wil
daaraan geen prijskaartje koppelen. Dat kan wor-
den onderzocht. Het is evenwel geen lineair ver-
band.

De heer Chris Vandenbroeke : Deze oefening is
toch meer dan alleen een beetje bijsturen.

De heer Guy Aelterman : Dat klopt. Er zijn een
aantal zaken vrij dringend, zoals de aanvullende
middelen om de BaMa in te voeren. Verder is de
academisering een project dat men op een aantal
jaar moet plannen. We beginnen in de eerste plaats
met de mensen die reeds actief zijn in het weten-
schappelijk onderzoek. Men kan niet vragen aan
mensen die al twintig tot dertig jaar aan een hoge-
school zijn verbonden, om plots te beginnen met
wetenschappelijk onderzoek. We vragen dat de
overheid een planning voor de financiering opstelt.

De heer Hugo Mettepenningen : Dat heeft te
maken met de notie van bevroren enveloppe. Het
gaat over het opbouwen van middelen voor de ba-
sisfinanciering. Ik spreek niet over zwart geld maar
over gekleurd geld dat naar bepaalde projecten
zou gaan.

Academisering betekent een belangrijke meer-
waarde op het vlak van transparantie voor de stu-
denten en de maatschappelijke context, maar ook

voor het optimaliseren van de competenties die
zowel in het tweecyclus- als universitair onderwijs
aanwezig zijn. Ik heb daarbij verwezen naar de
achterstand bij de hogescholen, bijvoorbeeld op
het vlak van wetenschappelijk onderzoek.

Men stelt vast dat dezelfde professoren en hoogle-
raars onderzoek doen, mogelijk in een universiteit
of in een hogeschool, over dezelfde relevante the-
ma’s in twee verschillende omgevingen met twee
verschillende snelheden inzake financiële moge-
lijkheden. In die context is optimalisering nodig.

De heer Guy Aelterman : Iedereen weet dat vooral
de hogeschoolopleidingen van één cyclus een toe-
name van de studentenpopulatie kennen. Door te
financieren met een gesloten enveloppe zijn de in-
komsten gedaald in het hoger kunstonderwijs en
de opleidingen van twee cycli waar de studenten-
populatie niet is gestegen. Die opleidingen vragen
niet om te actualiseren volgens het laatste studen-
tenaantal omdat ze daar het slachtoffer van zouden
worden.

De discussie over artikel 91 slaat eigenlijk op de
voortgezette opleidingen, en die worden niet echt
aangeboden door de hogescholen. Het enige wat
de hogescholen vragen, is dat buitenlandse gastdo-
centen in hun eigen taal mogen doceren. In het
kunstonderwijs moeten we onze docenten vaak in
het buitenland zoeken.

Voorts zou het in beperkte mate mogelijk moeten
zijn om enkele internationale aspecten uit de oplei-
ding in een vreemde taal te doceren. Ik denk bij-
voorbeeld aan de opleiding Hotelmanagement,
waar men nu al met een internationaal accredite-
ringssysteem werkt.

Het is hoegenaamd niet de bedoeling van de hoge-
scholen om de opleiding volledig in een andere taal
aan te bieden. Uiteindelijk hebben wij een demo-
cratische opdracht. Uit studies blijkt dat wij ook
zwakke groepen aantrekken. Het is zeker niet onze
bedoeling om voor een bijkomende taalbarrière te
zorgen.

De heer Chris Vandenbroeke : U pleit nu voor een
beperkte mogelijkheid, maar in uw tekst wil u er
duidelijk voluit voor gaan. Hoe kunt u garanderen
dat maximaal 25 procent van de opleiding in een
andere taal zal worden aangeboden ? Uiteindelijk
beslissen de instellingen autonoom.

De heer Guy Aelterman : Het ontwerp van decreet
bepaalt dat wij onze taalpolitiek toelichten in een
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jaarverslag voor de Vlaamse regering en het
Vlaams Parlement.

Mocht een instelling misbruik maken van deze
kans, dan moet men tegen die welbepaalde instel-
ling optreden. De instellingen die op een evenwich-
tige manier met hun autonomie omgaan, mogen
niet mee gestraft worden.

De heer Eddy Van Avermaet : De VLIR vindt arti-
kel 91 van het ontwerp van decreet streng genoeg.
Men zou daaruit kunnen afleiden dat de universi-
teiten niet begaan zijn met het Nederlands en uit-
gaan van de veronderstelling dat alle docenten en
studenten voldoende Engels spreken en begrijpen.
Dat klopt niet. Het Nederlands is en blijft onze
voertaal.

Naarmate men echter stijgt in de hiërarchie van de
opleidingen, nemen de graad van specialisatie en
het internationale karakter toe. In functie daarvan
zouden bepaalde faciliteiten toegestaan moeten
zijn. Wij vinden dat het ontwerp van decreet daar-
aan beantwoordt.

In bepaalde disciplines moet op het niveau van de
initiële master evenwel voor een Nederlandse va-
riant gezorgd worden als die volledig in een vreem-
de taal worden aangeboden.

Aan de KUL is het aantal omvormingsvoorstellen
waarin men vraagt op het niveau van de master na
bachelor geheel of gedeeltelijk over te stappen op
het Engels heel beperkt. Bovendien komen deze
voorstellen vooral uit de exacte wetenschappen.

Het bewuste artikel bevat bovendien enkele be-
schermingsmaatregelen : het jaarverslag, het inter-
ne onderwijsreglement, de gemotiveerde hervor-
mingsvoorstellen. Bovendien mag men ervan uit-
gaan dat de universiteiten zelf ook voorzichtig zijn.
Als in een bepaalde opleiding wordt voorgesteld
om colleges in het Engels te geven, zullen de uni-
versiteiten zelf nagaan of de docenten en studenten
dat wel aankunnen. De universiteiten hebben er
alle belang bij zelf de kwaliteit van hun opleidin-
gen te bewaken.

De heer Hugo Mettepenningen : Als er sprake is
van één hoger onderwijs door middel van één
structuurdecreet, dan moet dat op korte termijn al
aangepakt worden. De associatiecontext geeft de
context van de opportuniteiten aan. De HOSP-op-
leidingen moeten dezelfde accreditering krijgen als
de opleidingen van één cyclus. De hogescholen
kunnen niet programmeren. Het zou zonde zijn dit
aspect buiten de associatiecontext te houden. Ik

vind het niet aangewezen om de ervaring met de
kine-opleiding over te doen. Wij pleiten ervoor om
de HOSP-problematiek op te nemen in het geheel
van de structuurhervormingen hoger onderwijs.

2. Toelichting door de heer Joris Roos, voorzitter
van de Vlaamse Vereniging van Studenten
(VVS)

De heer Joris Roos : VVS is tevreden over de in-
houd van dit ontwerp van decreet en de manier
waarop het tot stand is gekomen. VVS is vanaf het
begin nauw betrokken geweest. De luisterbereid-
heid in de werkgroep was groot. Onze inbreng in
dit ontwerp is dus groot. Toch zien wij nog enkele
knelpunten.

De VVS heeft het structuurdecreet niet alleen ge-
toetst aan de twee algemene principes van demo-
cratisering van het hoger onderwijs en kwaliteits-
vol onderwijs maar ook aan de doelstellingen van
het Bolognaproces.

We hebben eerst en vooral enkele principiële op-
merkingen. De Raad van State heeft opgemerkt
dat Vlaanderen niet bevoegd is voor het uitreiken
van de titels van bachelor en master.

De VVS pleit er dan ook voor dat een federale wet
de krachtlijnen van de BaMa-structuur regelt zodat
enerzijds de Grondwet gerespecteerd wordt en an-
derzijds de structurele eenheid van het Belgisch
hoger onderwijs gegarandeerd wordt. In een proces
van convergentie in het Europese hoger onderwijs
is het niet opportuun erkenning en uitwisseling tus-
sen de Belgische gemeenschappen moeilijker te
maken.

De Raad van State heeft ook twee fundamentele
bedenkingen gemaakt in verband met de accredita-
tie. De bevoegdheid om te accrediteren wordt in
het voorontwerp van structuurdecreet toegekend
aan een accreditatieorgaan dat bij internationaal
verdrag zal worden opgericht. Volgens de Raad van
State kan de Vlaamse Gemeenschap bij decreet be-
voegdheden overdragen aan volkenrechtelijke or-
ganisaties, op voorwaarde evenwel dat deze organi-
saties als zodanig al bestaan. Dat is nog niet het
geval met dat accreditatieorgaan. Daar moet dus
snel werk van worden gemaakt.

Het accreditatieorgaan zal opleidingen toetsen aan
minimale kwaliteits- en niveauvereisten. Die be-
staan uit algemene en opleidingsspecifieke accre-
ditatiekaders. De algemene staan al in het vooront-
werp van decreet. De opleidingsspecifieke zullen
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door het accreditatieorgaan worden opgesteld en
door de Vlaamse regering worden goedgekeurd.
Volgens de Raad van State zijn de opleidingsspeci-
fieke accreditatiekaders vergelijkbaar met de eind-
termen uit het leerplichtonderwijs en moeten min-
stens bij decreet door het Vlaams Parlement be-
krachtigd worden.

De Vlaamse regering moet alles in het werk stellen
opdat accreditatie nu al in het voorontwerp van
structuurdecreet kan worden opgenomen. Dit be-
vordert immers de transparantie van de onderwijs-
wereld. Tegelijkertijd moet alles in het werk gesteld
worden om een internationaal verdrag met Neder-
land te sluiten. VVS wijst accreditatie via een lou-
ter nationaal accreditatieorgaan ten stelligste af :
het zal de kwaliteit en transparantie van het
Vlaams hoger onderwijs zeker niet bevorderen.

VVS verzet zich ook tegen de vergelijking van op-
leidingsspecifieke accreditatiekaders met eindter-
men. Om de creativiteit en de academische vrijheid
in het Vlaamse hoger onderwijs te vrijwaren, moe-
ten de opleidingsspecifieke accreditatiekaders iets
heel soepels en flexibels worden.

Er moet hier uitgegaan worden van een bottom-
upaanpak : het zijn de opleidingen zelf die, in sa-
menspraak met alle stakeholders binnen de schoot
van het accreditatieorgaan, de opleidingsspecifieke
kaders opstellen. Accreditatie moet door de over-
heid bekrachtigde, flexibele zelfregulering worden
en niet door de overheid opgelegde, rigide bureau-
cratisering.

Daarnaast heeft de VVS ook een aantal concrete
opmerkingen. De studentenvertegenwoordigers
moeten betrokken worden bij het opstellen van de
accreditatiekaders door het accreditatieorgaan. In
de memorie van toelichting was daar op een be-
paald moment sprake van maar dat is helaas nu
niet meer het geval.

Als VVS de democratisering als een van haar
grootste principes naar voor schuift, houdt dit niet
alleen de externe democratisering in, maar even-
zeer de interne. Een gemeenschap moet mede be-
heerd worden door al zijn samenstellende delen.
Medebeheer en inspraak zijn goed voor de ontwik-
keling van een democratische en tolerante samen-
leving. Ondanks herhaalde belofte, is de studenten-
inspraak in dit decreet echter niet geregeld.

De VVS eist dat er ook studenten- en personeels-
vertegenwoordigers in de raad van beheer van de
associaties worden opgenomen. Er moet verplicht
een studentenraad per associatie worden opge-

richt, gefinancierd door de associatie, die informa-
tie- en adviesrecht krijgt.

De VVS pleit voor de decretale invoering van sub-
degrees, certificaten voor studietrajecten in het re-
guliere hoger onderwijs die geen volledige cyclus
beslaan. Er bestaat immers een grote maatschappe-
lijke nood aan dergelijke korte opleidingstrajecten,
vooral in het huidige hogescholenonderwijs.

Voordeel is dat dergelijke subdegrees algemene
waarde hebben binnen het hoger onderwijs en dus
later gebruikt kunnen worden voor het verwerven
van een graad. Op die manier kunnen zij de toe-
gang tot het hoger onderwijs verbreden door de in-
stapdrempel qua tijd en investering te verlagen. Op
dit moment kan voor opleidingsonderdelen ge-
volgd als vrij student immers formeel geen vrijstel-
ling bekomen worden in een opleiding.

De Raad van State geeft een opmerkelijke com-
mentaar bij artikel 58 van het voorontwerp van
structuurdecreet, dat de toegang tot het hoger on-
derwijs regelt. Om ingeschreven te worden in een
bacheloropleiding volstaat het om een diploma se-
cundair onderwijs te hebben. Volgens de Raad van
State komt dit neer op een inschrijvingsrecht voor
de student, dat in tegenspraak zou zijn met de
grondwettelijk gewaarborgde vrijheid van onder-
wijs en vereniging. De VVS houdt zeer sterk aan
dat inschrijvingsrecht vast. Elke Vlaamse student
kan volgens ons inschrijven aan elke Vlaamse in-
stelling van hoger onderwijs indien hij aan de ba-
sisvoorwaarden, zoals vastgelegd in het vooront-
werp van structuurdecreet, voldoet. Eenmaal inge-
schreven, treedt deze student toe tot de academi-
sche gemeenschap die elke instelling van hoger on-
derwijs is en moet hij de spelregels daarvan volgen.

De afschaffing van de toelatingsproef is voor VVS
zeer belangrijk. We pleiten er voor om tussen ‘als
bijkomende toelatingsvoorwaarde’ en ‘het geslaagd
zijn’ toe te voegen : ‘zolang er bij federale wet of
koninklijk besluit een contingentering is ingesteld’.
Dit benadrukt de tijdelijkheid van de toelatings-
proef (tand)arts, die louter het gevolg is van een fe-
derale maatregel in het kader van de sanering van
de gezondheidszorg. Het betreft geen principiële
keuze voor een toelatingsproef.

Ook het oriënteringsbeleid is belangrijk om tege-
moet te komen aan het probleem van de lage
slaagcijfers in het eerste jaar van het hoger onder-
wijs en het hoge aantal drop-outs.

Er is een regeling nodig voor het gebruik van
BaMa-graden door die studenten die afstuderen
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voor 2004-2005 in dezelfde opleidingen als die die
na 2004-2005 afstuderen. Inhoudelijk zal er op dat
moment immers nog niets of nauwelijks iets gewij-
zigd zijn aan het opleidingsprogramma maar toch
zal het diploma verschillend zijn. Vanaf het acade-
miejaar 2004-2005 kunnen de universiteiten en ho-
gescholen de graden van bachelor en master verle-
nen. VVS pleit er voor dat er een regeling wordt
uitgewerkt voor het verkrijgen van de bachelor- en
mastergraad door studenten die voor dat acade-
miejaar afgestudeerd zijn.

Om de terugwerkende kracht niet in het oneindige
te laten teruggaan, stelt VVS voor om daarvoor
een objectieve scheidslijn te nemen : iedere univer-
siteitsstudent die afgestudeerd is sinds 1991 – jaar
waarop het universiteitsdecreet van kracht is ge-
worden – en elke hogeschoolstudent die afgestu-
deerd is sinds 1994 – jaar van het jongste hogescho-
lendecreet – moet recht hebben op de nieuwe gra-
den.

De timing van de aanbouwdecreten inzake de
flexibilisering, de lerarenopleiding en de studie-
financiering is zeer belangrijk. De financiering is
nu bevroren tot 2006. Twee jaar geleden heeft de
VVS er al op gewezen dat het opstellen van een
nieuw financieringssysteem ernstig denkwerk
vergt. Sindsdien is echter bitter weinig gebeurd.

We hebben zelf gedurende twee jaar een rudimen-
tair voorstel naar voren geschoven voor een sys-
teem van kwaliteitsfinanciering.

VVS pleit ook voor de opname van de doctoraats-
opleiding in het structuurdecreet, wat de doctoran-
di rechtszekerheid kan bieden voor de voorberei-
ding van hun proefschrift. Dit proefschrift zou uit
meer moeten bestaan dan individueel onderzoek
en op tijd en stond een gesprek met de promotor.
Er is nood aan een formeel kader. Daarvoor zijn
voldoende internationale voorbeelden.

VVS pleit voor het opnemen van de criteria van de
Lissabon Conventie betreffende erkenning van
competenties, in het structuurdecreet : het beginsel
van de billijke erkenning, het beginsel van de dui-
delijke openbare en transparante procedure, met
inbegrip van verzet en hoger beroep, de bewijslast
die moet berusten bij de erkennende instelling, de
weigering van de erkenning die alleen mag gebeu-
ren op basis van substantiële verschillen en het
principe dat er moet gestreefd worden naar een zo
volledig mogelijke partiële erkenning indien een
volledige erkenning onmogelijk is. Er moet ook bij-
zondere aandacht zijn voor vluchtelingen en staat-
lozen.

We horen soms kritiek omdat er in Vlaanderen
geen eenvormige structuur gerealiseerd werd van
drie jaar plus één jaar. Misschien zou dat de inter-
nationale erkenning wat transparanter maken,
maar voor het overige zijn we er niet van overtuigd
dat dit een goede maatregel zou zijn. Wij stellen
voor dat men in 2010, wanneer de Europese ruimte
voor hoger onderwijs geïnstalleerd is, zou evalu-
eren welke opleidingen die nu over vier jaar lopen,
over vijf jaar moeten gespreid worden.

Daarvoor zou men zich moeten baseren op de in-
ternationale vergelijkbaarheid en op de kwaliteit.
Als de vierjarige opleiding voldoende kwalitatief is,
zien we niet in waarom men naar een vijfjarige op-
leiding zou overschakelen. Een extra studiejaar
moet hoe dan ook zinvol ingevuld worden. Het kan
niet de bedoeling zijn het bestaande programma
uit te smeren over vijf jaar in plaats van over vier.
Ook een studieduurverkorting is voor ons geen
taboe.

Over het algemeen zijn we dus vrij positief over
het resultaat, zeker als we het bekijken vanuit de
basisopties democratisering en kwaliteitsvol onder-
wijs. We hebben ook enkele concrete problemen
aangehaald, waaronder enkele belangrijke.

Ik wil nog even ingaan op het probleem van ac-
countancy en fiscaliteit dat werd aangehaald door
een van de andere sprekers. Er zijn trouwens nog
andere voorbeelden mogelijk. VVS wil de discussie
opentrekken naar de relatie tussen de diplomering
en de regelgeving over de toegang tot het beroep.
In sommige gevallen wordt de waarde van een
Vlaams gemeenschapsdiploma immers ondermijnd
door de federale beroepsregelgeving. Dat pro-
bleem wordt vaak onderschat.

De heer Dirk De Cock : Gisteren raakte ik tijdens
een gespreksavond in een discussie verwikkeld met
een aantal studenten. Zij zegden me dat ze niets
wisten over de herstructurering van het hoger on-
derwijs. Daarom vraag ik me af of de studenten via
VVS de mogelijkheid hebben gehad om zich te in-
formeren over de ontwikkelingen in het hoger on-
derwijs.

De heer Chris Vandenbroeke : Bij de studenten
heb ik altijd veel respect gemerkt voor de werking
van VVS. Nu ontstaan er fricties omdat er veel con-
tacten zijn tussen VVS en het kabinet over het
structuurdecreet.

De heer Ludo Sannen : Ook vroeger werd de wer-
king van VVS altijd kritisch bevraagd. De stroom-
lijning in het studentenmilieu moet niet altijd via
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VVS gebeuren. VVS heeft een bijdrage geleverd
aan het denkwerk rond het Bolognadecreet, en dat
was wellicht de beste houding.

Het accreditatieproces wordt samen met Neder-
land opgezet. Bekijken jullie dit louter vanuit de
begeleidingscommissie in Vlaanderen of werken
jullie samen met Nederland ? 

Inzake de subdegrees deel ik de bekommernis van
de heer Roos. We kunnen ons echter afvragen wie
verantwoordelijk is voor de organisatie ervan. Dit
thema kwam ook aan bod tijdens een hoorzitting
van anderhalf of twee jaar geleden. Toen heeft de
Vlhora de verantwoordelijkheid afgeschoven van
de hogescholen. Wie moet dat dan organiseren vol-
gens VVS, een aparte instelling of de hogescholen ? 

Het standpunt van VVS over de toelatingsproef is
terecht. Tijdens de voorbereiding was er in bepaal-
de opleidingen, onder meer in de kunstopleiding,
sprake van een cesuur tussen bachelor en master.
Het behalen van de graad van bachelor zou vrij
eenvoudig zijn en deze opleiding zou toegang
geven tot de arbeidsmarkt. Niet iedereen zou ech-
ter geroepen zijn om master te worden.

Ik vraag me af of er bij VVS enig corporatisme is
inzake de titulatuur. Het is inderdaad moeilijk ver-
dedigbaar dat de ene afgestudeerde zich master
mag noemen en de andere, die dezelfde opleiding
heeft genoten, maar een jaar eerder afstudeerde,
niet.

De heer Roos wil de grens leggen bij het universi-
teitsdecreet van 1991 en het hogeschooldecreet van
1995. Dan kan ongelijkheid plots wel. Zijn voorstel
is ook vrij omslachtig. Alle betrokkenen kunnen
een dossier indienen om de gelijkwaardigheid aan
te vragen. Het ware eenvoudiger om met een alge-
mene maatregel de licentiaatsdiploma’s gelijkwaar-
dig te verklaren, ongeacht het ogenblik waarop het
diploma behaald werd. Een doctorandus in Neder-
land is nu toch ook al gelijkgeschakeld met een li-
centiaat in Vlaanderen.

De voorzitter : Ik vraag me af of dit voorstel niet
leidt tot een schending van het gelijkheidsbeginsel.

De heer Joris Roos : Eerst wil ik antwoorden op de
vraag over onze achterban, de studenten die nau-
welijks op de hoogte zijn van de hervorming van
het hoger onderwijs.

VVS is natuurlijk geen ledenvereniging maar een
koepelvereniging die de lokale studentenraden
overkoepelt. Toch hebben we een aantal initiatie-

ven genomen om de studenten bij de hervorming
te betrekken. Op onze website is alle informatie
beschikbaar. We hebben ook vormingssessies geor-
ganiseerd over het structuurdecreet en een enquê-
te gevoerd om na te gaan in welke mate de studen-
ten op de hoogte zijn. Samen met het departement
Onderwijs werken we bovendien aan een Bologna-
brochure.

Op de kritiek dat we het contact met de studenten
verliezen door onze contacten met het kabinet, kan
ik alleen antwoorden dat we sterk en op een posi-
tieve manier betrokken waren bij de totstandko-
ming van het structuurdecreet. In vergelijking met
de jaren ’60 en ’70 is de werking van VVS inder-
daad erg veranderd. Onze sterkte bestaat niet lan-
ger uit ons vermogen om mensen op straat te bren-
gen, maar uit onze dossierkennis, waardoor we
kunnen meepraten met andere actoren.

De heer Chris Vandenbroeke : Hoe kritisch zijn
jullie in de samenwerking met het kabinet ? 

De heer Joris Roos : Zeer kritisch, denk ik.

De heer Ludo Sannen : Het kan niet de bedoeling
zijn dat we hier het proces maken van de onder-
handelingen tussen VVS en het kabinet.

De heer Joris Roos : Onze algemene vergadering
staat heel kritisch tegenover alle standpunten die
we innemen.

De heer Sannen had een vraag over de Nederland-
se opleidingsspecifieke accreditatiekaders. Wij zijn
inderdaad betrokken bij de werkzaamheden van
de begeleidingscommissie van het kabinet, maar
daar mag het zeker niet bij blijven. We willen ook
bij de concrete uitwerking in Vlaanderen worden
betrokken. Er vindt hierover constant overleg
plaats met de Nederlandse koepels, dit om de
werkzaamheden zo goed mogelijk op mekaar af te
stemmen.

We hebben ons niet uitgesproken over wie de ver-
antwoordelijkheid voor de organisatie van de sub-
degrees draagt. Persoonlijk denk ik dat veel zal af-
hangen van het al dan niet opnemen van het hoger
onderwijs voor sociale promotie in de BaMa-struc-
tuur.

De toegang tot het hoger kunstonderwijs is een
zeer delicaat dossier, waarin wij nog geen stand-
punt hebben ingenomen. Onze principiële houding
is een open toegang tot het hoger onderwijs en toe-
gangsexamens staan haaks op dit principe. De toe-
stand in het kunstonderwijs is echter zo specifiek,
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dat wij deze principiële houding niet willen door-
trekken. We proberen de studenten uit de kunstop-
leidingen op dit moment samen te brengen om zo
een standpunt te kunnen formuleren.

Het verwijt van corporatisme van de heer Sannen
is niet terecht. De huidige regeling is zeer slecht,
het Arbitragehof zal trouwens waarschijnlijk wij-
zen op een mogelijke schending van het gelijk-
heidsbeginsel.

Een alternatief is dat de graad van bachelor of
master alleen wordt verleend aan de studenten die
het nieuwe programma volledig hebben doorlopen.
Als belangenverdediger van de studenten willen
wij er echter voor zorgen dat zij al vroeger kunnen
gebruikmaken van de voordelen die deze titulatuur
hen kan bieden.

Daarom stellen wij voor om als arbitraire grens de
onderwijshervormingen van 1991 en 1994 te hante-
ren. De waarde van deze titels op de arbeidsmarkt
zal immers minder belangrijk zijn voor mensen die
al een diploma hadden voor de vorige onderwijs-
hervormingen. Zij zullen meer solliciteren op basis
van hun CV.

De heer Ludo Sannen : En wat is de mening van de
studentenorganisatie over een algemene gelijk-
waardigheidverklaring ? 

De heer Joris Roos : Ik weet niet of dat praktisch
haalbaar is, maar wij zijn daar zeker een voorstan-
der van.

3. Toelichting door de heer Rudy Van Renter-
ghem, nationaal secretaris COC

De heer Rudy Van Renterghem : Ik wil beginnen
met een kleine prik in de titel : “Een schandaal of
een mijlpaal ?” om dan in ernst enige bedenkingen
bij de hervorming van het hoger onderwijs, meer
bepaald het ontwerp van structuurdecreet, bijzon-
der decreet en de verdere aanbouwdecreten aan te
brengen.

De onderwijsvakbonden ACOD, COC en VSOA
hebben zich steeds positief-kritisch opgesteld ten
aanzien van de ontwikkelingen in het hoger onder-
wijs. Intern en extern wordt reeds sedert de onder-
tekening van het Sorbonne-akkoord gediscussieerd
en inhoudelijk-conceptueel nagedacht. Dit heeft
geleid tot een genuanceerde visie die allicht weinig
spectaculair oogt en daardoor ook niet de media
aandacht krijgt. Dit in tegenstelling tot sommige
opiniestukken zoals dat van de groep van 129 aca-
demici (De Morgen, De Standaard, 23 september

2002), de reactie en verdediging van de onderwijs-
minister of de uitspraken van de rectoren bij de
academische openingen van dit jaar. Ter verduide-
lijking van onze standpunten vinden wij het verant-
woord enkele principiële kanttekeningen te
maken.

Het is een fundamentele zorg van de onderwijsvak-
bonden om het democratisch gehalte van de
Vlaamse samenleving te beschermen en te verbete-
ren. Het is evident dat wij als sociale organisaties
bezwaar aantekenen tegen de wijze waarop de be-
sluitvorming tot hervorming van het gehele Euro-
pese hoger onderwijs gestalte heeft gekregen. Noch
het Vlaams Parlement, noch het Europees werden
betrokken of geraadpleegd in het tot stand komen
van de Sorbonne- en Bologna-akkoorden. Wij heb-
ben dit bij de onderhandelingen over het ontwerp
van structuurdecreet onderstreept, en hebben later
tot onze spijt vastgesteld dat de onderwijsminister
bij het onderschrijven van de Verklaring van Ko-
penhagen (Copenhagen Declaration, 29-30 novem-
ber 2002) op dezelfde wijze gehandeld heeft.

We stellen vast dat het een weerkerend verschijn-
sel wordt om fundamentele maatschappelijke
koerswijzigingen te onttrekken aan het publieke
debat. Dit stellen wij vast op diverse wijzen en di-
verse terreinen : de Europese Unie en de open
coördinatiemethode, het WHO en de diverse multi-
laterale akkoorden.

Ook de personeelsleden van het hoger onderwijs
en hun representatieve vertegenwoordigers wer-
den niet betrokken in het voorafgaand ontwikke-
lingsproces. Noch bij de totstandkoming van de
Bologna-akkoorden, noch bij de concrete uitwer-
king van de Vlaamse vertaling ervan (voor de for-
mele onderhandelingen) in het ontwerp van struc-
tuurdecreet.

Daarnaast moesten wij als representatieve vakbon-
den ook hard aandringen om tot informeel overleg
te komen met de associaties die ondertussen vorm
hebben gekregen, ondanks het vooralsnog ontbre-
ken van een wettelijke basis. Dit overleg is er geko-
men, maar getuigt niet van een algemeen geloof in
de waarde ervan vanuit de besturen van universi-
teiten en hogescholen. De betrokkenheid van het
personeel is net zo goed als de betrokkenheid van
de studenten ontegensprekelijk een conditio sine
qua non voor een succesvolle herstructurering van
het hoger onderwijs.

Wij hebben de onderwijsminister tevens verzocht
om bij de uitwerking van de aanbouwdecreten de
representatieve vertegenwoordigers van het perso-
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neel van hogescholen en universiteiten van nabij te
betrekken. Tot ons genoegen hebben we vorige
week een bericht ontvangen van de onderwijsmi-
nister waarin zij akkoord gaat met het opnemen
van één personeelsvertegenwoordiger per vakorga-
nisatie in de begeleidingscommissie Accreditatie-
kaders. Wij hopen hierbij van harte dat dit in het
beleid consequent verder wordt doorgetrokken

Uit onze kritiek mogen de leden van de commissie
voor Onderwijs, Vorming en Wetenschapsbeleid
niet concluderen dat de onderwijsvakbonden zich
zomaar keren tegen hervorming, herziening of aan-
passing van het hoger onderwijs. Wij streven naar
hoger onderwijs van de hoogste kwaliteit, in over-
leg en bij voorkeur in consensus met alle andere
actoren uit het hoger onderwijs. Wij gaan ervan uit
dat dit gesteund wordt door het gehele Vlaams
Parlement.

Wij onderstrepen daarbij wel dat hervormingen
steeds met de grootste omzichtigheid dienen te ge-
beuren. De beste manier om ervoor te zorgen dat
bij een hervormingsproces de door de overheid ge-
wenste ruime acceptatie er ook komt, is het daad-
werkelijk betrekken van de studenten en het per-
soneel van de universiteiten en hogescholen, zoals
vertegenwoordigd door VVS, respectievelijk hun
representatieve vakbonden. Iedere grondige her-
vorming kan maar slagen indien het draagvlak
ervan maximaal is.

Ook stippen wij hierbij aan dat de grootste omzich-
tigheid geboden is om de plaats en rol van het
hoger onderwijs te bewaren zoals die wenselijk is
in een democratische maatschappij. De onafhanke-
lijkheid van het hoger onderwijs mag bij deze her-
vormingen niet in het gedrang komen. Het hoger
onderwijs dient bij te dragen tot de ontwikkeling
van de democratische samenleving en vormt een
instrument in de sociale invulling van de globalise-
ring.

Ongebreidelde competitie en ongeoorloofde con-
currentie zijn daarbij ongewenste effecten. Onze
leden zien ‘vermarkting’, deregulering en liberali-
sering als een ernstige bedreiging voor de kwaliteit
en onafhankelijkheid van het hoger onderwijs.

Op het eerste zicht losstaand van de Vlaamse, ten
dele Europees geïnspireerde herstructurering,
maar toch met mogelijk zeer zware implicaties, wij-
zen wij op de negatieve effecten van de GATS op
het Vlaamse hoger onderwijs, indien dit onder de
verhandelbare goederen gerekend zal worden.
Onze vrees krijgt gestalte door het sluipende in de
besluitvorming en de eigen oncontroleerbare dyna-

miek van het proces. De GATS-akkoorden krijgen
de vorm van fasen in een gecumuleerd stappenplan
met een nauwelijks terugdraaibaar karakter.

Het hoger onderwijs voorziet in een ruime maat-
schappelijke dienstverlening op basis van een door
publieke middelen gewaarborgde academische en
onderwijskundige vrijheid en onafhankelijkheid.
Hogescholen en universiteiten dragen in ruime
mate bij tot de ontwikkeling van de economie en
werkgelegenheid, maar staan er niet slaafs ten
dienste van. Het is dus evident dat de overheid
haar verplichtingen ten aanzien van het hoger on-
derwijs blijvend dient na te komen. Vlaanderen
kent een unieke en onvolprezen open toegang tot
het hoger onderwijs. Dit dient de parlementaire de-
mocratie te allen prijze te verdedigen. Wijzigingen
aan de structuur mogen daarom de breekbare, nog
steeds onvolkomen democratisering van het hoger
onderwijs niet tenietdoen. De grote deelname aan
het hoger onderwijs in Vlaanderen is een belangrij-
ke verworvenheid, maar er gaat evenwel nog
steeds te veel potentieel verloren. Dit doet zich in
het bijzonder voor bij de zogenaamde
kansgroepen : arbeiders, laaggeschoolden, allochto-
nen, eenoudergezinnen.

De implementatie van Bologna biedt enerzijds
nieuwe mogelijkheden tot verdere democratise-
ring, maar vormt anderzijds een bedreiging indien
marktprincipes de bovenhand halen. Voor de uit-
voering van de hervorming van het hoger onder-
wijs moet voldoende financiering voorhanden zijn,
zowel voor de studies van de studenten (studietoe-
lagen) als voor de instellingen en het personeel.

De associaties tussen hogescholen en universiteiten
dienen een effectieve meerwaarde te realiseren,
zowel voor de instellingen, de studenten als het
personeel. Een toekomstige verdere hervorming
van het hoger onderwijs onder de koepel van de
associaties mag niet leiden tot een verlies van
werkgelegenheid, de achteruitgang van de rechts-
positie of een verhoging van de werkdruk. De tota-
liteit van het huidig personeelsbestand vormt voor
ons een absolute ondergrens. Verdere uitbouw van
de associaties, nieuwe taken of maatschappelijke
opdrachten kunnen alleen mits er aanvullende aan-
wervingen kunnen gebeuren en ook financiële
middelen bijkomen.

Alle associaties dienen ook gelijke mogelijkheden
te krijgen. De onderwijsvakbonden zien dan ook
met belangstelling uit naar de ontwikkelingen met
betrekking tot een bijzonder decreet.
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Vlaanderen moet de ambitie hebben om voor al
haar instellingen topkwaliteit na te streven en te
bereiken. Alleen op die wijze kan zij de toekomst
van haar regio en haar burgers veilig stellen in een
verenigd Europa, in de ‘geglobaliseerde’ omgeving.
De hervorming mag dan ook niet leiden tot een
‘ranking’ van instellingen of een hoger onderwijs
met verschillende snelheden. De kwaliteit van elke
opleiding dient gegarandeerd te worden. Wij zien
geen heil in een toprank onderzoeksuniversiteit ge-
flankeerd door tweede of derde klasse-opleidings-
universiteiten en -hogescholen.

Het is voor ons belangrijk dat de aspecten die niet
gevat worden door dit ontwerp van structuurde-
creet, zoals de lerarenopleidingen, de flexibilise-
ring, de toekomst van het hoger onderwijs voor so-
ciale promotie en dergelijke, op basis van een con-
creet en werkbaar tijdschema aangevuld worden.

Wij wijzen erop dat het werken met aanbouwde-
creten aanleiding kan geven tot onvoltooide gehe-
len. Wij roepen dan ook op om dit ten stelligste te
vermijden. De hervorming van het Vlaamse hoger
onderwijs dient op een volwaardige, evenwichtige
en coherente wijze uitgewerkt te worden. Een
ruime maatschappelijke discussie en een breed
draagvlak zijn daarbij onontbeerlijk. Het is evident
dat in deze ontwikkelingen de onderwijsvakbon-
den dan ook van het begin af betrokken worden.

Deze zeer ingrijpende hervorming van het hoger
onderwijs met inbegrip van de invoering van een
bachelor-masterstructuur in het hoger onderwijs en
de academisering van de hogeschoolopleidingen
van twee cycli in de schoot van de associaties ver-
eist ook een herziening van de financiering van de
hogescholen. De overheid plant dit voor 2006.
Door die herziening zou de overheid een stabiel fi-
nancieel kader moeten scheppen voor elke univer-
siteit en hogeschool. Dit vergt uiteraard een sub-
stantiële bijkomende financiële inspanning.

Voor de huidige situatie worden enkel extra mid-
delen voor specifieke doeleinden ter beschikking
gesteld. Op vraag van de onderwijsvakbonden
diende de overheid te erkennen dat er geen weten-
schappelijke basis is voor de berekening van deze
middelen. Wij zijn derhalve niet overtuigd dat deze
middelen toereikend zullen zijn voor de gestelde
doelen.

De bijkomende middelen lossen het fundamentele
probleem niet op. We klagen reeds jaren de onder-
financiering van de hogescholen aan. Uit tal van
concrete getuigenissen van onze leden stellen wij
vast dat de hogescholen in de huidige financiering

voor het personeel reeds jaren langzaam maar
zeker gewurgd worden door het gesloten envelop-
pensysteem. Dit onder meer door de gecombineer-
de effecten van de vergrijzing, biënnales en het in-
dexatiesysteem.

Dit zorgde voor het uiterst pijnlijke gegeven dat
reeds diverse uiterst bekwame tijdelijke perso-
neelsleden bedankt werden voor bewezen diensten
en mogen uitkijken naar een andere job. Het pro-
bleem zal nog toenemen. Tal van hogescholen heb-
ben reeds te kennen gegeven opnieuw meerdere
contracten van tijdelijke personeelsleden voor het
volgende academiejaar niet te vernieuwen, on-
danks het feit dat zij die personeelsleden hard
nodig hebben om de kwaliteit te kunnen garande-
ren en de nog steeds aangroeiende studentengroe-
pen goed hoger onderwijs te kunnen garanderen.
De onderwijsvakbonden hebben aan de overheid
voorgesteld om gezamenlijk te bestuderen welke
ingrepen mogelijk zijn op korte en middellange
termijn. Wij wachten nog steeds op een bevredi-
gend antwoord. Dat antwoord kan niet worden ge-
vonden in een verschuiving binnen de huidige on-
derwijsbegroting.

De onderwijsvakbonden betreuren de ondemocra-
tische ontstaansgeschiedenis van de Bologna-ver-
klaring, maar zijn ervan overtuigd dat de BaMa po-
sitieve mogelijkheden inhoudt. ACOD, COC en
VSOA zullen er, in lijn met hun positief-kritische
traditie, samen met de leden in het hoger onderwijs
en de andere participanten in het hoger onderwijs,
op toezien dat de negatieve kanten gecounterd
worden. Wij hopen in ons streven naar een demo-
cratisch hoger onderwijs van topkwaliteit een be-
langrijke partner te vinden in de gekozenen van
het Vlaams parlement.

De heer Chris Vandenbroeke : Ik ben zeer blij dat
de werknemersorganisaties hun standpunt eensge-
zind en zeer sterk onderbouwd hebben toegelicht.
U bent ambitieus en weet dat Vlaanderen kwaliteit
in huis heeft maar beseft ook dat er nog een en
ander moet gebeuren.

Ik ben het met u eens dat de besluitvorming op een
weinig democratische manier verloopt en dat alles
zeer snel moet gebeuren. Dat houdt het risico in op
improvisatie en op manifeste tekorten in wat aan
het parlement zal voorgelegd worden. Zo zal onder
meer met aanbouwdecreten moeten gewerkt wor-
den. Wil men een fundamentele hervorming als
deze optimaal invullen, zal men bovendien met het
prijskaartje rekening moeten houden.
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Acht u het wel aangewezen dat dit ontwerp van de-
creet, met een ongelooflijk ver reikende toekomst-
dimensie, inderhaast – dat wil zeggen nog voor het
zomerreces – goedgekeurd wordt of kan een grote-
re afstandelijkheid tot een meerwaarde leiden ?

De heer Ludo Sannen : Ik waardeer de inbreng
van de werknemersorganisaties.

U merkt terecht op dat in de modelassociatie het
element van de participatie nog ontbreekt. Die
participatie is des te belangrijker omdat men de in-
tentie heeft de associaties alsmaar sterker uit te
bouwen.

Volgens u houdt Bologna een mogelijkheid tot de-
mocratisering in maar wordt het een bedreiging als
het commerciële de bovenhand haalt. Meent u dat
het structuurdecreet deze bedreiging indijkt of
wordt daarmee integendeel de weg van de globali-
sering ingezet ?

U verwijt de overheid dat ze geen wetenschappelij-
ke basis heeft om de financiering van het hoger on-
derwijs te verantwoorden. Is een dergelijke basis
mogelijk, hebt u weet van buitenlandse voorbeel-
den ? Of moeten we gewoon vertrekken van ge-
middelden van ons omringende landen die hetzelf-
de doen ?

Het is juist dat, zeker in de hogescholen, de druk
op de personeelsleden alsmaar toeneemt. Onderfi-
nanciering is daarvan één maar beslist niet de
enige oorzaak. Een en ander hangt ook samen met
het beleid dat de hogescholen zelf van meet af aan
gevoerd hebben. Hebt u al een analyse gemaakt
van de differentiatie binnen de hogescholen ? Hebt
u daar gegevens over ? Hanteert u die differentia-
tie ook in de benadering van de dossiers ?

De heer Dirk De Cock : Ook ik dank de werkne-
mersorganisaties voor hun standpunt.

De minister is in deze commissie al herhaaldelijk
bevraagd en geïnterpelleerd over de GATS-proble-
matiek. Haar antwoord was telkens dat onderwijs,
ook hoger onderwijs, geen commercieel product
kan zijn.

Beschikt u over aanwijzingen dat volgens de GATS
het hoger onderwijs wel degelijk een mercantiel
product zou moeten zijn ? Vanwaar die ongerust-
heid ?

4. Toelichting door de heer Hugo Deckers, ad-
junct algemeen secretaris ACOD-Onderwijs

De heer Hugo Deckers : De vraag of het nodig is
om hals over kop in de Europese dynamiek mee te
lopen, houdt ons ook bezig. Overigens is die dyna-
miek iets onzichtbaars dat over ons afgeroepen
wordt, misschien houdt men ze ons gewoon voor.
Niemand weet immers op dit ogenblik waar we
met zijn allen in 2010 zullen staan. Men mag het
publiek niet wijsmaken dat heel Europa op dat
moment klaar zal zijn en Vlaanderen nog nergens
zal staan. Zorgvuldigheid moet voor snelheid
komen. Beweren dat alleen timing belangrijk is,
zou getuigen van slecht bestuur.

Vlaanderen en Nederland zijn taalgenoten en dus
redelijk op elkaar afgestemd. Wij vinden het dan
ook niet onlogisch dat men naar hun voorbeeld
kijkt, maar wij willen wel vragen goed op te letten,
aangezien wat uit Nederland komt niet noodzake-
lijk beter hoeft te zijn. Gelukkig hebben wij toe-
gang gekregen tot de gesprekken die plaats zullen
vinden in verband met accreditatieorganen en het
afstemmen van Nederlandse bevindingen ten aan-
zien van wat er in Vlaanderen moet gebeuren.

Wij hebben de indruk dat er goed wordt uitgeke-
ken dat het Nederlandse model niet als dusdanig
zomaar in Vlaanderen toepasbaar kan gemaakt
worden, en dat de eigen Vlaamse accenten daarin
moeten spelen. Dit geeft reeds aan hoe men deze
zaak verder moet bekijken. Ik wil graag relativeren
en u aanraden kwaliteit te laten primeren op snel-
heid. Laat u niet opjagen omdat het ongrijpbare
Europa zegt dat wij dit systeem allen moeten heb-
ben tegen 2010. Ik verzeker u dat dit bijvoorbeeld
in Bulgarije niet het geval zal zijn.

De heer Lucianus Van Rompaey : Ik zou hieraan
graag willen toevoegen dat het inderdaad belang-
rijk is kwaliteit te laten primeren op snelheid, maar
dat men anderzijds op het werkveld vandaag reeds
op het decretale gebeuren vooruit loopt. Er is een
dynamiek lopende en volgens mij is het weinig zin-
vol deze nu af te breken. Ik begrijp wel dat men er
voor zorgt eventueel lichtjes af te remmen, maar
wat zich op dit ogenblik al aan het ontwikkelen is,
zou moeten voortgaan en is een stap in het ganse
proces dat zal leiden naar 2010.

De heer Chris Vandenbroeke : Men kan dynamiek
ook uitdiepen in plaats van deze af te remmen.

De heer Ludo Sannen : Ik ben het met u eens dat
Bulgarije niet klaar zal zijn. Hoe wapenen we ons
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als kleine entiteit in Europa met kwalitatief onder-
wijs tegenover een internationale dynamiek die
toch zal voorkomen ? In het verleden hebben wij
interessante standaarden uitgetekend die best in
Europa mogen bestaan. Ik hoop dat wij deze dyna-
miek enigszins mee kunnen bepalen en beïnvloe-
den, omdat ik vind dat we het recht hebben dat te
doen dankzij dat kwalitatief onderwijs met goede
standaarden. Doen we dat dan niet beter door nu
bepaalde dingen op te starten, zoals het model van
accreditatie ? Ik ben het met u eens dat niet alles
wat uit Nederland tot ons komt goed is, maar als
wij bepaalde modellen kunnen aanreiken, kunnen
we misschien mee Europa sturen. Onze modellen
kunnen dan misschien gevolgd worden, in plaats
van te moeten ondergaan wat elders ontwikkeld
wordt. Wij zouden dan niet vanuit onze macht kun-
nen handelen, maar enkel vanuit onze eigen moge-
lijkheden en kwaliteiten en de voorbeelden die we
aanreiken.

De heer Hugo Deckers : Ik vind eveneens dat we
geen angsten moeten verspreiden omwille van het
feit dat we geen kwaliteitsvol hoger onderwijs zou-
den hebben dat niet competitief zou zijn met onze
omgeving. Ik ben er nogal gerust in dat we dat wel
degelijk hebben. Als we dit echter doen, moet het
goed voorbereid worden met alle partners. Wij zijn
niet tegen de voorgestelde ontwikkelingen, maar
het is een zeer ingewikkeld proces waarin kwaliteit
belangrijker moet zijn dan snelheid.

Als u zegt in staat te zijn zelf standaarden aan te
reiken en te ontwikkelen door een beetje vooruit
te lopen, vind ik dat een zeer ambitieuze en nobele
gedachte. Ik weet echter niet of dit werkelijk het
geval zal zijn, want het hele accreditatiesysteem ligt
reeds vast. De werkwijze van accrediteren is niet
onbeperkt in te vullen, maar het proces over de op-
vatting ervan kan beïnvloed worden.

Het nieuwe idee van accreditatie krijgen we aange-
reikt via het structuurdecreet. Ik denk niet dat we
hierin de rol van voortrekker of volgeling gaan
spelen, maar dat we ons vooral moeten bekomme-
ren over de zorgvuldigheid. De instellingen die de
agenda van de accreditatie zullen krijgen moeten
in staat zijn hiermee om te gaan. De vraag van
voortrekker of volgeling mag wel gesteld worden,
maar ik weet niet of dat hier het belangrijkste is.
Onze discussie wil vooral aankaarten dat de instru-
menten die we hebben op een voldoende en goed
georchestreerde wijze dit probleem kunnen behan-
delen.

De voorzitter : We komen aan de vraag over de
participatie die ontbreekt in de associatie.

De heer Rudy Van Renterghem : Ik hoop dat dit
probleem op delicate wijze zal behandeld worden
en dat de nodige en gepaste aandacht wordt gege-
ven aan onze bemerkingen.

De voorzitter : De vraag behandelde ook de be-
dreiging tot vermarkting en globalisering waartoe
het structuurdecreet de kiemen zou dragen.

De heer Rudy Van Renterghem : Dat risico bestaat
inderdaad, ongeacht het feit of we al dan niet een
participatiedecreet hebben. Het is de verdienste
van het ontwerp van het participatiedecreet dat er
in zekere zin geanticipeerd wordt op de mogelijk-
heden. Men voorziet erkenningsprocedures voor
andere onderwijsaanbieders, mits deze voldoen aan
een aantal voorwaarden. We zijn er echter niet van
overtuigd dat dit het volledige risico zal uitsluiten.

Op de vraag over de wetenschappelijke basis voor
de berekening van de financiering van het onder-
wijs, kan ik zeggen dat er bij mijn weten geen enkel
land is dat deze tot nu toe heeft. Als we moeten
vertrekken van een gemiddelde, stellen wij voor 7
procent van het BNP als uitgangspunt te hanteren.

De heer Ludo Sannen : Daarmee is nog niet be-
paald welk deel naar het hoger onderwijs gaat en
wat er gebeurt indien men zich in een recessie be-
vindt.

De heer Rudy Van Renterghem : Recessie is inder-
daad een probleem, maar we kunnen wel stellen
dat de manier waarop berekeningen gemaakt wor-
den over de kostprijs van onderwijs altijd verkeerd
is. Men vertrekt vanuit het verkeerde uitgangspunt
doordat men een bepaalde som verdeelt. Men zou
echter eerst moeten kijken naar de echte behoef-
ten van het onderwijs, om op basis daarvan de kos-
ten te berekenen. Als men dit zou volgen, zou 7
procent geen overbodige luxe zijn.

De heer Ludo Sannen : Ik kan me voorstellen dat 7
procent geen overbodige luxe is, maar ik vind niet
dat we de investeringen in het onderwijs louter
conjunctureel mogen maken. Op bepaalde momen-
ten is het misschien belangrijk meer te investeren
in onderwijs, zelfs indien het budgettair slechter
zou gaan.

De heer Rudy Van Renterghem : Dat kan ik alleen
maar ondersteunen. Laten we er van uitgaan dat
het 7 procent is in een jaar met een goede conjunc-
tuur en dat we dit vastspijkeren voor de toekomst.
Dit zou niet op basis van enveloppenfinanciering
mogen gebeuren, aangezien we daarmee geen
goede ervaringen hebben.
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De voorzitter : Nog een vraag van de heer Sannen
over de druk op de personeelsleden in hogescholen
en of er een analyse gemaakt is over de differentia-
tie tussen de verschillende hogescholen.

De heer Rudy Van Renterghem : Ik kan spreken
vanuit een algemeen standpunt en vanuit mijn
eigen organisatie. Wij hebben inderdaad een analy-
se gemaakt waarna we tot de conclusie kwamen
dat de gemiddelde werkdruk met 20 tot 30 procent
is gestegen. Deze analyse gebeurde op basis van
een bevraging van onze leden. Hoewel het mis-
schien niet volledig wetenschappelijk was, moet het
wel gezien worden als een duidelijke weergave van
wat het personeel heeft ervaren. Om meer steun te
kunnen krijgen, hebben we via de SERV verkregen
dat de Stichting Technologie Vlaanderen een studie
uitvoert over stress bij personeel in het hoger on-
derwijs.

We hopen tegen september duidelijke resultaten te
krijgen. Vanuit mijn eigen ervaring in het hoger on-
derwijs durf ik te stellen dat daaruit gelijklopende
conclusies zullen worden getrokken, met name dat
de stressfactor in het onderwijs de hoogste is van
alle personeelscategorieën die we kunnen herken-
nen. Dit is niet louter te wijten aan onderfinancie-
ring, maar ook afhankelijk van het feit of elke ho-
geschool of associatie een gezond personeelsbeleid
voert waarin het personeel kan participeren. Vroe-
gere studies toonden duidelijk aan dat participatie
leidt tot minder stress en een verminderde werk-
druk.

De heer Lucianus Van Rompaey : De hogescholen
bestaan nog niet zo lang, zodat veel mensen in een
volledig nieuwe situatie terecht kwamen. Dit
bracht een zekere vorm van onzekerheid met zich
mee. Ingeschreven in het structuurdecreet en waar-
voor extra financiële middelen worden voorzien, is
de onderwijsinnovatie. Verschillende hogescholen
zijn daar op dit ogenblik druk met bezig, maar dit
betekent voor iedereen een extra inspanning. Men
moet zoeken met vallen en opstaan omdat er geen
voorgeschreven sjablonen bestaan waaraan men
zich kan spiegelen.

De nieuwe opdrachten die door het decreet op de
hogescholen zijn ingeschreven, zoals bijvoorbeeld
onderzoek, vragen ook tijd om zich te kunnen in-
werken. Een beginperiode is steeds cruciaal en
vergt bijkomende inspanningen. Dit kan worden
opgelost door grotere groepen te creëren in het on-
derwijs, maar dan kan men zich vragen beginnen te
stellen over de studentenbegeleiding. Dit moet na-
melijk op een andere manier gecompenseerd wor-
den. Het financiële vlak wordt door de mensen op

het veld niet ervaren, maar het is een belangrijk
element om meer mensen aan het werk te kunnen
stellen of het werk te kunnen verdelen.

De voorzitter : Dan volgt nu de vraag van de heer
De Cock over GATS.

De heer Hugo Deckers : Via een omweg geef ik
ook een antwoord aan de heer Sannen. Het struc-
tuurdecreet houdt op zichzelf geen gevaar in, maar
misschien wel indien het in een bepaalde context
wordt geplaatst. We moeten het beoordelen in de
context van de internationalisering, de globalise-
ring en de europeanisering. Dit kan evolueren in
twee richtingen, die we beide aangeven.

Als we de GATS beschouwen, kunnen we ons af-
vragen of er vandaag een onmiddellijke dreiging is
voor het Vlaamse onderwijs. Dit is volgens mij niet
het geval, maar aangezien WTO en GATS een
eigen dynamiek hebben, wil ik er wel op wijzen dat
we dit goed in het oog moeten houden. GATS is
geen afgesloten vergadering waarbij we vandaag
vaststellen dat onderwijs geen product van de vrije
markt is.

Het is een steeds herhalend proces van waaruit
druk wordt uitgeoefend op lidstaten om hier vroeg
of laat op uit te komen. We moeten dit dus vanaf
nu goed in het oog houden, zodat we straks niet
moeten vaststellen dat de zaak niet langer in onze
handen is. Onderwijs zou dan gekocht worden, wat
zou leiden tot een duaal Angelsaksisch systeem.
Vanuit onze organisaties willen we geen duale
maatschappij als het onderwijs dit kan tegenhou-
den. Daarom houden we de aandacht op de GATS-
bepalingen zodat men waakzaam blijft.

De heer André Van Nieuwkerke : Bent u goed ge-
organiseerd op Europees vlak ?

De heer Hugo Deckers : Wij zijn zeer goed georga-
niseerd. Wij komen vaak samen en onze vrienden
uit de Verenigde Staten, Canada en Australië laten
niet na ons erop te wijzen dat wij de ontwikkelin-
gen goed in het oog moeten houden. Daarnaast
zijn er ook regelmatig bilaterale contacten met Ne-
derland.

De heer Rudy Van Renterghem : Ter aanvulling
kunnen wij u ervan op de hoogte brengen dat wij
in naam van onze internationale vakbondsorgani-
satie enkele weken geleden als NGO aanwezig
waren op de vergadering van de Unesco-consulta-
tieronde voor het Hoger Onderwijs in Parijs. Wij
hebben daar duidelijk gemaakt dat wij de alterna-
tieven die de Unesco in zijn conventies aanbiedt,
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actief ondersteunen. Wij hebben daar duidelijk ver-
klaard mede actief te zijn in de ontwikkeling van
een alternatieve benadering voor de GATS.

5. Toelichting door de heer Karel Soudan, vak-
groepvoorzitter Milieu, Technologie en Techno-
logiemanagement, UFSIA-RUCA 

De heer Karel Soudan : Ik spreek hier in de eerste
plaats namens mijzelf en als lid van de werkgroep
Universitas. Ik ben al mijn hele leven actief in
hoger onderwijs en opleiding. Ik ben ook al mijn
hele leven bezig met internationalisering : ik ben er
mee gestart voor de industrieel ingenieurs van de
Karel de Grote-Hogeschool en later voor de han-
delsingenieurs van de UFSIA. Ook met ETCS ben
ik altijd bezig geweest en voorts ben ik ook expert
in het Socratesprogramma voor curriculumontwik-
keling.

Ik heb nagegaan of de Bolognaverklaring goed
vertaald wordt in het ontwerp van structuurde-
creet. De neerslag daarvan bevindt zich in een
tekst van 17 bladzijden met nog eens 17 bladzijden
bijlagen. In die laatste analyseer ik de verklaring en
geef ik tevens de teksten van de verschillende ver-
klaringen.

Er zijn drie grote millenniumteksten : de Magna
Charta Universitatum, de Sorbonneverklaring en
de Bolognaverklaring. In die laatste zijn de twee
eerste integraal verwerkt. Meestal legt men te veel
nadruk op het zespuntenprogramma en verliest
men daarbij de overkoepelende uitgangspunten uit
het oog. De wens bestaat om tegen 2010 een soort
Europese ruimte te hebben. Een en ander wordt
om de twee jaar geëvalueerd. De eerste keer was
dat in Praag in 2001. In september van dit jaar
komt men voor de tweede keer bij elkaar, in Ber-
lijn.

Er zijn drie belangrijke dingen. De hoofddoelstel-
lingen van het hoger onderwijs zijn vooral terug te
vinden in de notie Europe of knowledge uit de Sor-
bonneverklaring en in de omgevende contextuele-
maar daarom niet minder belangrijke – punten van
zowel de Bolognaverklaring als het communiqué
van Praag. De richtlijnen in verband met onder-
wijssystemen zijn vooral terug te vinden onder de
notie European Higher Education Area uit de Sor-
bonneverklaring en in de uitwerking van die notie
in het zespuntenprogramma van het Bolognapro-
ces. Het statuut en de structuur van de instellingen
voor hoger onderwijs zijn dan weer (gedeeltelijk)
terug te vinden in de Magna Charta Universitatum,

echter geheel gefocust op het klassieke type van de
vrije, autonome universiteiten.

De Bolognaverklaring heeft goede uitgangspunten.
In Praag zijn daar evenwel twee punten bijgeko-
men die niet in de oorspronkelijke verklaring
staan. Het gaat enerzijds om levenslang leren en de
accumulatie van studieresultaten en anderzijds om
concurrentie met de rest van de wereld : wat dan
wordt ingevuld als de Angelsaksische. Die doelstel-
lingen staan in geen enkele van de drie millenium-
teksten. Daar staat wel het volgende in.

De hoofddoelstellingen van het hoger onderwijs in
hun algemene en maatschappelijke context zijn :
een meer volledig en verder reikend Europa met
versterkte intellectuele, culturele, sociale, weten-
schappelijke en technologische dimensies ; diversi-
ficatie van cursussen en professionele carrière ; ba-
sisvorming en levenslang leren ; aan de studenten
een systeem van hoger onderwijs bieden dat hun
de beste kansen biedt om hun eigen domein van
excellentie te zoeken en te vinden.

Het Europese hoger-onderwijssyssteem moet di-
versiteit respecteren, barrières opheffen, een net-
werk voor samenwerking en mobiliteit creëren, ge-
leidelijk harmoniseren door de bestaande ervarin-
gen en samenwerkingsvormen te versterken, en de
erkenning van zowel nationale identiteit als ge-
meenschappelijke belangen.

De Magna Charta Universitatum omschrijft de
universiteit als een autonome instelling, die moreel
en intellectueel onafhankelijk is van elke politieke
autoriteit of economische macht.

Ons huidig onderwijssysteem is goed met een hoge
kwaliteit en een hoog Bologna-gehalte. In de facul-
teit ben ik in 1993 begonnen met een participatie-
graad van nul studenten in internationale program-
ma’s.

Zeventig procent van de studenten die volgend
jaar zullen afstuderen, zullen minstens een semes-
ter in het buitenland hebben gestudeerd in achten-
negentig universiteiten in vierendertig landen.
Daarvoor is er geen herstructurering nodig, maar
wel vertrouwen in onze partners, flexibiliteit en
kwaliteit om jonge mensen die kansen te geven.

Een van de fundamenten van ons onderwijssys-
teem is voldoen aan het recht op maximale indivi-
duele ontplooiing door gepaste vorming – die af-
hankelijk van het kunnen, het willen en het geko-
zen tijdspad – leidt tot een graad van excellentie in
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het eigen gekozen domein en langs de zelf gekozen
weg.

Tegelijk zal de onderwijsstructuur ook ten dienste
staan van de maatschappij. Dat zijn ook de hoofd-
doelstellingen van hoger onderwijs in de Bologna-
verklaring. Ons onderwijs wordt overal in de we-
reld begrepen, erkend en geprezen. Het voldoet al
in grote mate aan belangrijke elementen van de
Bolognaverklaring in haar geheel.

Kwaliteit moet vooral worden afgewogen tegen-
over de hogere meer algemene doelstellingen van
hoger onderwijs : ontplooiing van het individu in al
zijn dimensies en verheffing van de maatschappij in
het algemeen.

De huidige in Europees verband gewraakte driele-
dige structuur van hoger-onderwijsinstellingen is
gegroeid vanuit een traditie, en een individuele en
maatschappelijke behoefte. In het huidige systeem
is dat geoptimaliseerd. Vandaag is er een probleem
van financiering. Men heeft sommige hogescholen
te weinig aandacht gegeven.

In deze structuren zoeken en vinden onze (meestal
jonge) mensen in groten getale optimale kansen
om hun recht op excellente vorming in hun eigen
domein op te nemen, elk op zijn eigen ritme dank-
zij het gediversifieerde hybride systeem. We vol-
doen aan het fundamentele uitgangspunt van de
Bolognaverklaring.

De internationale dimensie kan zeker worden ver-
sterkt. Daarvoor is een versteviging nodig van de
eigenheid en de specifieke missie van elke instel-
ling en elk diploma, en zeker geen bevoogding ;
maar wel erkenning en waardering.

Ik heb een overzicht gemaakt van de punten waar-
aan al is voldaan. Aan ‘readable and comparable
degrees, diploma supplement’ en ‘undergraduate
followed by postgraduate (master and/or doctor)’
is grotendeels voldaan. Aan de ECTS-compatible
credit systems is voldaan ; dat ligt wettelijk vast.
Het punt ‘mobility and elimination of remaining
obstacles to the free mobility’ is vooral een pro-
bleem van kunnen ; de overheid steunt dit onvol-
doende. Het punt ‘promotion of European coope-
ration in quality assurance, with comparable crite-
ria and methods’ kan worden uitgewerkt op basis
van juiste partnerships. Inzake ‘promotion of Euro-
pean dimension in all higher education’ werden al
grote stappen gezet, maar dat dient verder te wor-
den ondersteund.

Wat de bijkomende punten van het communiqué
van Praag betreft lijkt inzake ‘life long learning is-
sues ; challenge of competitiveness, use new tech-
nologies improve social cohesion’ of onderwijsver-
nieuwing is de ICT-hype die overslaat op het on-
derwijs. ‘Promotion of attractiveness’ is het China-
syndroom. De norm om te meten of men erken-
ning heeft, is dat men een aantal Chinese studenten
in de reguliere opleiding heeft.

Het ontwerp van structuurdecreet houdt zich in
grote lijnen bezig met de introductie van de BaMa-
structuur in het hoger onderwijs ter voorbereiding
van de succesvolle integratie van het Vlaamse
hoger onderwijs in Europa om competitief te zijn
met de andere grote spelers in de wereld.

Tegelijk met het invoeren van een binaire BaMa-
diplomastructuur wil men ook een binaire onder-
wijsinstellingeninfrastructuur van universiteiten en
hogescholen, die zich onderling verbinden door
middel van associaties. De Ba-degree is het voor-
recht van beide types instellingen ; de Ma-degree
kan in de hogescholen alleen onder voogdij van de
universiteit en de Ph.D-degree is het exclusieve
recht van de universiteiten.

Vanuit die twee gekoppelde binaire structuren zou
er een geoptimaliseerde samenwerking ontstaan in
Vlaanderen en zou Vlaanderen, onder andere door
een soepele taalregeling, competitief genoeg zijn
om binnen de Europese onderwijsruimte interna-
tionaal mee te dingen op de voorste rijen van de
voortschrijdende globalisering in het onderwijs.

Een aantal kleine problemen inherent aan deze
herstructurering (zoals kwaliteitsbewaking, rechts-
statuut, financiering en dergelijke) zullen later wor-
den geregeld in eenvoudigere bijkomende decre-
ten. De grote hervorming moet nu en vooral snel
gaan om voorloper te zijn in wat zal volgen in de
rest van Europa. Beantwoordt dat aan datgene wat
de bevolking wil en wat de Bolognaverklaring pro-
moot ?

Ik wijs erop dat we zeer diepgaande en moeilijk
omkeerbare hervormingen zouden goedkeuren
met het ontwerp van structuurdecreet. Het ont-
werp is niet voldragen.

Verder is het de vraag welke BaMa we willen. Men
heeft het Anglo-Amerikaanse model in het hoofd.
Op de website www.euroeducation.net vindt u
meer basisinformatie en de verschillen tussen bij-
voorbeeld de VS, het VK, Australië, Canada,
Nieuw-Zeeland en Ierland. Ik ben gaan kijken wat
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de BaMa in die landen inhoudt. Er zijn ongelooflij-
ke verschillen.

Nergens, behalve in Groot-Brittannië en Australië,
is er een bachelor van drie jaar die uitzicht geeft op
een master. Overal heeft men een eigen oplossing
gevonden om na meer dan drie jaar over te gaan
naar een master. De wetgever schijnt eens en voor
altijd te willen beslissen dat in Vlaanderen een un-
dergraduate opleiding exact drie jaar is en 180 stu-
diepunten ; elk vierde jaar hoger onderwijs een
master is ; een studieduur in geen geval mag wor-
den verlengd en de arbeidsbeschikbaarheid moet
worden nagestreefd.

Uit een EU-studie blijkt dat overal in de wereld
het diploma in het hoger onderwijs met uitzicht op
de arbeidsmarkt, gemiddeld 3,5 tot 4 jaar is. Uiter-
aard zitten daar een aantal diploma’s van 2, 3, 4, 5,
6, 7 jaar tussen. Helaas is geen enkele student ge-
middeld. We moeten een onderwijsinfrastructuur
aanbieden die aan alle studenten de gelegenheid
geeft een graad van excellentie te bekomen op hun
eigen ritme, hun eigen willen en kunnen en hun
eigen tijdspad. Dat is de bedoeling van onderwijs.
In Bologna is de algemene bedoeling het oplei-
dingsniveau en de duur ervan te verhogen.

Ik heb heel wat contacten met buitenlandse instel-
lingen, maar die landen zullen niet geneigd zijn om
het idee van de associaties zomaar over te nemen.
Ik wijs erop dat de hogescholen van het lange type
overal in Europa bestaan onder een of andere
vorm, behalve sinds 1993 niet meer in Groot-Brit-
tannië en in Zweden. In het Verenigd Koninkrijk
zijn er bachelors te behalen na drie jaar, maar er
zijn ook bachelors die pas na vier jaar leiden tot
een master. Dat is toch het lange type ? Het is be-
langrijk om die instellingen te erkennen en geen
‘barriers’ op te werpen voor internationale samen-
werking maar ze af te breken.

Bologna stelt heel duidelijk : rijkdom van de diver-
siteit, geen enkele exclusieve wat betreft graden en
diploma’s, geen enkele bevoogding maar flexibli-
teit, ‘mutual trust’ op basis van vrijheid en autono-
mie. Daarin is het zeer belangrijk dat men gelijkge-
zinde partners zoekt.

Ik wil vooral een pleidooi houden voor onthaasting
en wegen van geleidelijkheid. Men heeft in Vlaan-
deren ongelooflijk absurde doelen gesteld. Vlaan-
deren wil in 2004, na Nederland, de tweede zijn om
de BaMa-structuur in te voeren, zonder dat men
weet wat de bachelor- of masterdegree gaan inhou-
den.

In een studie die in september 2002 gepubliceerd
werd, stond al te lezen dat België beslist had om
vanaf 2004 de BaMa-structuur in te voeren. Ik
dacht dat over dergelijke dingen door het parle-
ment moest beslist worden en niet door de admini-
stratie. Dit is toch ongehoord : het betreft hier de
toekomst van onze jeugd.

De minister heeft beloofd proactief te zijn en in
september met concrete resultaten naar Berlijn te
trekken. Ze is met Nederland overeengekomen om
samen te werken rond het kwaliteitsbewakings- en
accreditatiesyteem. De Nederlanders zijn bereid
hun systeem aan te passen zodat de kwaliteit van
het hoger onderwijs in beide regio’s op elkaar zou
kunnen afgestemd worden. We zijn Vlaming ge-
noeg om te weten wat we ons daarbij moeten voor-
stellen.

De professoren zijn dagelijks bezig om de – goede
– Bolognaverklaring zo goed mogelijk uit te voe-
ren. Sommige van mijn collega’s zijn wat hyperki-
netisch : na elke kreet van de overheid beginnen ze
hun concrete hervormingsplannen meteen weer te
hervormen. We zijn al anderhalf jaar aan het verga-
deren en worden overspoeld met e-mails : duizen-
den documenten vliegen over en weer op het we-
reldwijde web. We houden elkaar aan het werk
want de tijd dringt.

De associaties zijn nog niet georganiseerd, maar er
is binnen de Vlaamse universiteiten al een onge-
looflijke competitie aan de gang. Alleen de VUB
valt uit de boot bij de associaties. Zal Vlaanderen
nu eindelijk Brussel loslaten, dankzij Europa ?

Ook onze taal komt in de verdrukking. Australi-
sche studenten willen hier immers niet komen stu-
deren tenzij we in het Engels doceren. De moeder-
taal is nochtans belangrijk : het gaat om training,
om grote trajecten van vorming.

Het allerergste is de vooropgestelde timing – u
gaat nog veel hersteldecreten voorgeschoteld krij-
gen. Lees liever een en ander nog eens goed na
voor u het ontwerp van decreet goedkeurt. Organi-
seer meer overleg over de essentiële punten en gun
de hervorming de weg van de geleidelijkheid. 2010
lijkt me een redelijke termijn.

De reële-optietheorie stelt : als men in grote onze-
kerheid beslissingen moet nemen met gevolgen die
onomkeerbaar zijn, moet men wachten om te be-
slissen. Dat geldt des te meer naarmate de onom-
keerbaarheid en de onzekerheid groter zijn. De
BaMa-structuur voldoet aan beide voorwaarden.
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6. Toelichting door professor Rudi Verheyen,
voorzitter raad van bestuur autonome hoge-
school Antwerpen, ererector-voorzitter Univer-
siteit Antwerpen 

Professor Rudi Verheyen : Ik verwoord de mening
van de Associatie van Universiteit en Hogescholen
Antwerpen, van de Universiteit Antwerpen en van
de vier hogescholen die deel uitmaken van de asso-
ciatie, ten aanzien van de hervorming van het
hoger onderwijs.

Algemeen kan gesteld worden dat de geplande
hervorming gunstig onthaald wordt bij de Ant-
werpse academische overheden en hogescholen.
Het ontwerp van structuurdecreet heeft het hoger
onderwijs in Antwerpen in beweging gekregen.
Voordien waren er al gesprekken aan de gang
maar nu is men nauwer gaan samenwerken. Bin-
nen de associatie worden diepgaander gesprekken
gevoerd tussen universiteit en hogescholen dan
voorheen. De kloof tussen de verschillende onder-
wijsvormen wordt langzaam gedicht en er groeit
een vorm van respect voor de eigenheden van de
specifieke opleidingsvormen. Het uitgelokte veran-
derings- en vernieuwingsproces is nu al een zaak
van iedereen geworden waardoor er, weliswaar
met verschillende snelheden, gestreefd wordt naar
een gemeenschappelijke aanpak.

De behoefte om samen te werken tussen de hoge-
scholen en de universiteiten binnen de associatie
groeit en zal geleidelijk omgezet worden in reële
projecten die toelaten in synergie te werken, de
knowhow uit te wisselen en de beperkte financiële
en materiële middelen optimaal aan te wenden.
Door het kenbaar maken van de eigen sterke en
zwakke kanten is er een mogelijkheid om in een
samenwerkingsverband complementair samen te
werken.

Het is te verwachten dat door het beschikbaar stel-
len van de eigen externe netwerken voor anderen
in dezelfde onderwijsregio en in de omringende
buitenwereld minder druk zal ontstaan en dat ver-
warring, dubbel gebruik en inefficiëntie kunnen
vermeden worden. Door het samen gebruiken en
organiseren van externe aanbiedingen als het elek-
tronisch leerplatform kan de kostprijs gedrukt wor-
den. Tot slot kan het comfort van de student ver-
hoogd worden, zowel op het vlak van onderwijs als
op dat van de sociale voorzieningen.

Door het systeem van accreditatie en het opleggen
van de erbij horende formulering van opleidings-
en onderzoeksdoelen en het bepalen van de com-
petenties, worden de opleidingen verplicht bewust

met het onderwijsproces om te gaan en onderwijs
en onderzoek aan elkaar te koppelen. De behoefte
aan kwaliteitsvol werken en organiseren neemt toe.

Er zijn echter ook leemten, beperkingen of onvol-
komenheden in het ontwerp van structuurdecreet.
Vooreerst is er de onzekerheid over de goedkeu-
ring en de definitieve inhoud van het ontwerp, die
demotiverend werkt.

Er is nood aan een duidelijke regelgeving die ook
ruimte laat om de verandering te introduceren en
te implementeren. Nu heerst echter onduidelijk-
heid over de uiteindelijke invulling van de BaMa-
structuur en is er onzekerheid over het al dan niet
vastleggen van de benamingen van de opleidingen,
de plaats van het hoger kunstonderwijs en de toe-
komst van de lerarenopleiding.

Een ander probleem vormt de uitvoering van het
academiseringsdossier en een onderwijsontwikke-
lingsplan waarbij niemand informatie kan geven
over de verwachtingen hierbij in functie van de
concrete realisatie en waarbij de tijdsplanning die
in het ontwerp structuurplan werd opgenomen, ge-
zien de gevorderde tijd moeilijk tot niet haalbaar
is. Dit zal waarschijnlijk tot gevolg hebben dat er
vanuit verschillende hoeken andere academise-
ringsdossiers en andere onderwijsontwikkelings-
plannen zullen komen.

De studieduur van de masteropleidingen is een dis-
cussiepunt. In de wetenschappen die ik ken, ver-
trekt men van het idee dat een master twee jaar zal
beslagen, maar er heerst grote onduidelijkheid.
Men kan zich niet veroorloven te lang met een be-
slissing te wachten, aangezien men op het veld hier
reeds veel tijd in steekt.

Er is nood aan een wettelijk kader voor de associa-
ties met effectieve bevoegdheden, want momenteel
zijn deze naar ons gevoel te beperkt.

Hiervoor is echter een tweederde meerderheid
nodig, zodat hier nog geen klaarheid over is. Als de
associaties zich willen organiseren heeft men geen
boodschap aan te vrijblijvende structuren waarbin-
nen men niets met zekerheid kan afspreken.

De associatie Antwerpen verkiest het vastleggen
van de benaming van de opleidingen met een vrij-
heid om de afstudeerrichtingen te bepalen en te
benoemen, dit om wildgroei, onherkenbaarheid en
onduidelijkheid te voorkomen. Hierover zijn twee
visies binnen de Vlhora.
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De kunstopleidingen herkennen zich niet in de
aangeboden vernieuwingen, maar hierover zal me-
vrouw Pascale De Groote later spreken.

Een groot probleem voor de hogescholen is de te
krappe financiering. De bijkomende middelen die
voorzien zijn, zijn onvoldoende voor het uitvoeren
van de belangrijke innovatieve ingrepen die van
ons worden verwacht.

De gesloten enveloppefinanciering is te krap en de
niet correcte indexering van de enveloppen leidt
tot grote problemen. De bijkomende middelen
voorzien in het structuurdecreet zullen gebruikt
worden voor het invullen van de basisopdracht. De
autonome hogeschool Antwerpen die ik ken zit
met een hoge personeelskost. Vele leden van het
personeel staan er reeds 20 jaar in het onderwijs en
hebben nooit of weinig onderzoek gedaan. Deze
personeelsleden wordt nu gevraagd met de nieuwe
accreditatie het onderzoek in te brengen in hun on-
derwijs, wat niet vanzelfsprekend is. Bovendien zal
de werkdruk en de taakbelasting verhogen en is er
nood aan bijkomende kennis, attitude en vaardig-
heid van de personeelsleden om met geplande ver-
anderingen te kunnen omgaan. Men moet jongere
collega’s voor deze taken aantrekken die vrij re-
cent in hogescholen aangesteld werden. Door een
te krappe financiering zullen zij echter moeten ont-
slagen worden, waardoor de vernieuwing op dit
terrein onmogelijk wordt.

Wij pleiten dus voor een zelfde open-eveloppefi-
nanciering voor hogescholen zoals die nu bestaat
voor universiteiten. Ik meen dat het de bedoeling is
dit in 2006 te regelen, maar men moet dus nu be-
ginnen daaraan te werken. Het is moeilijk in de
raad van bestuur van een hogeschool mensen te
wijzen op een verhoogde onderwijsdynamiek, de
nood om tot meer onderzoek te komen en het wer-
ken binnen de associatie, wanneer men vaststelt
dat de financiële middelen in verhouding jaar na
jaar achteruit gaan. Een aangepaste financiering
van de hogescholen is dringend noodzakelijk
omdat de hogescholen anders de bijkomende mid-
delen uit het ontwerp structuurdecreet (voorzien
voor de omvorming BaMa en academisering) zul-
len nodig hebben om hun basisopdracht toch nog
te kunnen uitvoeren.

Er is ook een te krappe financiering van de Uni-
versiteit Antwerpen, die haar beklag doet over de
onvoldoende financiering voor de uitbreiding van
het onderwijsaanbod. In vergelijking met bepaalde
opleidingen aan universiteiten is de financiering
die werd voorzien ondermaats. Men heeft namelijk
de vaste kosten niet willen meerekenen.

Globaal is er op het veld een grote bereidheid,
maar zijn er ook veel verwachtingen. De hogescho-
len en universiteiten geloven dat het structuurde-
creet nodig en belangrijk is voor de hervorming,
maar ook dat er moet beantwoord worden aan een
aantal randvoorwaarden, zoals financiering en het
duidelijk specificeren van de verwachtingen naar
het onderwijs toe. Ook moet er duidelijkheid ge-
creëerd worden naar kunstopleidingen toe en moet
er meer duidelijkheid komen over belangrijke op-
leidingen zoals de lerarenopleiding.

De heer Johan Hendrickx : Ik spreek niet enkel uit
eigen naam, maar druk ook de bezorgdheid uit van
de Karel De Grote-hogeschool, het een-cycluson-
derwijs en van bepaalde sectoren die bezorgd zijn
over de gebieden handelswetenschappen en be-
drijfskunde.

De rechtsonzekerheid bij de omvorming naar de
bachelors komt voornamelijk omdat er grote on-
duidelijkheid is rond het geven van een nieuwe
naam aan een opleiding. Men kan namelijk bepaal-
de opleidingen niet zomaar een onaantrekkelijke
naam geven, omdat dit te weinig studenten zou
aantrekken. Zo is er bijvoorbeeld de opleiding se-
cretariaatsbeheer, die volgens sommigen misschien
wel ‘office management’ genoemd zou kunnen
worden. Moet er steeds een één-op-één omvor-
ming zijn ? Moet Toegepaste Informatica bijvoor-
beeld Toegepaste Informatica blijven, of mogen
ook opties hervormd worden tot nieuwe
bachelors ? Als men echt vernieuwend wil werken,
zou ook een logische herschikking over de oplei-
dingen heen mogelijk moeten zijn. Zo is er bijvoor-
beeld de optie rechtspraktijk binnen bedrijfsbe-
heer, maar er is ook de optie maatschappelijke ad-
visering binnen sociaal-agogisch werk, die nauw bij
elkaar aansluiten en misschien logischerwijs samen
in een bachelor juridische dienstverlening thuisho-
ren. Kan een herschikking van opties, zodat men
bijvoorbeeld bedrijfsbeheer kan opsplitsen in een
bachelor financieel management, commercieel ma-
nagement of KMO management ? 

De sectorgerichtheid is een echt probleem, want
een professionele bachelor bereidt voor op een be-
roep gekoppeld aan een beroepsprofiel, dat terzij-
de ook herschreven zou moeten worden aangezien
het verouderd is. Dit is een specifiek probleem
voor graduaat bedrijfsbeheer, dat 6 opties kent
waarvan sommige gekoppeld zijn aan de toegang
tot bepaalde beroepen. Voor het decreet van 1995
hadden we 180 studiepunten eigenheid per jaar,
maar na 1995 kregen we er maximaal 120. Als ik
naar ons departement kijk, komen we in de prak-
tijk slechts aan 95 punten eigenheid, aangezien
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deze richting anders onbetaalbaar zou zijn. Het zou
goed zijn als we de afstudeerrichtingen vrij konden
benoemen, maar we hebben ook genoeg middelen
en duidelijke richtlijnen nodig. De expeditie- en
transportsector stelt bijvoorbeeld expliciete eisen
aan een bachelor, die onmiddellijk inzetbaar moet
zijn. Wij vragen ons terecht af of wij hieraan in de
toekomst kunnen voldoen.

Wij verwerpen de invoering van de banabarege-
ling, dat wil zeggen de bachelor-na-bacheloroplei-
ding. Een bacheloropleiding is een basisopleiding,
geen specialisatiejaar. Was het doel niet om tot
meer transparantie te komen ? In Nederland be-
staan trouwens geen banaba’s maar wel professio-
nele masters.

Voorts is ook het tijdspad compleet onrealistisch.
Voor 30 juni 2003 moeten de omvormingsdossiers
en de ontwikkelingsplannen ingediend worden.
Het tijdspad zal automatisch leiden tot minimalise-
ring en gebrek aan kwaliteit en bestendiging van
de bestaande toestand.

Het aangeven van flexibele leerwegen is eigenlijk
onmogelijk binnen het bestaande jaarsysteem.
Zonder de invoering van een echt creditsysteem
kan dat niet.

Wat de accreditatie betreft, kan men zich spiegelen
aan het Nederlandse model, maar zonder zich
daaraan te koppelen. De financiering is immers to-
taal verschillend. In Nederland financiert men de
uitstroom, bij ons de instroom. Nederlandse hoge-
scholen hebben bovendien al de volledige visitatie-
cyclus achter de rug, met inbegrip van de verbeter-
trajecten, wij niet. Hier wordt de eerste visitatie
meteen doorgetrokken in de accreditatie, die voor-
lopig kan zijn voor één jaar.

Het ontwerp vergroot enorm de planlast en vergt
veel van de hogeschooladministratie zonder aan-
toonbare meerwaarde. Associaties moeten zelfs be-
grotingen, meerjarenplannen en businessplannen
voorleggen, terwijl ze geen rechtstreekse middelen
krijgen van de overheid en in principe ook geen
personeel mogen in dienst nemen. Verminder dus
de planlast voor het hoger onderwijs.

7. Toelichting door professor Hilde Symoens, vak-
groepvoorzitter Nieuwe Geschiedenis, Universi-
teit Gent 

Professor Hilde Symoens : Ik spreek vandaag tot u
als medeondertekenaar van het opiniestuk Het
schandaal van Bologna. Ik ben ook betrokken door

mijn eigen specialisme, de geschiedenis van het
hoger onderwijs van de middeleeuwen tot vandaag.
En als hoogleraar in de humane wetenschappen zie
en ervaar ik natuurlijk ook een en ander.

Het stuk was geschreven door enkele professoren
die zich emstige zorgen maakten en maken over de
gang van zaken bij de invoering van het bachelor-
mastersysteem. Snel hebben 129 collega's hun ad-
hesie betuigd, en daar zijn er inmiddels nog 100 bij-
gekomen. Het schandaal van Bologna kloeg ener-
zijds onbehoorlijk bestuur met betrekking tot de
implementatie van het Bologna-akkoord aan en
anderzijds het ontbreken van elke vorm van maat-
schappelijk debat over de toekomst van het hoger
onderwijs in Vlaanderen in het licht van de Euro-
peanisering.

We zijn inmiddels zes maanden verder en er is
niets veranderd. Het debat wordt nog steeds niet
gevoerd en de deadline voor het invoeren van het
nieuwe onderwijssysteem is nu vastgesteld op 1 ok-
tober 2004, maar nog steeds ontbreken de rand-
voorwaarden waarbinnen de academici een totaal
nieuw onderwijssysteem moeten opzetten. In te-
genstelling tot wat enkele reacties op deze brief
hebben gesuggereerd is hij echter niet ingegeven
door een conservatieve reflex van enkele profes-
soren die hun comfortabele positie in hun ivoren
toren willen vrijwaren, maar door een oprechte be-
kommernis om de goede werking van een instelling
die hun ter harte gaat, en ergernis om de lichtzinni-
ge wijze waarop met het hoger onderwijs, en met
het universitair onderwijs in het bijzonder, wordt
omgesprongen.

Het Belgische hoger-onderwijssysteem zoals we
dat nu kennen, dateert – met enkele aanpassingen
– uit het begin van de negentiende eeuw. Het is
sterk op Franse rigide en centralistische leest ge-
schoeid. Aan de Sorbonne en in Bologna hebben
de Europese ministers in hun verlangen naar har-
monisatie van het Europese hoger onderwijs geop-
teerd voor het Angelsaksische model, wat niet on-
begrijpelijk is als men marktgericht denkt.

Vanaf de jaren zeventig van de twintigste eeuw is
over heel de wereld de tendens gegroeid om de
universiteit te beschouwen als een bedrijf ; waarbij
onderwijs en onderzoek als productieprocessen ge-
zien worden en het management door professione-
le bestuurders gebeurt of zou moeten gebeuren.
De terminologie wordt overigens aangepast : stu-
denten zijn consumenten, docenten producenten
en het product is het diploma dat via studiepunten
wordt behaald.
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Allerlei systemen zijn ingevoerd om de productivi-
teit op te drijven. Uiteraard moet het bedrijf
marktgericht zijn en dus concurrerend. Prijs-kwali-
teitvergelijking speelt een rol. En het spreekt voor
zich dat ook het onderzoek zich moet aanpassen.
Onderzoekstijd en de financiering ervan moeten
zelf verdiend worden.

Te grote risico's kunnen bijgevolg niet genomen
worden en fundamenteel onderzoek dat niet direct
tot een nieuw product leidt, komt onder druk te
staan. Time is money. Ook het Vlaamse discours
ontsnapt hier niet aan. Dat in deze optiek het
Amerikaanse model vooropstond is gemakkelijk te
begrijpen. Amerikaanse universiteiten rijven een
meerderheid aan Nobelprijzen binnen ; hun re-
searchuniversiteiten trekken wereldwijd studenten
aan.

Het is natuurlijk kortzichtig en naïef te denken dat
een omvorming van het Europese hoger onderwijs
de Europese universiteiten op hetzelfde niveau –
wat dat ook moge wezen – als de Amerikaanse zal
brengen. Dat kan gewoon niet als men niet de ba-
sisideologie en de structuur van het hele onderwijs
van laag tot hoog wijzigt, waar ik overigens niet
voor pleit. De meeste Europese landen, en zeker
de Benelux, hebben in de jaren zestig van de vorige
eeuw resoluut de van oudsher bestaande elite-uni-
versiteit de rug toegekeerd en gekozen voor een
breed toegankelijke en financieel laagdrempelige
massa-universiteit. Ieder jongere van 18 met vol-
doende kennis en vaardigheden moet hoger onder-
wijs kunnen volgen. Daarbij werden moeizame
evenwichten gezocht tussen massa en kwaliteit,
massa en betaalbaarheid, massa en werkgelegen-
heid.

Zonder hier een breed maatschappelijk debat over
te houden hebben de ministers van onderwijs reso-
luut gekozen voor het Angelsaksische meritesys-
teem waarbij alle energie en geld worden gestopt
in diegenen die het verdienen, op basis van hun in-
tellect of hun kapitaal. De twee samen kan ook na-
tuurlijk. Daar is op zich niets mis mee. Het merite-
systeem werpt zeker zijn vruchten af als alle spelre-
gels gerespecteerd worden : bij elke fase in het on-
derwijs worden selecties ingebouwd, grote geld-
stromen gaan selectief naar renderende instellin-
gen, een uitgebreid beurzensysteem zorgt ervoor
dat elke getalenteerde jongere naar een onder-
zoeksuniversiteit kan gaan ; minder getalenteerde
of minder gefortuneerde jongeren krijgen heel wat
minder kansen, wat de dualisering van de maat-
schappij in de hand werkt, zoals duidelijk blijkt in
de VS en het Verenigd Koninkrijk. In elk discours
dat met het hoger onderwijs en met de implemen-

tatie van het Bologna-akkoord te maken heeft
wordt benadrukt dat de hele omvorming niets mag
kosten, integendeel zelfs, dat er moet gerationali-
seerd worden met het oog op besparingen.

Aan het principe van de brede toegankelijkheid
zowel op bachelor- als op masterniveau wil men ei-
genlijk niet tornen. Maar hoe kan het Vlaamse
hoger onderwijs, met deze premissen, in het nieuwe
stelsel concurrentieel zijn en getalenteerde kapi-
taalkrachtige buitenlandse studenten aantrekken
of Vlaamse studenten op basis van een zogenaam-
de gelijkwaardigheid zonder problemen aan de top-
universiteiten in Amerika of Engeland laten stude-
ren ? Want laat ons eerlijk zijn : daar gaat het toch
om.

Zolang men in Europa en in Vlaanderen de discus-
sie tussen oud (lees elite-universiteit) en nieuw
(lees massa-universiteit) niet ten gronde wil of
durft voeren en tegelijkertijd wil vasthouden aan
oude en nieuwe idealen komt er geen oplossing
voor de malaise die misschien niet bij de politieke
overheden en ook niet bij de academische bestuur-
ders leeft, maar wel bij de docenten en studenten.

Vele docenten hadden de hoop gevestigd op de in-
voering van de BaMa om een breed maatschappe-
lijk debat te voeren over inhoud, vorm en finaliteit
van het hoger onderwijs en de rekrutering van stu-
denten. Maar door de tijdsdruk en om financiële
redenen proberen de universiteiten die ik ken of
waarover ik lees om het bestaande systeem zoveel
mogelijk in te passen in het systeem dat in Bologna
is geformuleerd.

De invoering van de BaMa moet snel gaan, een
slagvaardig en dynamisch bedrijf waardig. Voor een
breed maatschappelijk debat over de universiteit in
de eenentwintigste eeuw is geen tijd. En bovendien
moet de hele operatie met nagenoeg gesloten beur-
zen gebeuren.

Dat brengt het vernieuwingsproces in het gedrang.
Faculteiten en opleidingen moeten de bestaande
structuren en financiële mogelijkheden behouden.

De meerderheid van de professoren, onderzoekers
en studenten zijn niet tegen Bologna gekant. Zij
die de zaak ter harte gaat, verheugden zich inte-
gendeel om de mogelijkheden die geboden werden
om eindelijk komaf te maken met een systeem uit
de 19de eeuw dat niet meer aangepast is aan deze
tijd en aan de internationale evoluties. De universi-
teiten zijn ontstaan ten tijde van de natiestaten en
sindsdien is er weinig veranderd.
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Met veel enthousiasme en energie hebben acade-
mici hun opleiding inhoudelijk en didactisch her-
dacht. Uren en uren is gelezen, gediscussieerd en
vergaderd om de eigen opleiding te vernieuwen en
internationaal competitief te maken of te handha-
ven. Er is overleg gepleegd met collega's in den
lande en daarbuiten.

Want de eerste signalen leken beloftevol : het
bachelor-mastersysteem wordt een heel flexibel
systeem, waar kwaliteit primeert, samenwerking
binnen en buiten de universiteit gewenst is zodat
talent en krachten kunnen gebundeld worden. On-
derzoek moet centraal staan en middelen moeten
ter beschikking gesteld worden om die hogere doe-
len te bereiken. Dat was het discours, de illusie
waarmee de academici aan het werk zijn gezet.

De enthousiaste hervormers worden echter perma-
nent geconfronteerd met de gevolgen van het reeds
vermelde onbehoorlijk bestuur. De krijtlijnen zijn
nog niet uitgetekend, de randvoorwaarden nog
steeds niet bepaald.

Het flexibiliseringdecreet dat ons hoger onderwijs
eindelijk moet afhelpen van het rigide jaarsysteem
en dat het creditsysteem moet uitbouwen, ont-
breekt nog steeds. Nochtans vormt een flexibel cre-
ditsysteem een essentieel onderdeel van de hele
BaMa-operatie.

Het Belgische, en ook het Vlaamse verzuilde den-
ken en handelen heeft er toe geleid dat alle initia-
tieven om samen te werken over de instellingen en
de zuilen heen in de kiem gesmoord worden. Ieder
voor zich en ten koste van de andere wordt het
leidmotief.

Zeker in de humane wetenschappen en in mijn
eigen instelling, de Universiteit Gent, mag de hele
operatie niets kosten. De rector vindt dat er te veel
les gegeven wordt. Hoe kan ik met minder lessen
het niveau behouden ? Vernieuwen mag maar met
de bestaande mensen en middelen. En liefst wordt
er afgeslankt.

Inmiddels wordt om politieke en electorale rede-
nen beslist om tegen elke wetenschappelijke en on-
derwijslogica in nieuwe studierichtingen op te rich-
ten die handenvol geld kosten, de versnippering
nog groter maken en de kerktorenmentaliteit ver-
scherpen.

Ik doel hier niet op de masters geschiedenis van de
Universiteit Antwerpen. Dat is een positief initia-
tief. Wij willen graag gemeenschappelijk projecten
opstarten.

Geld is er niet om binnen de logica van het Bolog-
na-akkoord en in de geest van de internationale
competitiviteit voor alle studierichtingen na een
driejarige bachelorfase een tweejarige masterfase
te organiseren.

De minister en in haar kielzog de Vlaamse recto-
ren zijn van oordeel dat een twee-plus-twee-sys-
teem probleemloos kan omgezet worden in een
drie-plus-één-systeem, waarbij het bachelordiplo-
ma een uitstroomdiploma wordt. In Vlaanderen is
dat een doorstroomdiploma, volgens Bologna een
uitstroomdiploma. Het is echter nog onduidelijk
hoe dat concreet zal georganiseerd worden. Dat
impliceert onder meer dat een bacheloropleiding
andere eindtermen moet hebben dan een kandida-
tuuropleiding

Binnen de humane wetenschappen is het om evi-
dente redenen onmogelijk om binnen een tijdsbe-
stek van één jaar een masteropleiding uit te bou-
wen die wetenschappelijk verantwoord en interna-
tionaal competitief is. In de masteropleiding komt
de nadruk op zelfwerkzaamheid, op actieve inter-
disciplinariteit en op origineel onderzoekswerk te
liggen. Dat vergt de nodige tijd onder meer voor
reflectie.

In elke onderzoeksgerichte opleiding neemt de
scriptie een centrale plaats in. Binnen het bestek
van 60 studiepunten, waar een academisch jaar
voor staat, kunnen onmogelijk onderzoeksvaardig-
heden en een wetenschappelijke attitude worden
aangeleerd en een meesterproef van 30 studiepun-
ten geschreven. Buitenlandse ervaring kan men he-
lemaal vergeten. Daar is gewoon geen tijd voor.

In het recente rapport van de Europese Unie en de
Europese Universiteitsassociatie staat dat zelfs een
vierjarige voltijdse studie onvoldoende is om het
opleidingsniveau te handhaven. Het is duidelijk dat
indien Vlaanderen aan zijn eenjarige master vast-
houdt de Vlaamse afgestudeerden in de verdruk-
king komen. In plaats van Vlaamse universitaire
opleidingen internationaal meer competitief te
maken worden ze minderwaardig.

Ik ben benieuwd, en velen met mij, of Amerikaan-
se universiteiten binnenkort een Europees en
zeker een Belgisch of Nederlands masterdiploma
gelijk gaan stellen met hun masters, en niet meer
met een bachelor zoals nu gebeurt met het Belgi-
sche licentiaatdiploma en het Nederlandse docto-
raaldiploma. Onze Amerikaanse collega’s geven
toe dat die Europese diploma's een Amerikaans
masterniveau hebben. Zij kunnen dat niet officieel
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erkennen omdat hun masteropleidingen langer
duren. Daaraan verandert dus niets.

Wat de meeste docenten wanhopig maakt is de re-
cente opdracht om een algemene master van 120
studiepunten binnen de week terug te brengen tot
een master van 60 studiepunten. De rector stelde
een eventuele master na de masteropleiding in het
vooruitzicht. Hij trachtte ons ook gerust te stellen
door een terugkeer naar een studieduur van twee
jaar onder Europese druk in het vooruitzicht te
stellen voor 2006 of 2007. Waarom dan nu zoveel
kostbare tijd van academici verkwanselen aan het
uitwerken van programma's ?

De bezwaren van de studenten tegen studieduur-
verlenging zullen verdwijnen als de studiefinancie-
ring en de kwaliteit van het diploma gegarandeerd
worden.

De gemiddelde studieduur in de opleiding geschie-
denis is nu al 4,8 jaar. Omdat heel wat studenten na
een bacheloropleiding zullen uitstromen, zullen er
minder studenten een masteropleiding volgen dan
er nu in de licenties zitten. De gevolgen voor de al-
gemene financiering zullen dan ook beperkt blij-
ven.

8. Toelichting door mevrouw Pascale De Groote,
departementshoofd Muziek, Dramatische Kunst
en Dans aan de Hogeschool Antwerpen 

Mevrouw Pascale De Groote : Het hoger kunston-
derwijs heeft niet gewacht op Bologna om acties te
nemen op vlak van internationalisering en mobili-
teit. We hoopten echter dat door de uitvoering
ervan een grotere transparantie zou ontstaan waar-
door internationale mobiliteit zou vereenvoudigd
worden en bijvoorbeeld elders verzamelde studie-
punten gemakkelijker overgedragen zouden kun-
nen worden.

Het ontwerp van structuurdecreet is op drie pun-
ten onduidelijk, vooreerst op vlak van de termino-
logie. Het onderzoek in de kunsten wordt niet ge-
definieerd. Ook is het soms niet duidelijk of ter-
men zoals academisch of wetenschappelijk in hun
filosofische of institutionele betekenis worden ge-
bruikt.

Ten tweede ontbreekt een decreet inzake de lera-
renopleiding. De impact van de organisatie van die
opleiding op de herstructurering van de basisoplei-
dingen mag niet onderschat worden.

Ten derde zijn een aantal bevoegdheden onduide-
lijk. Welke instantie beslist over de naam van de af-
studeerrichtingen ? Wie beslist dat kan afgeweken
worden van de bepaling dat een bachelor minimaal
180 uren omvat ? 

Ik heb de indruk dat dit ontwerp van decreet
streeft naar uniformisering binnen Vlaanderen
zonder rekening te houden met de standpunten
van de Europese organisaties die voor een aantal
vakgebieden bestaan. De Europese Associatie voor
Conservatoria opteert nadrukkelijk voor een 4+2-
structuur : een bachelor van 240 studiepunten en –
na een zware artistieke toelatingsproef – een mas-
ter van 120 studiepunten. Er wordt bovendien ge-
kozen voor een bachelor met een duidelijke be-
roepsfinaliteit. Doorstromen naar de master is
zeker niet vanzelfsprekend en wordt beperkt door
het inrichten van een artistieke toelatingsproef tus-
sen bachelor en master in. Ik vrees dat we evolu-
eren naar een Europese onderwijsruimte waar ie-
dereen dezelfde titel gebruikt zonder dat die overal
dezelfde lading dekt.

De belangrijkste Europese landen in muziekonder-
wijs opteren voor kunstvakonderwijs en kunnen
daardoor het onderwijsniveau al dan niet academi-
seren. Ik ben er zelf voorstander van om het kunst-
onderwijs tot op academisch niveau op te trekken.
Het discours over kunst is vandaag immers vaak
belangrijker dan kunst zelf. We moeten onze kun-
stenaars dus kritisch en systematisch leren naden-
ken. Ik moet er wel aan toevoegen dat niet al mijn
collega's het met die stelling eens zijn. Volgens Van
Dale betekent academisch schools en niet-geïnspi-
reerd, naast theoretisch en niet praktisch. Ik wil
deze term dus wel met enige omzichtigheid hante-
ren.

Onderzoek over kunst is volgens mij datgene wat
gedaan wordt aan de faculteit Letteren en Wijsbe-
geerte of Kunstwetenschappen. Men bestudeert er
de bestaande kunst op historische en theoretische
wijze. Wij moeten ons echter concentreren op on-
derzoek in kunst, wat onmiddellijke gevolgen kan
hebben op het kunstonderwijs enerzijds en de
kunstbeoefening en -ontwikkeling anderzijds. On-
derzoek wordt zo ingebed in de kunstopleiding,
wat tot een voortdurende wisselwerking zal leiden.
Het kan immers onze bedoeling niet zijn om pseu-
do-musicologen te vormen. Wij moeten streven
naar een goed evenwicht tussen opleiden tot vak-
manschap en optillen tot academisch niveau.

Ik hoop dat de associaties niet belemmerend zullen
werken. Sommige vakgebieden binnen de kunstop-
leiding hebben geen universitaire tegenhanger.
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Daarom moet het mogelijk zijn om met andere na-
tionale en internationale universiteiten samen te
werken. Enkel op die manier kunnen onderzoek in
de kunsten en onderzoek over de kunsten zinvol
gekoppeld worden.

De huidige financiering volstaat amper om onder-
wijs te organiseren. Het onderwijzend personeel
kan onmogelijk nog aan onderzoek doen. De be-
perkte academiseringsmiddelen zullen niet vol-
staan om enig niveau te bereiken.

Er zijn al enkele post-hogeschoolinitiatieven die in
de richting van het doctoraat gaan. Het Orpheusin-
stituut biedt een onderzoeksplatform waar afgestu-
deerde Meesters in de Muziek praktijkgericht en
theoretisch onderzoek aan elkaar kunnen koppe-
len. In samenwerking met een universiteit kan
makkelijk voor een doctoraatsopleiding gezorgd
worden. Ik heb gelezen dat het post-doctoraalon-
derzoek in Vlaanderen een heel goed niveau haalt.
Ik denk dat dat ook in de kunsten het geval zal
zijn.

De heer Chris Vandenbroeke : Eigenlijk hoor ik ie-
dereen hetzelfde zeggen. Vlaanderen kan dit om-
vattende proces niet aan zich voorbij kan laten
gaan. Iedereen is bereid de vele uitdagingen aan te
gaan. Maar iedereen vraagt tegelijk om dit proces
rustig voor te bereiden.

De heer Dirk Holemans : Mevrouw Symoens en
mevrouw De Groote zeggen beiden dat de master-
titel niet erkend zal worden in het buitenland. Ei-
genlijk bestaat dat probleem nu al. De titel licenti-
aat Geschiedenis wordt in de Verenigde Staten
evenmin erkend. Bologna lost niets op, maar
creëert evenmin een nieuw probleem. De kritiek
van mevrouw Symoens dat de flexibilisering ach-
terwege blijft, is terecht.

Ik ga ervan uit dat hoogleraars het maatschappelij-
ke debat sturen. Het is dus verwonderlijk dat een
aantal hoogleraars in een opiniestuk betreuren dat
er geen maatschappelijk debat wordt gevoerd.

Het komt de politiek niet toe te bepalen wat on-
derzoek in de kunsten precies betekent. Ik ga er
bovendien van uit dat kunstenaars daar vrijwel da-
gelijks mee bezig zijn. Academisering dient inder-
daad op een reflexieve wijze begrepen te worden.
Mevrouw De Groote heeft terecht op de docto-
raatsmogelijkheden gewezen. Ten slotte benadruk
ik dat het financieringsprobleem ons bekend is.

De heer Pieter Huybrechts : Vreest mevrouw Sy-
moens niet dat een 3+2-structuur de kansen van
minderbegoede studenten zal doen verminderen ?

De heer Ludo Sannen : Mevrouw De Groote
maakt enkele vergelijkingen met het buitenland.
Maar wie financiert daar ? 

De heer Verheyen pleit terecht voor duidelijk vast-
gelegde opleidingen en afstudeerrichtingen terwijl
de heer Hendrickx een lange lijst omvormingen
suggereert. Zijn beide opties compatibel ?

De heer Robert Voorhamme : Blijkbaar verwacht
men naar aanleiding van het ontwerp van struc-
tuurdecreet dat alle hervormingen die in de toe-
komst nodig zijn, ineens allemaal worden geregeld
in een decreet. Dat is merkwaardig omdat ik vast-
stel dat alle instellingen bijna spontaan begonnen
zijn met allerlei hervormingen vooruitlopend op de
discussie die momenteel bezig is.

Is dit geen oefening die stapsgewijze moet gebeu-
ren en waarbij men een rangorde invoert tussen
maatregelen die nu moeten worden genomen en
maatregelen die in volgende decreten worden ge-
regeld. Zijn de maatregelen in het ontwerp diegene
die in een eerste fase moeten worden genomen ?
Zijn er essentiële elementen die ontbreken ?

In de tekst van mevrouw Symoens staat op bladzij-
de 2 dat men aan het principe van de brede toegan-
kelijkheid zowel op bachelor- als op masterniveau
eigenlijk niet wil tornen. Wat bedoelt u daar pre-
cies mee ? Is het principe van de brede toeganke-
lijkheid een probleem ? 

De heer Gilbert Van Baelen : Bent u voorstander
van professionele masters ?

De heer Dirk De Cock : Professor Symoens stelt in
haar uiteenzetting dat de terminologie wordt aan-
gepast : de studenten zijn consumenten ; de docen-
ten producenten en de diploma’s producten die
door studiepunten worden behaald. Verder in de
tekst vind ik geen enkele afkeuring van dat stand-
punt. Dat is zeker niet het standpunt van deze
commissie en ook niet de geest van het ontwerp
van structuurdecreet. Kan u daarover wat meer
commentaar geven ? 

Professor Karel Soudan : Uiteraard kan men het
Bolognaproces, waar men een termijn voorziet tot
2010, niet organiseren binnen Vlaanderen op twee
jaar tijd.
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Men heeft een kapitale fout gemaakt. Dat staat
ook in de memorie van toelichting, namelijk dat
het ontwerp zo ingewikkeld wordt omdat men voor
eens en altijd komaf wil maken met het lange-type-
onderwijs.

De heer Chris Vandenbroeke : Is dat geen
pluspunt ? 

Professor Karel Soudan : Zeker niet. De Bologna-
verklaring is in se goed. Essentieel is dat het onder-
wijs gebaseerd is op twee types en op onderwijstra-
jecten. De student kiest voor een basistraject waar-
mee hij een bepaald excellentieniveau wil berei-
ken. Er moet een diversiteit van aanbod zijn.

Aan de universiteit zijn er weinigen die kiezen
voor een opleiding van drie jaar ; men kiest voor
een traject van vier of vijf jaar dat een bepaalde
vorming en kwalificatie geeft. Men moet nagaan
hoe men dat opbouwt. Door verschillende onder-
wijstypes aan het idee van diversiteit te koppelen
krijgt men een probleem.

Men moet binnen een bepaalde termijn beslissin-
gen nemen. Instellingen moeten kijken wat waar-
devol is in de Bolognaverklaring en zich inpassen
in het onderwijssysteem. Men mag niet te veel
zaken aan elkaar koppelen.

De heer Ludo Sannen : Studenten hebben geen an-
dere mogelijkheid dan te kiezen. Men kiest bij-
voorbeeld voor een graduaat. De bruggen tussen
die opleiding en de universiteit zijn nagenoeg on-
bestaande maar als ze bestaan, worden ze wel ge-
maakt, bijvoorbeeld in de opleiding industrieel en
burgerlijk ingenieur. Dat is nu eenmaal ons onder-
wijssysteem.

Professor Karel Soudan : Ik ben voorstander van
brugprogramma’s. Uiteindelijk kiest een student
voor een bepaald kwalificatietraject. Een onder-
wijstraject, namelijk het krijgen van vorming, is
zeer belangrijk.

De heer Robert Voorhamme : Ik begrijp uw rede-
nering niet. U stelt dat de Bolognaverklaring op
zich goed is. Bologna vereist een aanpassing van de
structuren. Om de BaMa-structuur te kunnen in-
voeren is een decretale regeling nodig. Vervolgens
maakt u het verwijt dat er tegelijkertijd wordt na-
gedacht over de manier waarop het hoger onder-
wijs daarin moet passen. Dat is toch logisch : hoe
kan men de BaMa-structuur invoeren zonder tege-
lijkertijd na te gaan hoe het hoger onderwijs daarin
moet passen.

Anders creëert men een ongelijke verwarring in
het hoger onderwijs waarbij we Europa ingaan met
twee snelheden. Dat is de essentie van dit
ontwerp : duidelijkheid creëren over de BaMa-
structuur, een timing bepalen en nagaan hoe het
hoger onderwijs daarin moet worden gepast. Daar-
in moet een keuze worden gemaakt.

Men kan de situatie niet laten zoals ze nu is. Er is
een verandering nodig. Het gaat om de essentiële
eerste stappen die nodig zijn om zo snel mogelijk
duidelijkheid te creëren, een vraag van de verschil-
lende betrokken partijen.

Professor Karel Soudan : Er zijn drie elementen in
de Bolognaverklaring : de algemene maatschappe-
lijke doelstelling van hoger onderwijs voor indivi-
duen, de structuur van de kwalificaties en van de
organisatie.

De Bologna-verklaring legt niet de verplichting op
om vandaag al een volledige structuur van het
hoger onderwijs uit te tekenen, maar wel om hier-
over een maatschappelijk debat te organiseren en
tot een duidelijke kwalificatie van het hoger onder-
wijs te komen met een uitwisselbaarheid met de
juiste partners in de bestaande structuren.

De heer Robert Voorhamme : Ik vind het onrecht-
vaardig om duizenden studenten tijdens de over-
gangsperiode in het ongewisse te laten.

Professor Rudy Verheyen : Ik denk dat in mijn uit-
eenzetting duidelijk is geworden dat de onderwijs-
wereld in Antwerpen globaal positief is over de
hervorming van het hoger onderwijs, maar dit
neemt niet weg dat er nog problemen zijn op het
vlak van de financiering en dat er nog heel wat on-
duidelijkheid heerst over de grenzen waarbinnen
onderwijsontwikkelingsplannen en accrediterings-
dossiers moeten worden opgesteld en over de
duurtijd van de masteropleiding.

Professor Hilde Symoens : De onderwijswereld is
inderdaad principieel voorstander van de Bologna-
verklaring, maar er is dringend nood aan een stap-
penplan, dat er maar niet komt.

De academische overheden zijn trouwens mee ver-
antwoordelijk voor de ontstane chaos, omdat zij de
onderwijsinstellingen aanmanen tot acties terwijl
zij niet weten waar ze aan toe zijn. De flexibiliteit-
programma’s en de financiering worden steeds
maar uitgesteld, waardoor bijsturingen zich blijven
opdringen. In Nederland werd geopteerd voor de
bruuske, maar minimale invoering van de BaMa-
structuur vanaf 1 oktober 2002, dit op basis van een
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aantal duidelijke basisrichtlijnen. Het Nederlandse
systeem zal nu langzaam worden verfijnd en verbe-
terd. De basisrichtlijnen ontbreken hier echter.

Mevrouw Pascale De Groote : Er bestaat inder-
daad een grote nood aan duidelijkheid. Dat geldt
vooral voor de lerarenopleiding.

De voorzitter : Professor Symoens klaagde het ge-
brek aan een maatschappelijk debat aan, waarop
de heer Holemans zei dat het op gang brengen van
dit maatschappelijke debat wel degelijk haar eigen
taak was.

Professor Hilde Symoens : Onderwerpen als stu-
dieduur en internationalisering kwamen natuurlijk
wel al aan bod. Maar anderhalf jaar geleden hield
ik een afscheidsrede in Amsterdam over de Bolog-
naverklaring en ik werd vervolgens gecontacteerd
door een krant die wel geïnteresseerd was in mijn
rede.

Uiteindelijk kwam deze toch niet voor publicatie in
aanmerking omdat men van mening was dat deze
discussie hier nog niet echt leefde. Volgens de jour-
nalist kan een debat over massa-universiteit versus
elite-universiteit de gemoederen hier niet bewe-
gen, en was het wachten op concrete maatregelen
om het maatschappelijke debat aan te zwengelen.

De voorzitter : De heer Holemans had een vraag
over het wetenschappelijke onderzoek in de kun-
sten.

Mevrouw Pascale De Groote : De term ‘kunsten’ in
het ontwerp van decreet dekt verschillende disci-
plines, terwijl een algemene interpretatie van ter-
men moet worden beoogd waarin alle verschillen-
de disciplines zich herkennen.

De heer Holemans poneerde echter vervolgens de
stelling dat het eigen is aan elk creatieproces en elk
proces van uitvoerende kunst om aan onderzoek te
doen. Hij stelt dit individuele onderzoek toch niet
gelijk aan wetenschappelijk onderzoek ?

De heer Dirk Holemans : De kunsten vormen al
verschillende eeuwen een onafhankelijk domein.
Ik vermoed dat zij in die periode toch een aantal
leerprocessen hebben opgebouwd en dat er sprake
is van een algemene basis.

Mevrouw Pascale De Groote : Traditie en overle-
vering zijn natuurlijk nog iets anders dan weten-
schappelijk onderzoek. Ik ben van mening dat on-
derzoek in de kunsten een onmiddellijke terugkop-
peling moet hebben naar het onderwijs en de ont-

wikkeling en beoefening van die kunsten. Weten-
schappelijk onderzoek gaat trouwens ook altijd ge-
paard met het afleggen van verantwoording en een
beschrijving van het gevolgde proces.

De voorzitter : De heer Huybrechts had een vraag
over de gevolgen voor studenten die het minder
breed hebben.

Professor Hilde Symoens : Volgens de laatste be-
richten zullen alle richtingen drie jaar plus één
moeten tellen, terwijl in de mogelijkheid moet wor-
den voorzien om daar in wetenschappelijke richtin-
gen een extra jaar aan te koppelen. Hoe die finan-
ciering zal gebeuren, weet ik niet. Dit zal in elk
geval een drempel creëren om aan een weten-
schappelijke carrière te beginnen. Hierbij is nu al
zoveel steun van de achterban nodig en dat zal al-
leen nog maar versterken.

De heer Dirk Holemans : Als ik het VLIR-advies
over de opleidingen die vijf jaren moeten behelzen
combineer met de zoektocht naar andere financie-
ringssystemen, vrees ik dat de alfawetenschappen
in de verdrukking zullen komen. De valorisatie van
hun wetenschappelijk onderzoek is immers moei-
lijk kwantificeerbaar. Daar moet dringend iets aan
worden gedaan.

Professor Hilde Symoens : Men is volop bezig om
objectieve criteria uit te werken voor alfaweten-
schappers, die nu worden gemeten met bètacrite-
ria, wat niet werkt. Ook de European Science
Foundation, afdeling Humanities, is daarmee bezig.

De voorzitter : Is er geen tegenspraak tussen het
gevaar van wildgroei en de vraag om meer transpa-
rantie ?

De heer Johan Hendrickx : Ik ben tegen een proli-
feratie van de opleidingen. Het zou te eenvoudig
zijn om van alle opties opleidingen te maken. In
het bedrijfsbeheer moeten we zowel technische
boekhouders als milieucoördinatoren scholen, wat
in het huidige voorstel moeilijk te verzoenen is. In
1995 werden te veel richtingen die vroeger zelf-
standig waren, in de richting Bedrijfsbeheer ge-
propt. Zo liggen de opleidingen elektromechanica
optie informatica en handelswetenschappen be-
drijfskunde toegepaste informatica zeer dicht bij
mekaar. Het zou misschien logischer zijn om één
toegepaste bachelor informatica te organiseren.

De heer Ludo Sannen : Het is inderdaad mogelijk
dat te veel opleidingen binnen de richting Bedrijfs-
beheer werden gestopt.
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De heer Johan Hendrickx : Als we het omvor-
mingsplan voor 30 juni moeten indienen, kunnen
we enkel de bestaande situatie bestendigen.

De heer Ludo Sannen : Is het niet de taak van de
Vlhora om een en ander duidelijk te stellen ?

De heer Johan Hendrickx : Binnen de Vlhora was
er geen consensus over deze stelling.

Mevrouw Pascale De Groote : Wij kunnen in een
bacheloropleiding van 3 jaar niet doen wat andere
conservatoria in een bacheloropleiding van 4 jaar
doen.

De financiering verschilt sterk van land tot land. In
Nederland heerst nog zeer grote onduidelijkheid
over de financiering van de masteropleiding maar
daar wordt zeker niet gemikt op een volledige
doorstroming. Als er een rem gezet wordt op het
aantal studenten, via een artistieke toelatingsproef,
is het wel mogelijk om de masteropleiding uit te
breiden tot twee jaar en naar analogie met de om-
liggende landen te werken. Ik meen te weten dat in
Duitsland de bachelor- en masteropleiding op de-
zelfde manier gefinancierd worden.

De voorzitter : Dan was er ook de vraag over het
principe van de brede toegankelijkheid.

Professor Hilde Symoens : Het principe van de al-
gemene toegankelijkheid en de brede doorstro-
ming van bachelor naar master zou onder druk
kunnen komen als men in de Amerikaanse geest
wil denken. Maar in Vlaanderen wil men die door-
stroming toch behouden. Tegelijkertijd wil men
echter, zoals in de VS, competitief zijn en streeft
men topuniversiteiten na. Maar dat kan niet zon-
der selecties. Het gaat om twee verschillende soor-
ten hoger onderwijs.

De heer Gilbert Van Baelen : Pleit u dan voor twee
soorten masteropleidingen : een beroepsgerichte
en een onderzoeksopleiding ?

Professor Hilde Symoens : In het basisplan dat we
voor geschiedenis hebben, hebben we voorzien in
enerzijds een professionele masteropleiding – bij-
voorbeeld tot archivaris of erfgoedbeheerder maar
ook tot leraar – en anderzijds een onderzoeksmas-
ter. Ook voor die professionele opleiding is nog
twee jaar nodig omdat we er voor geopteerd heb-
ben de bacheloropleiding zeer breed te houden :
we zijn afgestapt van een specialisatie in een be-
paald tijdvak en willen kritisch ingestelde all-round
historici afleveren.

De heer Johan Hendrickx : Niet alle voortgezette
opleidingen moeten worden omgezet in een pro-
fessionele masteropleiding. Maar de techniciteit
van een fiscalist verhogen kan bijvoorbeeld niet in
een basisopleiding. Een internationaal fiscalist
moet gevormd worden in een masteropleiding, zij
het niet noodzakelijk in dagonderwijs of voltijdse
trajecten.

De voorzitter : Tot slot was er de vraag over de
commercialisering van het hoger onderwijs.

Professor Hilde Symoens : Het discours over de
student als consument en de hoogleraar als produ-
cent bestaat al sinds de jaren zeventig van vorige
eeuw. Bij mijn visitatie van het departement ge-
schiedenis van de universiteit van Montreal twee
jaar geleden, bleek het overduidelijk : het zelfstu-
dierapport had het steevast over consumenten en
producenten.

Dat schokte me. In Vlaanderen valt het marktge-
richte denken nog mee. Dat stelt heel andere eisen
aan onderwijs en staat mijlenver verwijderd van de
Humboldtiaanse idee van de Bildung : efficiëntie
en productiviteit staan voorop.

Ik ben er niet voor om dat Amerikaanse systeem in
Europa toe te passen : het Oude Continent heeft
een andere onderwijstraditie : die van een brede,
kritische vorming. Als we die willen behouden,
heeft dat maatschappelijke consequenties. Nu wor-
den we geconfronteerd met hybride informatie :
enerzijds wil men niet aan de democratisering van
het onderwijs tornen, anderzijds wil men zo com-
petitief mogelijk zijn. Er is een compromis tussen
een meritoir en een breed-sociaal hoger onderwijs
mogelijk maar daar moet goed over nagedacht
worden.

9. Toelichting door de heer Luk De Smet, direc-
teur-generaal Gezinsbond 

De heer Luk De Smet : Binnen de Gezinsbond als
pluralistische beweging, leeft grote bezorgdheid
over een volwaardige toekomst voor de opleiding
tot gegradueerde in de gezinswetenschappen, een
opleiding die zich situeert binnen het hoger onder-
wijs voor sociale promotie en georganiseerd wordt
door het Hoger Instituut voor Gezinswetenschap-
pen (HIG). Daarom zit ik hier vandaag samen met
mevrouw Jennes.

In 1960 stelde de Bond vast dat over wat wellicht
voor velen van het grootste belang is, het leven in
gezinnen, in de brede waaier van ons onderwijs
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weinig werd gesproken. Dat is zeer merkwaardig :
het gezin en het gezinsleven scoren nog altijd zeer
hoog op de waardeladder van jongeren en volwas-
senen.

De Bond vulde deze leemte in door in 1960 het
Hoger Instituut voor Gezinswetenschappen op te
richten, met als opdracht het bevorderen en aan-
bieden van een interdisciplinaire studie van de ge-
zins- en relatieproblematiek in een pluralistisch
perspectief, via een kwalitatief hoogstaande vor-
ming en scholing van volwassenen.

Het instituut heeft sindsdien een lange onderwijs-
en vormingstraditie achter de rug en is uitgegroeid
tot een pluralistisch geïnspireerde instelling die
uniek is, niet alleen in Vlaanderen maar in heel Eu-
ropa. Het geheel van relaties in het gezin – tussen
partners en tussen ouders en kinderen – en de rela-
tie gezin-samenleving worden er onderzocht samen
met verwante vraagstukken van sociale, medische,
juridische en economische aard.

Het gezin en de relatie ervan tot de samenleving
zijn – zoals in de activiteiten van de Gezinsbond –
het centrale uitgangspunt in deze opleiding. Door
bijdragen vanuit verschillende disciplines wordt
grote relevantie gegeven aan alle domeinen die het
gezinsleven raken. Momenteel volgen 1000 cursis-
ten de opleiding, een aantal dat nog steeds toe-
neemt. Dat bewijst dat de opleiding beantwoordt
aan een maatschappelijke behoefte.

Maar niet alleen uit het toenemend aantal cursis-
ten blijkt de grote maatschappelijke betekenis van
deze opleiding. Het Hoger Instituut voor Gezins-
wetenschappen wordt erkend als een belangrijk
aanspreekpunt dat beschikt over een grote know-
how met betrekking tot gezin, relatie en opvoe-
ding. Gezin en relaties vormen voor individuele
mannen en vrouwen een belangrijk gegeven in het
leven. Deze opleiding biedt ze perspectieven om
meer inzicht te krijgen in de verscheidenheid en
diepgang van menselijke relaties.

In vele sectoren van de samenleving is er een grote
behoefte aan deskundigheid inzake gezinsgericht
werken, onder meer in de gehandicaptenzorg, de
ouderenzorg, de hulpverlening aan jongeren en
volwassenen, het algemeen welzijnswerk, de kin-
deropvang en de initiatieven op het vlak van op-
voedingsondersteuning.

De opleiding geeft diegenen die werken – of willen
werken – in sociaal gerichte beroepen de kans om
zich grondig bij te scholen zodat ze mensen kunnen

helpen en begeleiden vanuit een gezinsgerichte op-
tiek.

Het HIG beschouwt het evenzeer als zijn taak om
vanuit verschillende wetenschappelijke disciplines
een verdiept en genuanceerd inzicht te bieden in
de gezins- en relatieproblematiek. De meerwaarde
van deze opleiding heeft te maken met de moge-
lijkheid die wordt geboden om levenservaring te
verbinden aan nieuwe theoretische inzichten.

Wij zijn ervan overtuigd dat de afgestudeerden in
de Gezinswetenschappen competenties hebben
verworven die gelijkwaardig zijn met die van afge-
studeerden aan de hogescholen in de richting soci-
aal-agogisch werk en dat ze derhalve dezelfde
waardering verdienen.

Een overheid die enerzijds – en terecht – het le-
venslang leren promoot, maar anderzijds de kansen
voor volwassenen in het onderwijs voor sociale
promotie zou verkleinen, is voor ons niet geloof-
waardig.

De betekenis van de opleiding Gezinswetenschap-
pen voor het individu en voor de samenleving mag
niet teniet gedaan worden door de ongelijke be-
handeling in deze hervorming van het hoger onder-
wijs. Daarom zijn de gelijke behandeling, dus de
opname van het Hoger Onderwijs voor Sociale
Promotie (HOSP) in het structuurdecreet, absolute
vereisten voor de Gezinsbond.

10. Toelichting door mevrouw Gaby Jennes, direc-
trice Hoger Instituut voor Gezinswetenschap-
pen

Mevrouw Gaby Jennes : Ik zal vooral aandacht be-
steden aan de positie van het HOSP. Dit probleem
wil ik behandelen aan de hand van vier vragen.
Waarom is het niet opnemen van het HOSP in het
structuurdecreet een probleem ? Welke argumen-
ten worden aangedragen om het HOSP later te re-
gelen en zijn die terecht ? Bestaat er een dwingen-
de reden om het HOSP nu op te nemen in het de-
creet ? Hoe kan dit geregeld worden ? 

Ik zal een aantal aanzetten tot antwoord geven
vertrekkende vanuit de positie van de opleiding ge-
zinswetenschappen. Ik meen dat die antwoorden
relevant zijn voor alle studenten en afgestudeerden
van het HOSP.

Het niet opnemen van het HOSP in het structuur-
decreet is een probleem omdat het ongelijkheden
creëert die nu niet bestaan. In de memorie van toe-

Stuk 1608 (2002-2003) – Nr. 1 36



lichting erkent de regering zelf dat dit een pro-
bleem is, maar toch wil ze de positie van het HOSP
nu niet regelen.

Een eerste ongelijkheid heeft te maken met de be-
naming van de diploma's. Na de hervorming zal er
nog steeds een categorie van gegradueerden blij-
ven bestaan, maar deze benaming is niet meer de-
zelfde als die van het hoger dagonderwijs. Er zijn
vooral problemen met de diploma's die toeleiden
naar de gesubsidieerde of gereglementeerde ar-
beidsmarkt. Tot nog toe kwamen de afgestudeer-
den van het HOSP in de meeste gevallen in aan-
merking voor de functies in het niveau 2+ van de
federale overheid of in het niveau B van de Vlaam-
se overheid en van de gesubsidieerde welzijnssec-
tor. Ook daar zullen de verschillen groeien.

Dit decreet zal de ongelijkheden in de toekomst
nog doen toenemen. Nu gaan de universiteiten op
zoek naar overgangen tussen bacheloropleidingen
met een professionele gerichtheid naar mastersop-
leidingen. Tot nog toe werden de afgestudeerden
van het HOSP toegelaten tot de schakelprogram-
ma's van de universiteit van Gent, bijvoorbeeld tot
een bijzonder jaar in de richting criminologie of
psychologie. Nu wordt de opleiding Gezinsweten-
schappen niet opgenomen omdat ze geen bachelor-
opleiding is.

De overheid zegt in haar memorie van toelichting
dat niets uitsluit dat het HOSP ook de accredite-
ring zal doorlopen en dat dit misschien zelfs al mo-
gelijk is met het decreet zoals het nu voorligt. Wij
menen dat dit een louter fictieve mogelijkheid is.
Tot nu toe is zeer weinig geweten over het accre-
diteringsproces. We zullen zeker moeten wachten
tot de opleidingen van de universiteiten en van de
hogescholen geaccrediteerd zijn. Misschien kan het
HOSP daarna aan het accrediteringsproces deelne-
men.

Door het decreet wordt een Hoger Onderwijsregis-
ter ingesteld dat transparantie moet creëren voor
de student. Alleen de opleidingen van het hoger
onderwijs worden opgenomen in het register. De
opleiding Gezinswetenschappen zal in dat register
niet voorkomen en wordt dus door de overheid
niet beschouwd als hoger onderwijs.

Wordt de geest van de Bolognaverklaring daarmee
geen onrecht aangedaan ? Deze verklaring had
toch ook de bedoeling de verscheidenheid in de
verschillende landen tot uiting te laten komen,
flexibele leerwegen te creëren en elders verworven
competenties te erkennen. Tot nu toe heeft vooral
het HOSP deze taak opgenomen. Nu zegt de over-

heid dat dit weliswaar een belangrijke opdracht is,
maar dat het HOSP niet meer mag meespelen
omdat dit een opdracht is voor de hogescholen.

Welke argumenten hanteert de regering om HOSP
nog niet op te nemen ? Het grote probleem is dat
er vooral impliciete argumenten worden gehan-
teerd. Men heeft twijfels bij de kwaliteit en de om-
vang van de studies. Er staat immers dat het HOSP
in een later stadium kan opgenomen worden, voor
zover het gaat om opleidingen van 180 studiepun-
ten. Uit gesprekken komt verder naar voren dat
het niet de bedoeling is het aantal aanbieders van
hoger onderwijs uit te breiden. Een laatste argu-
ment luidt dat het volwassenenonderwijs nog geen
traditie heeft van visitaties en derhalve niet klaar is
voor de accrediteringsprocedure.

Zijn deze argumenten terecht ? Een eerste pro-
bleem is dat het vooral gaat om impliciete argu-
menten die steunen op onduidelijke criteria. Dan
wordt het natuurlijk moeilijk om een goed dossier
op te stellen.

Een tweede probleem zijn de studiepunten. In het
hoger onderwijs is men op een bepaald ogenblik
vertrokken van de bestaande situatie, van het aan-
tal contacturen en van de moeilijkheidsgraad van
een vak om te bepalen hoeveel studiepunten eraan
werden toegekend. Men heeft niet onderzocht of
dat overeenkwam met de werkelijke studielast.
Waarom meent men dan dat het HOSP onvoldoen-
de studiepunten waard is ? Al die jaren heeft men
ons toegelaten een graduaatsdiploma uit te reiken.
Als we werkelijk onvoldoende studiepunten had-
den, dan had de overheid deze toestand eerder
moeten corrigeren.

Bovendien hangt de toekenning van de studiepun-
ten tot op heden sterk samen met het aantal con-
tacturen. In de algemene regel komen 30 contactu-
ren overeen met 3 studiepunten. Vermits het
HOSP minder contacturen heeft dan het dagon-
derwijs, kan het niet evenveel studiepunten heb-
ben, luidt de redenering. Nochtans hebben werk-
studenten aan de universiteit ook minder contac-
turen, maar dat wordt niet in vraag gesteld.

Ook in het hoger onderwijs is er een beweging aan
de gang om het aantal contacturen terug te dringen
en te vervangen door docentonafhankelijke taken.
Er zijn ook experimenten waarbij men hetzelfde
programma aanbiedt met minder contacturen. Een
goed voorbeeld is de bijzondere leerroute in de so-
ciale hogeschool in Brussel.
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Ik voegde aan mijn tekst een reeks reacties toe van
docenten met ervaring in zowel dagonderwijs als
onderwijs voor sociale promotie. Daarin kan men
argumenten vinden die aantonen dat in het HOSP
met gemotiveerde studenten dezelfde stof met
minder contacturen kan worden gegeven.

Hoe moet de kwaliteit van de opleiding gemeten
worden ? Men is het er inmiddels over eens dat
men vooral de competentie moet meten, op het ni-
veau van de uitstroom. Dat die minder groot zou
zijn in het HOSP dan in het dagonderwijs is nog
niet door onderzoek aangetoond.

Tot slot schuift men ook het ontbreken van visita-
ties naar voren als hinderpaal voor de opname van
het onderwijs van sociale promotie. Maar die visi-
taties zijn ook nog niet uitgevoerd bij alle opleidin-
gen in het hoger onderwijs.

De regeerverklaring belooft de integratie van het
Hoger Onderwijs voor Sociale Promotie in het ho-
geschoolonderwijs. De minister van Onderwijs be-
vestigde dat bij het begin van de regeerperiode. Zij
vroeg de oprichting van auditcommissies, samenge-
steld uit academici ; inspecteurs en beroepsmensen,
die alle opleidingen zouden moeten gaan doorlich-
ten. De doorlichtingen begonnen in september
2000 en inmiddels liggen voor alle opleidingen rap-
porten voor. Daarin wordt geoordeeld over wat
thuishoort in het hoger onderwijs en wat niet. Men
doet nu alsof men dat allemaal niet weet. Dat is
niet terecht. Het HOSP leverde een serieuze in-
spanning om de audits goed te laten verlopen en
stelt nu vast dat men er niets mee doet. Sinds 1988
zijn veel uitspraken gedaan ten gunste van de ge-
noemde integratie. Vandaag is er in het voorliggen-
de ontwerp alweer geen sprake van, al biedt de
hervorming de mogelijkheid om eindelijk tot die
integratie te komen. Een samenwerking met een
hogeschool of in het kader van een associatie is
daarvoor een goed vertrekpunt.

Bestaat er een dwingende noodzaak om het HOSP
nu op te nemen in het ontwerp ? Ja, als men dat
niet doet, doet men afbreuk aan een verworven-
heid inzake gelijke behandeling. Zou dat geen ar-
gument zijn voor het Arbitragehof ? De voorlig-
gende tekst is ook discriminerend. Voor jongeren
worden snelwegen aangelegd opdat ze in de Euro-
pese ruimte zouden kunnen concurreren vanaf
2005, terwijl volwassenen die een tweede kans
wensen, gedwongen worden om op binnenwegen te
blijven. De gevolgen van wat voorgesteld wordt,
zijn in hun consequenties niet evenredig met het
doel.

Hoe kan dit nu geregeld worden ? Aangezien in ar-
tikel 7 een protestantse faculteit wordt opgediept
en ambtshalve erkend, moet dat ook kunnen voor
de instellingen voor sociale promotie die een band
met een hogeschool of een associatie kunnen aan-
tonen. Als zij aan die voorwaarde voldoen, kunnen
zij erkend en voorts gelijk behandeld worden. Hun
opleidingen kunnen dan opgenomen worden in het
hoger-onderwijsregister. De overgangsbepalingen
voor het dagonderwijs moeten ten slotte ook voor
hen gelden.

De heer Ludo Sannen : De vraag die wordt gesteld,
is terecht. Maar of we daar snel en duidelijk zullen
kunnen op antwoorden, weet ik niet. De vraag of
dat in dit ontwerp of in een bijkomend initiatief
moet geregeld worden, kunnen wij nu niet beant-
woorden.

Mevrouw Gaby Jennes : Wat u zegt, dat er in de
toekomst een oplossing gevonden zal worden, valt
moeilijk te geloven. De hele bloemlezing van aan-
kondigingen en beloftes die bij mijn tekst is opge-
nomen, toont dat.

De heer Ludo Sannen : U hoeft mij niet te geloven.

11. Toelichting door mevrouw Ann Demeulemees-
ter, ACW

Mevrouw Ann Demeulemeester : Onze organisatie
en ikzelf zijn al heel lang bezig met alle aspecten
van het Bolognaproces. Het was dan ook niet mak-
kelijk voor mij om een keuze daaruit te maken. Ik
wil mijn aandacht richten op de invalshoek van de
nieuwe doelgroepen.

Hoe kan het ontwerp van structuurdecreet bijdra-
gen tot de democratisering van het hoger
onderwijs ? Er worden daartoe kansen geboden
door de opwaardering van de hogeschoolopleidin-
gen door hun volledige integratie in de BaMa-
structuur en de daaraan gekoppelde mogelijkhe-
den tot internationale erkenning van de diploma's.

Bovendien biedt het ontwerp kansen aan de door-
stroming binnen het hoger onderwijs tussen hoge-
scholen en universiteiten, waar wij al lang naar
streven. Voorts wordt de instroom soepeler en zijn
er toekomstkansen op het vlak van flexibilisering
en studiefinanciering. De door de overheid gere-
gelde accreditatie of de kwaliteitswaarborg voor
alle opleidingen biedt garanties voor de democrati-
sering. Er is ook een aanzet tot betere participatie-
procedures.
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Daarnaast zijn er ook valkuilen of risico's. Ik denk
dan aan het feit dat de opleidingen zwaarder zou-
den kunnen worden zonder dat een alternatief
wordt geboden voor wie zijn studie niet afrondde.
De toenemende concurrentie tussen instellingen
kan ongelijkheid genereren, wat ongewild een ran-
kingeffect zou kunnen opleveren voor zowel instel-
lingen als opleidingen. Er is ook kans dat geen aan-
gepast beleid gevoerd wordt in de instellingen inza-
ke in- en uitstroom van studenten. Tot slot volgt de
participatie in onvoldoende mate de decentralisatie
van bevoegdheden naar instellingen en associaties.

De invalshoek van de nieuwe doelgroepen

Ik pleit voor een aantal objectieven. Een concrete
doelstelling is de verhoging van de participatie in
het hoger onderwijs. In Finland is die participatie
ongeveer 70 procent van de leeftijdscohorte en
streeft men naar 75 procent. Bij ons participeert
ruim de helft aan het hoger onderwijs. Het zou
goed zijn om een streefpercentage te bepalen. Om
dat te bereiken moeten nieuwe categorieën studen-
ten aangesproken worden. De specifieke, reeds ge-
kende kansen- of risicogroepen, zijn de studenten
met een handicap, ziekte of leerprobleem en al-
lochtonen. Ook inzake het diversifiëren van de stu-
diekeuze van vrouwen en de participatie van vrou-
wen is nog werk aan de winkel. Het grootste groei-
potentieel ligt bij de volwassenen : de herintreders,
diegenen die een masteropleiding kunnen volgen
en de drop-outs uit het hoger onderwijs. Dat bete-
kent wel dat het beleid aangepast moet worden.

Maar meer dan dat : het gaat eigenlijk over een
nieuw type student, die een geïndividualiseerd tra-
ject volgt. De maatregelen voor specifieke catego-
rieën zullen dan ten goede komen van alle studen-
ten. De student van de toekomst wisselt studie af
met werken of andere activiteiten en kan vlot van
studierichting veranderen. Hij verwacht een res-
ponsief onderwijs dat maatwerk biedt. Dit realise-
ren vergt een coherent beleid zowel van overheids-
wege als van de instellingen en associaties.

Dat pleidooi past in levenslang en levensbreed
leren en in een gelijkekansenbeleid. Het is tegelijk
een kans om de onvoltooide democratisering van
het hoger onderwijs nieuw leven in te blazen. Zo
kunnen discriminaties weggewerkt worden. Dat zal
ook bijdragen aan de emancipatie. Tot slot zijn ook
de bijdrage aan de kennissamenleving en de econo-
mische overwegingen niet te onderschatten. De de-
mocratische bewegingen boeken de sterkste resul-
taten op het moment dat er een economische vraag

is. De arbeidersbeweging ijvert voor de realisatie
van de dubbele doelstelling.

Maatregelen vanwege de overheid

Voor een nieuw type student moet het systeem ge-
flexibiliseerd worden. De discussie van daarnet
over de soorten masters is voorbijgestreefd in een
systeem van flexibele trajecten en credits. Dat
vergt een aangepast studiefinancieringssysteem dat
gekoppeld is aan levenslang leren, bijvoorbeeld
een soort opleidingskrediet. Dat zit deels al in de
jokerbeurzen.

Een coherent systeem van erkenning van verwor-
ven competenties is eveneens noodzakelijk, zeker
als men de deskundigheid van de herintreders wil
erkennen. Dat mag niet alleen overgelaten worden
aan de instellingen. Ik vrees dat het huidige voor-
stel te veel afhankelijk is van het beleid en de ap-
preciatie van de instellingen. Eigenlijk moet het
een afdwingbaar recht zijn in hoofde van de stu-
dent en moet er een kwaliteitswaarborg zijn voor
de procedure en de deskundigheid van de erken-
nende instelling. Dat staat nog in de kinderschoe-
nen, verdere inspanningen zijn noodzakelijk.

Voornoemde evolutie kan sterk gestimuleerd wor-
den door de financiering. Aangezien er een nieuw
financieringsmodel voor het hoger onderwijs komt,
is het nuttig om een aantal voorstellen te lanceren.
Als men de subsidies deels op kwaliteit wil baseren
is het goed om de instellingen die inspanningen le-
veren voor nieuwe doelgroepen, te belonen. Dat
kan verwerkt worden in de parameters.

Als ook de financiering deels op de vraag geba-
seerd is, worden de instellingen gestimuleerd om in
te spelen op de vragen van de studenten zelf. Dat
zou ook de instroom van latere instappers bevor-
deren.

De integratie van het HOSP past natuurlijk ook in
die redenering. Die integratie moet volwaardig
zijn, onder meer op het vlak van methodiek en
leerweg.

Het is logisch dat innovatieprojecten moeten ge-
steund worden en dat daarvoor een steunpunt
moet opgericht worden.

Er is een flankerend sociaal-economisch beleid
nodig, onder meer op vlak van tijdskrediet en het
stimuleren van het opleidingsbeleid in bedrijven en
sectoren. Het is de verantwoordelijkheid van de so-
ciale partners om daarvoor te ijveren.
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Beleidsmaatregelen vanwege de instellingen en asso-
ciaties

Zij zullen gezamenlijk een visie en een beleid moe-
ten uitwerken. Flexibilisering kan heel ver gaan en
organisatie, curriculum, trajecten en pedagogische
methoden omvatten. Individuele instellingen zijn
niet in staat om dat allemaal uit te werken, binnen
de associaties kan dit wel. Een meerjarenplanning
is nodig. Een aangepast instroombeleid is ook
noodzakelijk, niet alleen op vlak van intake en be-
geleiding, maar ook op gebied van toeleiding en
sensibilisatie van nieuwe groepen.

De instellingen moeten ook de verworven compe-
tenties erkennen. Uitstroombegeleiding is voor
nieuwe doelgroepen belangrijk, zodat zij hun com-
petenties kunnen valoriseren op de arbeidsmarkt.

Tot slot ondersteunen we de eisen van de studen-
ten en docenten voor democratisering in de tweede
betekenis, namelijk op vlak van participatie. Ik
hoop dat het oorspronkelijke ontwerp zal geamen-
deerd worden.

De heer Chris Vandenbroeke : Zal een hogere par-
ticipatie geen invloed hebben op de kwaliteit van
de opleiding ? Ik zie wel een groeipotentieel bij de
allochtone bevolking, als het decreet over de inbur-
gering goed werkt.

Moeten er criteria zijn voor de instroom van de
tweedekansers ? Komt er een ingangsexamen ? Is
het dag- of avondonderwijs ? Krijgen die personen
een vorm van leefloon ? 

Het begrip master moet volgens de spreker dyna-
misch geïnterpreteerd worden. Dat zal repercussies
hebben voor de arbeidsmarkt. Mensen met een
halve mastergraad zullen immers minder betaald
worden dan anderen.

De heer Ludo Sannen : Waarom wil men naar een
hogere participatiegraad streven ? Is een participa-
tiegraad van 100 procent het streefdoel ? Is dat
wenselijk ? Wat is de maatschappelijke en individu-
ele meerwaarde ? 

Gelooft u dat de huidige associaties en de hoge-
scholen tweedekans- en volwassenenonderwijs
kunnen aanbieden ? De CVO en het HOKTSP be-
schikken over de knowhow om aan volwassenen
een tweede kans te geven. Een te schoolse benade-
ring is voor die populatie niet aangewezen.

Ik heb vanmorgen een interessant debat bijge-
woond over nieuwe vormen van studiefinanciering.
Was het ACW daarbij betrokken ? 

Ik was verrast door het pleidooi voor meer vraagfi-
nanciering in plaats van louter aanbodfinanciering.
Vorige week heeft men ons gewaarschuwd voor
vraagfinanciering, zeker in het kader van de
GATS-onderhandelingen. Vraagfinanciering zal
het karakter van ons onderwijs veranderen en tot
de vermarkting ervan leiden.

De heer Robert Voorhamme : Ik denk niet dat de
participatiegraad in het hoger onderwijs het groot-
ste probleem is. Ik ben van oordeel dat we in de
eerste plaats in het secundair onderwijs moeten in-
grijpen omdat de uitstroom er groter is dan in de
rest van de wereld. Ondanks die uitstroom is de
participatiegraad in het hoger onderwijs nog altijd
groot. Daarenboven wordt in het bedrijfsleven
evenmin veel aandacht geschonken aan opleidin-
gen.

Als daar geen verandering in komt, zullen we de
participatie in het hoger onderwijs nooit kunnen
verhogen. Is het niet merkwaardig dat werkne-
mersopleidingen gecompenseerd moeten worden
in het Vlaamse werkgelegenheidsakkoord ? 

Mevrouw Ann Demeulemeester : Het niveau van
ons hoger onderwijs is goed tot heel goed. Ik heb al
ondervonden dat mensen onmiddellijk beginnen
na te denken als ik een participatiepercentage lan-
ceer. Uiteindelijk is dat mijn bedoeling. Ik heb het
inderdaad alleen maar gehad over het beleid ten
aanzien van het hoger onderwijs. De heer Voor-
hamme heeft gelijk : we dienen daar eigenlijk al in
het basisonderwijs mee te starten. Er is inderdaad
een probleem in het secundair onderwijs. We
mogen uiteraard niet streven naar een verhoging
van de participatiegraad door de kwaliteit van ons
onderwijs te verlagen. Van het inburgeringsdecreet
verwachten wij niet zoveel. Ik kan alleen maar
hopen dat het enig effect zal hebben. Er zullen nog
andere inspanningen nodig zijn.

Niet alleen onze bedrijven investeren te weinig in
opleiding en vorming. De overheid schiet op dat
vlak eveneens tekort. Ik denk niet dat de overheid
moet beginnen. Overheid en bedrijfswereld moe-
ten een coalitie vormen. Maar blijkbaar is het niet
mogelijk om de investeringen te verhogen.

Wat de toegang betreft van tweedekansers, bijvoor-
beeld voldoen aan bepaalde criteria of slagen in
een toegangsexamen, kan verwezen worden naar
bestaande initiatieven. Een aantal hogeschoolop-
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leidingen staat open voor tweedekansers zonder
diploma mits die voldoen aan een aantal criteria. Ik
denk dat het van belang is die bestaande deskun-
digheid uit te breiden en bereid te zijn om het
hoger onderwijs vanuit een andere bril te bekijken.

De omstandigheden zijn uiteraard van groot be-
lang. Het traject zal anders georganiseerd moeten
worden. Men zal de kans moeten bieden op een
ander moment en aan een ander ritme te studeren.
Studeren en werken moeten combineerbaar zijn.
Eventueel moet voor een vervangingsinkomen ge-
zorgd worden als die mensen voltijds willen stude-
ren. Idealiter zou het opleidingskrediet aangevuld
worden met een tijdskrediet waardoor er een echt
vervangingsinkomen wordt aangeboden.

Aan de mastergraad zijn studiepunten en proeven
gekoppeld. De vraag is of we de mastergraad nog
moeten opsplitsen in professionele master, een on-
derzoeksgerichte master en een onderwijsgerichte
master. Ik denk dat de studenten hun curriculum
soepeler zullen kunnen samenstellen binnen een
transparant traject. Ik zou het vergelijken met het
individueel aangepast jaarprogramma. Enkel voor
een onderzoeksgerichte master is iets te zeggen,
maar dat is een ander debat.

Over de maatschappelijke en de individuele meer-
waarde van een hogere scholing, kan een diepzin-
nig debat gevoerd worden. Wij stellen vast dat
nogal wat mensen hun mogelijkheden niet benut-
ten. Wij nemen soms mensen in dienst die de eerste
universitair zijn in hun familie. Zeker in de alloch-
tone gemeenschap is het potentieel nog heel hoog.
Ik denk niet dat we iedereen zo hoog mogelijk
moeten scholen, maar eigenlijk zouden zo veel mo-
gelijk mensen een diploma hoger onderwijs moe-
ten halen.

De heer Ludo Sannen : Als we een percentage
voorop stellen, dan vrees ik dat we enkele andere
talenten en vaardigheden geen kans meer geven. Ik
denk aan bepaalde artistieke talenten of gewoon
pure handigheid.

De heer Gilbert Van Baelen : Iemand de kans
geven zichzelf te ontplooien dient niet altijd in re-
latie tot zijn of haar beroep gezien te worden. Ik
zie de participatiegraad niet in kwantitatieve ter-
men.

De maatschappelijke betekenis ervan is veel be-
langrijker. Als de doelstelling een bepaald percen-
tage halen is, haak ik af. Als we het beschouwen als
iets dat individueel gezien wenselijk is en maat-
schappelijk nuttig kan zijn, ga ik akkoord.

Vergelijken met Scandinavië heeft weinig zin
omdat participatie niet gelijk is aan uitstroom. Bo-
vendien moeten we ook de studieduur in beschou-
wing nemen.

Mevrouw Ann Demeulemeester : Ik denk dat het
aantal hogescholen, dat geschikt en in staat is om
onmiddellijk ook HOSP aan te bieden, beperkt is.
Het is inderdaad belangrijk dat we de instellingen
die HOSP aanbieden in de associaties opnemen,
maar we moeten erop toezien dat het niet snel ver-
loren gaat in het geheel. De overheid zal sturend
moeten optreden. Er is immers een cultuurverschil.
Dat blijkt duidelijk uit het debat.

Via het overlegplatform zijn wij deels betrokken in
de problematiek rond de studiefinanciering.

Er zijn verschillende modellen van vraagfinancie-
ring. Reeds jaren vragen wij dat de social profit-
sector zou beschikken over meer middelen voor
bijscholing en vorming van zijn personeel. Veel
mensen zijn tewerkgesteld in sectoren waar men
niet beschikt over voldoende budgetten om te in-
vesteren in opleiding van het personeel.

Op een recente HIVA-studiedag over financiering
van levenslang leren is overtuigend gepleit dat we
de instellingen warm kunnen maken een meer aan-
gepast aanbod te bieden door een deel van hun fi-
nanciering te laten verlopen via hun studenten of
studentengroeperingen.

Ik pleit niet voor een of/of-benadering maar voor
een gedifferentieerd financieringsmodel dat een
bepaald beleid van de instellingen ondersteunt en
stimuleert.

Hoorzitting van 27 februari 2003

Op 27 februari 2003 werd prof. dr. Dirk Van
Damme, opdrachthouder voor het structuurdecreet
bij het kabinet van de minister van onderwijs, ge-
hoord. Hij gaf een repliek op de sprekers van de
hoorzitting van 20 februari 2003.

1. Toelichting door professor Dirk Van Damme,
opdrachthouder structuurdecreet bij het kabi-
net van de Vlaamse minister van Onderwijs en
Vorming

Professor Dirk Van Damme : Ik ben professor On-
derwijskunde aan de Universiteit Gent en alge-
meen directeur van de Vlaamse Interuniversitaire
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Raad. Ik was kabinetslid bij de vorige minister van
onderwijs en bij de huidige minister ben ik expert
om de Bolognahervorming te begeleiden.

Voor u ligt een erg belangrijk ontwerp van decreet,
dat de nieuwe structuur van ons hoger onderwijs
uittekent in het spoor van de Bolognaverklaring.
Het hervormingsproces is één van de meest funda-
mentele en omvattende die het hoger onderwijs
heeft gekend.

Vooraf wil ik een aantal algemene opmerkingen
over Bologna geven. Deze namiddag zal de minis-
ter bij de toelichting verder ingaan op de bepalin-
gen van het ontwerp. Een vaak gehoorde kritiek op
Bologna is het zogenaamde democratische deficit.
Toen de ministers in 1999 de Bolognaverklaring
ondertekenden, is daar inderdaad geen parlemen-
tair, en nog minder een maatschappelijk debat aan
voorafgegaan. Dat is op zich niet abnormaal bij in-
ternationale overeenkomsten. Ook ik betreur dat
er over zo'n ingrijpende omwenteling geen uitge-
breid maatschappelijk debat heeft plaatsgegrepen.
Nu zijn er wel al een aantal aanzetten, onder meer
in de voorgaande hoorzittingen. Anderzijds moet
worden beklemtoond dat dit geen topdown proces
is waarbij Europa ons iets oplegt. Ik heb het eigen-
lijk liever over een proces dan over een verklaring
omdat het een dynamische ingreep is en geen mo-
mentopname.

Het Bolognaproces is een erg complex proces, dat
zowel topdown als bottomup plaatsgrijpt, met vele
sturingsinstrumenten en actoren. Ik ken geen ande-
re internationale beweging waarin zovele actoren
betrokken zijn. Er grijpen ongelooflijk veel confe-
renties en meetings plaats, studiedagen, vergaderin-
gen, enz., waar ik overigens de criticasters van Bo-
logna nooit ontmoet. De universiteiten en hoge-
scholen, alsook de studentenorganisaties en de so-
ciale partners in Europa staan overwegend positief
en participeren aan de realisatie. Iedereen beseft
dat dit een ongelooflijk belangrijke, maar ook uit-
dagende opportuniteit vormt. Wellicht is er wel een
probleem inzake communicatie en overleg in som-
mige instellingen in Vlaanderen, waar men wat laat
gestart is met het denkwerk en overleg.

Bologna is noodzakelijk, hoewel we geen vrijheid
hebben om er al dan niet aan deel te nemen. Ik stel
vast dat weinigen dit nog in twijfel trekken. Het
hoger onderwijs kan met de vinger worden gewe-
zen dat zij pas jaren na de invoering van de een-
heidsmarkt in Europa en in een sociaal-economi-
sche omgeving met een verregaande internationali-
sering van de arbeidsmarkt en hoge mobiliteit van
geschoolde arbeid, de uitdaging is aangegaan ook

de nationale kwalificatiestructuur transparanter en
compatibeler te maken.

De nationale soevereiniteit over onderwijsbeleid
heeft sneller reageren wellicht verhinderd. Er is
evenwel niet enkel de economische context die ons
tot handelen noopt, maar ook de sociaal-culturele
component is belangrijk. Het is noodzakelijk om
de Europese erfenis en waarden inzake universitei-
ten en academische vorming te versterken en te
moderniseren en tegelijk de universiteiten en ho-
gescholen ertoe aan te zetten hun maatschappelij-
ke verantwoordelijkheid te nemen. Ze moeten de
maatschappelijke ontwikkelingen ook zelf sturen.
Dat is waar het met Bologna te gronde om gaat.

Een wijd verspreide misvatting over Bologna is dat
het een proces is van harmonisering of uniformise-
ring van onderwijsstelsels. De kernwoorden zijn
eerder convergentie, transparantie en compatibili-
teit. Bologna geeft ruimte aan een soepele en ge-
differentieerde invulling van een reeks basisuit-
gangspunten, maar in een proces van convergentie,
leidend naar meer transparantie en onderlinge
compatibiliteit. Sommigen hebben daarbij een
model voor ogen van identieke structuren, met uit-
wisselbare modules, heel verregaande mobiliteit en
één kwaliteitszorgstelsel die deze eenheidsworst
moeten bewaken. Anderen – en ik hoor daartoe –
verdedigen in dit proces het belang van diversiteit,
van autonomie van de instellingen, zeker over cur-
ricula. Wel moeten een gemeenschappelijk norma-
tief kader en een transparant stelsel van kwalifica-
ties en kwaliteitszorgsystemen een basiskwaliteit
garanderen maar ook uitnodigen tot constante ver-
betering. In een publiek reguleringskader is er
daarbij zelfs ruimte voor enige competitie, die tot
innovatie dwingt. Bologna, en tevens elke imple-
mentatie ervan, moet een aantal ogenschijnlijk te-
genstrijdige waarden en doelstellingen trachten te
verzoenen.

Ik ben blij, en ik spreek nu ook mede namens de
instellingen, dat de Vlaamse regering en de minis-
ter hun verantwoordelijkheid hebben genomen en
er resoluut voor gekozen hebben Vlaanderen te
laten aansluiten bij de kopgroep in Europa. We
hebben niet de luxe van de tijd. We leven in een
open, exportgerichte economie met een internatio-
nale arbeidsmarkt en we mogen het risico niet
lopen dat onze studenten en afgestudeerden ach-
terop hinken met hun kwalificaties tegenover lan-
den als Duitsland of Nederland die het bachelor-
masterstelsel al hebben ingevoerd.

We zijn in Vlaanderen ruim twee jaar bezig ge-
weest met deze operatie, waarbij er ongelooflijk
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veel overleg is geweest. De minister heeft gekozen
voor een proces waarbij zorgvuldig werd gewerkt.
Er werd vaak beroep gedaan op de instellingen
met hun organisaties en andere betrokken actoren.
Ook studenten werden gehoord, zodat we kunnen
zeggen dat er een zo groot mogelijk draagvlak
werd nagestreefd. Draaischijf daarbij vormde de
werkgroep die ik vanaf januari 2002 mocht voorzit-
ten, waarin kabinet, administratie en de vertegen-
woordigers van studenten en instellingen een
plaats hadden. Rond die werkgroep strekten zich
concentrische cirkels uit naar VLIR, Vlhora, VVS
en de betrokken instellingen. De grootst mogelijke
betrokkenheid werd nagestreefd, zodat dit ontwerp
van decreet vele vaders en moeders heeft.

Degenen die menen dat er geen ruimte was voor
gesprek en overleg, hebben de opportuniteit daar-
voor niet gezien of niet gegrepen. Ik ben verheugd
dat er met het politiek akkoord dat bereikt werd
met de CD&V ook een basis is gecreëerd op basis
van associaties voor een breed politiek draagvlak.
Ik had persoonlijk gehoopt dat dit in een vroeger
stadium mogelijk zou zijn geweest, maar ik meen
dat ook nu in het hele proces iedereen zijn inhou-
delijke bijdrage heeft kunnen leveren. Ik hoop op-
recht dat de commissie mijn zorg deelt om een zo
belangrijke hervorming niet het voorwerp van par-
tijpolitiek getouwtrek te maken, maar te streven
naar een zo breed mogelijk draagvlak om een dui-
delijk regelgevend kader te schetsen voor instellin-
gen, opleidingen en studenten.

Ik wil graag een aantal fundamentele uitgangspun-
ten uit het ontwerpdecreet toelichten. De hoofd-
doelstelling van de hervorming is de creatie van
een geïntegreerde Vlaamse hoger onderwijsruimte
in een Europese ruimte. Dit impliceert de invoe-
ring van een nieuwe en eenzelfde kwalificatiestruc-
tuur voor het gehele hoger onderwijs. In de vertica-
le dimensie hebben we gepoogd zo dicht mogelijk
aan te sluiten bij het drietrapsmodel van Bologna.
In de horizontale dimensie blijven we inzake oplei-
dingen, voor wat de bachelorfase betreft, een bina-
riteit behouden. Het is belangrijk dat we de samen-
leving een breed gedifferentieerd opleidingsaan-
bod en spectrum van kwalificaties blijven aanbie-
den, geïntegreerd in een systeem. We moeten de
tendens vermijden, die ik volop aan de instellingen
zie, om naar het midden te evolueren door de ge-
combineerde effecten van academic- en vocational
drift.

In tegenstelling tot Nederland hebben wij er voor
gekozen dit niet op masterniveau door te trekken.
Masters zijn in ons concept steeds sterk op onder-
zoek gebaseerde opleidingen. Hiermee bedoel ik

echter niet dat ze uitsluitend op onderzoek gericht
zijn. Ik ben er sterk van overtuigd dat dit op inter-
nationaal vlak een veel beter concept is dan het
Nederlandse systeem met de professionele masters.

Een punt dat hierbij aansluit is dat van flexibele
doorstroom. In dit decreet worden veel meer en
kortere mogelijkheden geschapen voor studenten
die doorheen de opleidingen willen doorstromen.
Ik meen dat we in Vlaanderen vrij radicaal komaf
moeten maken met het watervalsysteem in de eer-
ste jaren van het hoger onderwijs. De maatschap-
pelijk zo waardevolle een-cyclusopleidingen in de
hogescholen krijgen als bacheloropleidingen hun
legitieme plaats in die hoger onderwijsruimte op
gelijkwaardige hoogte en niet onder de academi-
sche opleidingen.

Studenten maken een keuze in opleiding op basis
van hun talenten en interesses, maar moeten ook
kunnen doorgroeien. Dit moet zelfs hun leven lang
mogelijk blijven. De vaak sociaal gedetermineerde
keuzeprocessen op 18-jarige leeftijd moeten nadien
kunnen worden gecorrigeerd en aangevuld. Van-
daar is er de optie voor schakel- en brugprogram-
ma's, die echter door de instellingen zelf moeten
worden ingevuld met een absolute garantie van
kwaliteit.

Dit decreet heeft dus ook de ambitie om het demo-
cratisch gehalte van ons hoger onderwijs te verster-
ken. Een geïntegreerde hoger onderwijsruimte met
flexibele doorstroommogelijkheden verstevigt
structureel de kansengelijkheid binnen het hoger
onderwijs. De democratische toegang is een be-
langrijke troef van ons Vlaams hoger onderwijsbe-
stel en dat moeten we zo houden en verder uitbou-
wen. Ik wil gelijke kansen en democratisering ook
onmiddellijk verbinden met kwaliteit. Men moet
goed beseffen dat ook kwaliteit, zelfs internatio-
naal gevalideerde kwaliteit, een aspect is van gelij-
ke kansen.

Het heeft geen zin gelijke toegang te garanderen
tot tweederangsopleidingen en -kwalificaties. Het
streven naar een zo hoog mogelijke kwaliteit voor
een zo breed mogelijke groep studenten, met ga-
ranties van toegankelijkheid maar ook met ambi-
ties naar excellentie, is waar dit decreet voor gaat.
We wensen absoluut de hoogstaande kwaliteit van
het Vlaamse hoger onderwijs te handhaven, verder
te stimuleren en internationaal te valideren. Dit zal
gebeuren via het stelsel van accreditatie.

De keuze voor transparantie, horizontale differen-
tiatie en doorstroming plaatste ons voor het vraag-
stuk van onze huidige drieledige opleidingsstruc-
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tuur. Samen met de instellingen heeft de minister
gekozen voor een heldere, maar uitdagende oplos-
sing : de academisering van de twee-cycliopleidin-
gen aan de hogescholen, met daaraan gekoppeld
de vorming van associaties. De huidige twee-cy-
cliopleidingen worden volwaardige academische
masters. Dit is een van de meest uitdagende aspec-
ten van de hele hervormingsoperatie, waarbij weer-
standen in de universiteiten moeten overwonnen
worden, maar waarbij ook aan de zijde van de ho-
gescholen het besef moet worden verstevigd dat
het omvormen naar masters een inhoudelijke up-
grading noodzaakt onder begeleiding en toezicht
van de universiteiten. De binariteit op vlak van de
instellingen wordt dus doorbroken.

Associaties vormen een erg belangrijk instrument
in het toekomstige hoger onderwijslandschap, niet
alleen om de academisering te sturen maar ook om
een brede waaier van opdrachten op te nemen. Het
amendement op het hoofdstuk associaties, dat door
de meerderheid en de CD&V werd overeengeko-
men, laat zeer goed zien welke opdrachten en be-
voegdheden we allemaal op het niveau van de as-
sociatie willen plaatsen. Ik betreur dat dit besef van
de fundamentele opdracht van de associaties nog
niet overal is doorgedrongen. Wel blijven de mis-
sies van universiteiten en hogescholen als twee ver-
schillende instellingen onderscheiden, zowel inzake
onderwijs als onderzoek. We willen de Vlaamse on-
derzoekscapaciteit niet verder versnipperen en we
wensen dat onderzoek als opdracht van de univer-
siteit gedefinieerd blijft.

Het is vanzelfsprekend dat er in een hervormings-
proces van een dergelijke omvang en diepgang vele
knelpunten zijn. Het is een proces dat van de in-
stellingen en alle betrokkenen grote inspanningen
zal vergen. Er dienen in de instellingen keuzes te
worden gemaakt, men zal sterke punten moeten
aanscherpen en zwakke punten aanpakken. Finan-
ciering is vaak terecht als knelpunt aangehaald.

Ik ben echter blij dat de hele operatie in een sta-
biele financiële context kan gebeuren. Niemand
weet wat de financiële consequenties zullen zijn
van de keuzes die men maakt. De hervorming van
het financieringssysteem moet immers nog begin-
nen en tegen 2006 worden afgerond. Dit is een
goede zaak, want het vergroot de mogelijkheid dat
de keuzes inzake het nieuwe opleidingenaanbod
op inhoudelijke gronden gebeuren en niet met de
rekenmachine in de hand. Programmatie-ijver is
dus de slechtst mogelijke optie die instellingen bin-
nen de nieuwe context kunnen nemen. Ik verbaas
me over sommige geruchten over instellingen die
het financieel krap hebben maar blijkbaar toch de

ambitie blijven koesteren verder te blijven pro-
grammeren.

Een ander knelpunt is dat van de timing. Ik erken
volmondig dat van de instellingen op korte termijn
grote inspanningen worden gevraagd, in een omge-
ving met een reeds erg grote of te grote werkdruk.
We hebben er echter in akkoord met de VLIR en
de Vlhora nadrukkelijk voor gekozen een snelle en
omvattende omvormingsoperatie door te voeren,
eerder dan een zeer geleidelijk en noodzakelijker-
wijs verwarrend proces waarbij de diverse kwalifi-
caties naast en doorheen elkaar zouden bestaan.
Ook de spelers op de arbeidsmarkt waren het
daarmee eens. Het proces in de instellingen is
volop bezig, ik zou verkiezen de trein te laten ver-
trekken. Niet alleen van de instellingen wordt op
korte termijn veel werk en inzet verwacht. Ook de
administratie, de erkenningscommissie en de
Vlaamse regering wachten drukke maanden om dit
hele omvormingsproces tot een goed einde te bren-
gen. Niemand vraagt echter, zeker de studenten en
de samenleving niet, om getalm en langdurige on-
duidelijkheid.

Een inhoudelijk belangrijk knelpunt is zeker ook
dat van de studieduur, meer bepaald van de mas-
ters. We hebben hier te maken met conflicterende
principes, waartussen een compromis moet worden
gezocht. Persoonlijk denk ik dat op termijn een
vijfjarige opleidingstermijn voor een masterkwalifi-
catie in Europa de norm zal worden, maar ik ben
het ten volle met de minister eens dat op dit ogen-
blik voor studieduurverlenging geen maatschappe-
lijke steun bestaat.

Tussen de minister en de universiteiten is een even-
wichtig akkoord bereikt, dat we binnen enkele
maanden willen formaliseren en waaraan de instel-
lingen zich zullen houden. Aspiraties van opleidin-
gen en faculteiten – vaak met goede argumenten,
vaak ook door louter statusambities ingegeven –
zullen dus wat moeten worden getemperd. Ik ben
er van overtuigd dat we met onze hoge kwaliteit en
hoge studiebelasting de uitdaging zeker aankunnen
om vierjarige trajecten aan te bieden naar interna-
tionaal volwaardig erkende masterkwalificaties.
Master-na-masteropleidingen hoeven niet de norm
te worden voor studenten, maar kunnen een door-
groei- en specialisatie-opportuniteit zijn voor hen
die dat wensen.

Er zijn zeker nog knelpunten aan te geven, die
deels ook in aanbouwdecreten zullen worden gere-
geld. Hoe kunstopleidingen het nieuwe kader en
de krachtlijnen inzake academisering bijvoorbeeld
moeten vormgeven, is niet altijd erg eenvoudig te
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beantwoorden. Ik ben mij daarvan bewust. De lera-
renopleidingen behoeven nog een eigen regeling.
We moeten op korte termijn werk maken van de
volwaardige integratie van delen van het hoger on-
derwijs voor sociale promotie in het hoger onder-
wijs.

Het flexibiliseringsdecreet is noodzakelijk voor de
flexibilisering van de studietrajecten. Alles in één
beweging regelen is evenwel onmogelijk. Wij moe-
ten eerst de grondvesten bouwen. Dit ontwerp van
decreet legt daarom een duidelijke structuur vast
voor het toekomstige Vlaamse hoger onderwijs.

Ik wil eindigen met een oproep aan de instellingen
en alle betrokkenen in de instellingen, inclusief de
studenten. Dit ontwerp legt een duidelijk kader
vast met heldere spelregels. Er wordt echter tege-
lijk veel overgelaten aan de instellingen zelf, zeker
ook op het niveau van de associaties. We hebben er
ons voor gehoed alles tot in de details te regelen.
Anders komt men in een spiraal van regelneverij
terecht. Er is veel ruimte voor eigen invulling, ja
zelfs eigen profilering. Dit noodzaakt het maken
van keuzes. Bijvoorbeeld over het invullen van het
concept van academisering is veel ruimte gelaten
aan de associaties zelf. Autonomie en vereenvoudi-
ging van de regelgeving, het klinkt wat ongeloof-
waardig bij een ontwerp van reeds die omvang,
maar het heeft ons wel degelijk gestuurd in de ont-
wikkeling ervan. Ik verwacht en hoop dat de instel-
lingen de hun geboden kansen ook nemen.

2. Vragen en opmerkingen van de leden en repliek
van professor Van Damme

De heer Chris Vandenbroeke : Ik heb respect voor
de wijze woorden van professor Van Damme. Zij
zetten aan tot reflectie. Onze fractie wil de discus-
sie ten gronde mee voeren. Het gaat hier immers
om een fundamentele hervorming, die een einde
stelt aan 500 jaar ancien régime.

Volgens professor Van Damme is de maatschappe-
lijke steun voor de hervorming groter geworden.
Hoe verklaart hij dan de tekst die door 129 of 139
academici werd ondertekend, onder de titel : het
schandaal van Bologna ? Zij beweren net dat die
maatschappelijke steun er niet is.

Tijdens eerdere hoorzittingen werd er de nadruk
op gelegd dat zorgvuldigheid belangrijker is dan
snelheid in deze aangelegenheid. Hoe moeten we
dat verzoenen met de fraaie uitspraak van profes-
sor Van Damme dat we niet over de luxe van de
tijd beschikken ? 

De academisering van de hogescholen zal geld kos-
ten. Hoeveel ? 

Kan professor Van Damme de accreditering toe-
lichten. Zij is voor mij totnogtoe onduidelijk geble-
ven.

De heer Ludo Sannen : De spreker schetste het de-
mocratisch deficit van het Bolognaproces. Maar
lijdt het ontwerp niet aan hetzelfde euvel ? Worden
wij ook hier niet geplaatst voor de implementatie
van een voldongen feit, waar geen maatschappelijk
debat aan is voorafgegaan ? In welke mate geldt
dat ook hier ? 

De associaties vormen daarvan een voorbeeld. Zij
waren een goed idee met het oog op de academise-
ring van het tweecyclussenonderwijs in de hoge-
scholen en misschien zelfs een goed idee op zich.
Eerst zouden ze regionaal georganiseerd worden,
maar dat pad werd verlaten omdat het achterhaald
was door maatschappelijke ontwikkelingen. Nu
komen ze er, maar zullen de uiteenlopende missies
van universiteiten en hogescholen nog wel beide
aan bod komen ? Zal er nog voldoende aandacht
zijn voor de missie van de hogescholen als de uni-
versiteiten een specifieke verantwoordelijkheid –
met bijhorende middelen – krijgen voor hun hulp
bij de academisering van het hoger onderwijs ? 

Bepaalde associaties staan al heel ver in de omvor-
mingsdynamiek. De VLIR en de Vlhora zouden
dat proces begeleiden, bijvoorbeeld op het vlak
van de naamgeving. Maar blijkbaar slagen zij er
niet in om tot afspraken te komen. Ondergraven de
associaties daardoor niet de positie van de officiële
overlegorganen, in het bijzonder die van de
Vlhora ? Gaat het structuurdecreet de democrati-
sering van de hogescholen bevorderen ? 

De heer André Van Nieuwkerke : Wat is uw me-
ning over de stelling van de antiglobalisten, die tij-
dens een vorige hoorzitting werd verkondigd, dat
de nieuwe structuren een gewillig instrument zijn
van de kapitalistische wereld ? Van de masters een
vijfjarige opleiding maken kost geld, ook voor de
studenten en hun ouders. Niet iedereen beschikt
over voldoende draagkracht om een dergelijke op-
leiding te financieren. Ook de mobiliteit op Euro-
pees vlak veronderstelt kansen en financiële moge-
lijkheden. Hoe staat u daar tegenover ?

De heer Gilbert Van Baelen : Zonder Bologna zou-
den er slechts twee universiteiten een hoge interna-
tionale vlucht kennen en de rest zou blijven stil-
staan. Wat is uw mening daarover ?
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Professor Dirk Van Damme : Ik ben het volmondig
mee eens met die uitspraak. Een globalistische om-
geving die niet goed gereguleerd is, impliceert de
wet van de jungle. Verder ben ik absoluut voorstan-
der van een goed publiek reguleringskader om de
verschillende dimensies van de globalisering te be-
geleiden. Ik ben bang voor een te vergaande com-
petitie in het hoger onderwijs. Dat is voor niemand
een goede zaak, zeker niet voor de studenten.

Ik wijs er de heer Vandenbroeke op dat elke grote
hervorming niet zonder slag of stoot verloopt. Ik
betreur dat er niet meer intellectuele debatten over
de Bolognaverklaring zijn gevoerd, ook niet in de
media. Op diverse fora is er wel een publiek debat
gevoerd. Zo is er heel wat discussie geweest en is er
heel wat studiewerk verricht, meer dan in de open-
baarheid is gekomen. De tegenstellingen waren
soms zeer scherp, maar dat is normaal. Ik ben
ervan overtuigd dat er een draagvlak voor de Bo-
lognaverklaring bestaat. Studentenorganisaties
hebben daarover een standpunt bereikt. De oproep
om betogingen tegen Bologna te organiseren is he-
lemaal geen succes geweest. Ik zou het gewaar-
deerd hebben als er een vuriger debat was geweest.

De groep van 128 bestaat uit een grote meerder-
heid van plichtsbewuste professoren in instellingen
die door een gebrek aan interne communicatie niet
altijd voldoende op de hoogte zijn geweest van het
proces. Ze formuleren een aantal redelijke argu-
menten, maar ik heb het gevoel dat ze achter de
feiten aanlopen. Ik ben wel bereid om met hen een
debat te voeren. Ik ben ervan overtuigd dat het
ontwerp van decreet zorgvuldig is opgesteld. Mis-
schien is de discussie iets te technocratisch geweest
en te weinig gevoerd in de openbaarheid.

Academisering is een moeilijk concept in het ont-
werp van decreet. Ik ben het niet eens met de stel-
ling dat docenten in de twee cycli-opleidingen in
het hoger onderwijs op dezelfde manier aan onder-
zoek moeten doen als aan de universiteiten. On-
derzoek is een opdracht van de universiteiten ; de
hogescholen kunnen wel toegepast onderzoek
doen. In het ontwerp is de optie genomen om de
academisering niet in detail te regelen, maar is aan
de associaties de vrijheid gegeven om zelf voor de
invulling ervan te zorgen.

Het opleggen van dezelfde voorwaarden aan do-
centen in het twee cycli-onderwijs als aan het we-
tenschappelijke en academische personeel is een
rechtvaardige keuze. Mijn optie is om het onder-
scheid in missie tussen de universiteiten en de ho-
gescholen te respecteren, maar ervoor te zorgen

dat het onderwijs in de hogescholen op onderzoek
is gebaseerd.

Dat is een halfslachtig antwoord, maar wel het
enige correcte. Docenten in het twee cycli-onder-
wijs moeten geen onderzoekers worden, maar ze
moeten wel weten wat onderzoek is, betrokken
worden bij onderzoek en het onderwijs op onder-
zoek baseren. Het verrichten van dezelfde onder-
zoeken aan de universiteiten en hogescholen leidt
tot een versnippering van de middelen. Ik vind dat
sommige associaties op dat vlak fouten maken.

De accreditatie is in essentie een keurmerk dat de
garantie biedt dat de basiskwaliteit van een oplei-
ding is gehaald. Het levert meer voordelen dan de
huidige gang van zaken waarbij de instelling een
blanco cheque van de overheid krijgt. In het de-
creet staan studiegebieden opgesomd waarin men
opleidingen kan geven. De Vlaamse overheid legt
bij besluit vast welke opleidingen een instelling kan
aanbieden en de kwalificaties van die opleidingen
worden automatisch door de overheid erkend. Dat
is geen goede manier om het opleidingsaanbod te
reguleren in een internationale omgeving. Accred-
itatie biedt een betere systematiek van de erken-
ning van de opleidingen op basis van een garantie
van minimale kwaliteit.

De eerste jaren na de Bologna-verklaring was er
een democratisch deficit over de fundamentele uit-
gangspunten. Het debat heeft in de civiele maat-
schappij wel plaatsgevonden. De Bologna-verkla-
ring is momenteel een vaststaand feit. De Europe-
se Unie heeft de Bologna-verklaring tot een offi-
cieel element van haar onderwijsbeleid gemaakt.
De landen moeten die verklaring uitvoeren maar
ze kunnen wel kiezen op welke manier ze dat
doen.

Het proces over de invoering van de associatie is
gevoerd. Het is een verstandig concept. De discus-
sie over het al dan niet regionale karakter van de
associaties is irrelevant geworden. We moeten wer-
ken met de associaties die er zijn. Er zijn belangrij-
ke pluspunten en mogelijkheden, maar ik erken
dat er ook tekorten zijn. De positie van de hoge-
scholen en de universiteiten in de associaties is een
heikel thema. Die is afhankelijk van de manier
waarop de associatie zich structureren. In Vlaande-
ren zijn er verschillende modellen in ontwikkeling.
Ik blijf bij de stelling dat het niet de taak van de
decreetgever is om de samenwerkingsvormen te
bepalen. Ik pleit voor de autonomie van de associa-
ties om zelf een model te kiezen, dat de beste ont-
wikkelingskansen biedt.
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Er zijn inderdaad een aantal modellen denkbaar
die de positie van de hogescholen onder druk zet-
ten. Bij de opstelling van het ontwerp was het aan-
vankelijk de bedoeling om die positie te bescher-
men. Uiteindelijk hebben we de associaties vrij ge-
laten. Vlhora heeft toen namelijk te kennen gege-
ven dat ze in de associaties voldoende aan bod
konden komen. Dat betekent echter niet dat er
geen knelpunten zijn, maar die zijn geen reden tot
ongerustheid.

Sinds het hogescholendecreet van begin jaren ne-
gentig zijn de hogescholen mondiger geworden.
Het zijn assertieve instellingen die op een profes-
sionele manier omgaan met hun maatschappelijke
taak. Natuurlijk zijn er wel tijdelijke conflicten,
maar ik denk dat het uiteindelijke resultaat gunstig
zal zijn voor het gehele hoger onderwijs.

De evolutie van de positie van VLIR en Vlhora is
moeilijk te voorspellen. Associaties zullen belang-
rijke spelers worden. Op termijn zullen er mis-
schien verenigingen van associaties ontstaan in
plaats van verenigingen van hogescholen of van
universiteiten. Dat mag echter niet overhaast ge-
beuren. Op dit moment hebben beide onderwijs-
vormen voldoende andere belangen die aparte ver-
enigingen rechtvaardigen. We overleggen echter
bijna dagelijks. Soms brengen we ook een geza-
menlijk standpunt zoals in de hoorzitting over in-
ternationalisering. Er zijn plannen voor een ge-
meenschappelijk tijdschrift. We trachten gemeen-
schappelijke belangen samen te verdedigen maar
moeten ook nog aparte soms tegengestelde stand-
punten innemen.

Wat de vragen over de anti-globalisten betreft,
pleit ik voor een blijvende rol van de overheid in
onderwijs maar ook in andere domeinen. Ik ben
tegen een verregaande privatisering. De visie van
de andersglobalisten over onderwijs is niet eendui-
dig. Sommigen zijn tegen Bologna, anderen zien in
Bologna een dam tegen het globalisme van de Ver-
enigde Staten. Ik heb mijn standpunt in de algeme-
ne inleiding voldoende duidelijk gemaakt.

Het ontwerp garandeert dat de masteropleidingen
op dezelfde manier toegankelijk blijven als de hui-
dige academische opleidingen. Er is geen ruimte
voor de verhoging van de studiegelden voor de ini-
tiële masters. De mobiliteit en het democratische
deficit zijn inderdaad een probleem. De Vlaamse
regering doet inspanningen onder meer door bijko-
mende financiering van de Erasmusbeurzen. Daar-
door wordt het democratische deficit in Vlaande-
ren kleiner dan in de meeste andere Europese lan-
den.

De financiering van de masters zal moeten gere-
geld worden in het nieuwe financieringssysteem na
2006. Ik denk dat bekostiging van de postinitiële
masteropleidingen niet de meest rechtvaardige be-
steding van gemeenschapsmiddelen is. Daar is een
private investering te verantwoorden, eventueel
begeleid met vormen van studiefinanciering of -le-
ningen. Ik ben voorstander van hogere inschrij-
vingsgelden voor postinitiële masters, maar dat
moet gepaard gaan met een goed stelsel voor de
studiefinanciering met beurzen of leningen. In
Zweden bestaat er een nieuw systeem waarbij men
studieleningen enkel moet terugbetalen als men
boven een bepaalde inkomensgrens stijgt. Het is
een progressief systeem, waardoor diegenen die
een hoge opbrengst hebben door hun hogere kwa-
lificaties meer betalen. Ik benadruk nogmaals dat
overheidsfinanciering van postinitiële masters geen
billijke besteding van overheidsmiddelen is omdat
het een sociaal onrechtvaardige verdeling is. De
overheid financiert immers de rijken en diegenen
die door hun hoge kwalificatie rijker zullen wor-
den. De samenleving moet wel een levenslang
recht van een bekostigde opleiding tot en met de
masters garanderen.

De heer Ludo Sannen : De spreker stelt dat het
doel van Bologna en het ontwerp de internationale
positionering van het hoger onderwijs is. Ik stel
vast dat de associaties momenteel voornamelijk
met hun positie in Vlaanderen bezig zijn. Is te veel
concurrentie wel goed ?

Er is een ontwerp van structuurdecreet voor het
hoger onderwijs, maar daaraan worden geen ratio-
naliseringsmaatregelen gekoppeld. Nochtans
waren zowel het hogeschooldecreet van 1995, de
nota’s van rector Dillemans als de inspanningen
van de heer Martens mede op rationalisatie ge-
richt. In de vorige regeerperiode was optimalisatie
voorbereid.

Professor Dirk Van Damme : Ik deel uw mening.
De verschillende stappen voor optimalisatie zijn
niet hoopgevend. Ik betreur verdere ondoordachte
uitbreiding van het opleidingsaanbod. Een kleine
regio zoals Vlaanderen heeft geen behoefte aan
een groter aanbod. Het is al moeilijk om voldoende
basiskwaliteit te garanderen en de onderzoeksbasis
te handhaven. We zullen enkel kunnen optimalise-
ren als instellingen minder competitief worden.
Daarom denk ik dat het binnen de associaties wel
mogelijk zal zijn om het aanbod te harmoniseren,
trajecten te maken en eventueel zelfs opleidingen
af te bouwen.
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Het doel van het financieringsdecreet voor de uni-
versiteiten was onder meer een optimalisering sti-
muleren. Ik vrees dat dat een naïeve verwachting
is, zelfs binnen een stabiele financieringscontext. Ik
ben wel voorstander om de subsidies nog een aan-
tal jaren op dezelfde manier te verstrekken.

De heer Ludo Sannen : Ik doelde ook op de com-
petitie tussen de associaties. Dat zal de rationalise-
ring in de associaties misschien onmogelijk maken.

Professor Dirk Van Damme : Ik ben voorstander
van iets meer competitie in het onderwijssysteem.
We koesteren al te lang de illusie dat alle opleidin-
gen gelijke competenties moeten afleveren. Ik ben
voorstander van profilering op niveau van de asso-
ciaties. Tussen de associaties zal er meer competitie
zijn maar de rationalisering zal in de associaties
zelf gebeuren. Ik hoop uiteraard dat er tussen asso-
ciaties ook afspraken zullen gemaakt worden over
doorstroming en taakverdeling. Het is normaal dat
de associaties momenteel voornamelijk met zich-
zelf bezig zijn. Een oprichtings- en ontwikkelings-
fase noodzaakt om introspectief te werken.

De Vlaamse associaties zijn groot genoeg om inter-
nationaal concurrentieel te zijn. In het buitenland
is men geïnteresseerd in die originele manier van
werken. We gaan op een evenwichtige manier om
met het binarisme in het hoger onderwijs.

De voorzitter : Ik dank u voor uw uiteenzetting en
de persoonlijke toets bij uw antwoorden. Het is een
mooi sluitstuk van onze hoorzittingen.

De verslaggever De voorzitter,

Hilde CLAES Gilbert VANLEENHOVE
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